
در ۲ سال گذشته انجام شد
اشتغال زایی برای ۶۱ هزار نفر با احیاء واحدهای 

راکد صنعتی
 احیای واحدهای صنعتی در داخل و خارج از شهرک های صنعتی، زمینه 
اشتغال به کار ۶۱ هزار و ۱۰ نفر را در دو ســال گذشته )۱۴۰۰ و ۱۴۰۱( 

فراهم کرد.
 از ســال های گذشــته تعداد قابل توجهی از واحدهــا در حوزه های 
مختلف تولیدی با هدف توســعه اقتصادی از طریق ســرمایه گذاری 
بخش خصوصی و دولتی ایجاد شده اســت که بخش اعظم آنها با وجود 
چالش های متعدد در حوزه های کســب و کار و تولید در حال فعالیت 

هستند.
از ســوی دیگر، تعدادی از آنها به دلایل و عارضه هــای موجود در محیط 
درونی و بیرونی بنگاه ها دچار تعطیلی یا کاهش فعالیت شــده اند؛ بر این 
اساس پروژه افزایش میزان بهروری و استفاده بهینه از منابع زیرساختی و 
سرمایه گذاری های انجام شده در این بنگاه ها و فعال سازی ظرفیت تولید 
آنها در دســتور کار سازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران 

قرار گرفت.
این پروژه ها مشــتمل بر دو بخش بازســازی واحدهای راکد و کمک به 
افزایش ظرفیت واحدهای زیر ظرفیت است که با استفاده از پتانسیل های 
بخش خصوصی و دولتی شامل ستاد تســهیل و رفع موانع تولید، بانک ها 
و موسســه های مالی و اعتباری، خبرگان بخش صنعت، معدن و تجارت، 
ســرمایه گذاران جدید و مشــاوران تخصصی این بخش در سال ۱۴۰۱ 

عملیاتی شده است.
ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی ایران فرآیند شناسایی، 
ارزیابی و انتخاب واحدهای تولیدی راکد واجد شــرایط برای بازگشــت 
به تولید و بازار را در قالب طرح پایش واحدهــای صنعتی راکد، به منظور 
بازبینی اطلاعات موجود و شناســایی نیاز واحدهای مذکور در راســتای 
راه اندازی مجدد آنها و ایجاد اشتغال در سطح کشور با استفاده از سرمایه 

و ظرفیت های موجود آغاز کرد.
پس از شناسایی، بر اساس نوع مشکل بنگاه، مشاوران کلینیک های کسب 
و کار نسبت به ارائه خدمات مشــاوره اقدام و در صورت نیاز به تسهیلات، 
واحد صنعتی از طریق پنجره واحد خدمات وزارت صمت درخواست خود 

را ارائه می کند.
بر این اساس، در دو سال گذشــته )۱۴۰۰ و ۱۴۰۱( تعداد سه هزار و ۸۱۸ 
واحد صنعتی راکد احیاء شــد که در مقایسه با دو ســال قبل از آن )احیاء 

سه هزار و یک واحد( رشد ۲۷.۲ درصدی نشان می دهد.
همچنین اشتغال زایی ایجاد شــده با احیاء واحدهای یاد شده ۶۱ هزار و 
۱۰ نفر به ثبت رسیده است. این رقم در مقایســه با اشتغال زایی ۴۵ هزار 
و ۴۵ نفری در دو ســال قبل از آن )۱۳۹۸ و ۱۳۹۹( رشد ۳۵.۴ درصدی 

داشته است.
لازم به ذکر اســت طرح افزایش ظرفیــت واحدهای زیــر ۵۰ درصد 
ظرفیت تولید نیز برای نخســتین بار از ابتدای سال ۱۴۰۱ اجرایی شد. 
ســال گذشــته ۲ هزار و ۷۴۱ واحد در قالب این طرح افزایش ظرفیت 

داشتند.
 سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران و شرکت های استانی 
تابعه آن اکنون با دارا بودن ۸۵۱ شــهرک و ناحیه صنعتی و ۶ منطقه ویژه 
اقتصادی درحال بهره برداری، ۸۶ شــهرک و ناحیــه صنعتی تخصصی، 
هفت شهرک فناوری، ۴۰ مرکز خدمات فناوری و کسب و کار، دو مجتمع 
فناوری اطلاعات و خدمات نرم  افزاری، ۱۰۰ هزار و ۵۶۴ قرارداد منعقده 
و بهره برداری از ۵۰ هزار و ۳۷۳ واحد صنعتی و چهــار هزار و ۲۶۰ واحد 
کارگاهی تکمیل شده، زمینه اشتغال مســتقیم یک میلیون و ۱۲ هزار و 

۴۹۳ نفر را در سراسر کشور فراهم کرده است.

کار پیشنهاد اصناف به بانک مرکزی در مورد کارمزد تراکنش کارتخوان ها
ســمیه رســولی  عضو هیات رئیسه و 
خزانه دار اتاق اصناف ایران پیشــنهاد داد: 
کارمزد تراکنش دســتگاه های کارتخوان 
باید بین ســه ضلع مثلت مــردم، اصناف و 

بانک تقسیم شود.
اتاق اصنــاف ایران اعلام کرد: بر اســاس 
بخشــنامه بانــک مرکــزی، از ۴ تیر ماه 
۱۴۰۲، تمامــی دارندگان دســتگاه های 
کارت خــوان بــه اســتثنای نانوایی ها و 
ســوپرمارکت ها و درگاه هــای پرداخت 
اینترنتی، ملزم به پرداخــت کارمزد از هر 
تراکنش شده اند. این موضوع بار هزینه ای 
اصناف را در این شرایط دشــوار افزایش 

داده است.
از ســوی دیگر، اخذ مالیــات از واحدهای 
تراکنش هــای  اســاس  بــر  صنفــی 
دســتگاه های کارت خــوان و تجمیــع 
واریزی ها به حساب کسبه اعمال می شود، 
از طرفــی تمامــی تراکنش هــای انجام 
شــده در بستر دســتگاه های کارت خوان 
فروشــگاهی، لزوماً به معنای فروش نبوده 
است و از نظر کارشناسان مالیاتی اصناف، 
این بستر مبنای درســتی برای محاسبه 
میزان ســود کســب و کارهــا از فروش و 
تعیین مالیات بر درآمــد آنها نخواهد بود. 
واضح هســت که مبنای مالیات ســتانی 
بایستی بر اســاس میزان ســود باشد نه 
بر اســاس میزان فروش. ایــن دو، دلایلی 
برای کســب و کارها اســت که استفاده از 
کارتخوان هــا را که به بخشــی از فرهنگ 
فرایند خرید تبدیل شــده بوده را غیر قابل 

توجیه می کند.
»مهدی امیــدوار« عضو هیأت رئیســه و 
خزانه دار اتاق اصناف ایران در این باره گفت: 
موضــوع دریافت کارمــزد از تراکنش های 
دســتگاه های کارت خوان را باید از دو زاویه 
مورد بررســی قرار داد: نگاه بانک ها به این 
کارمزدها، درآمدها و نگاه کســب و کارها به 

آن.
امیدوار ادامــه داد: کشــورهای الگو، برای 
اینکــه بتواننــد ناترازی هــای هزینه ای 
خدمات پذیرنده هــا را جبران کنند، بخش 
بزرگی از هزینه های پایــداری پذیرنده ها 
را از طریــق کارمزدهــای دریافتی جبران 
می کننــد. از این دیدگاه ایــن توجیه پذیر 
است اما موضوع این است که نسبت کارمزد 
و خدمــات بایــد در نزد سیاســت گذاران 
همخوانی داشــته باشــد. در واقــع انتقاد 
اصناف هم در این مســیر اســت، نمی شود 
مالیات ســتانی و گرفتــن کارمــزد را از 

کشورهای پیشــرو الگو گرفت ولی سمت 
خدمات دهــی مثل آنها را نادیــده گرفت و 
همپای آن خدمات دهی را بــرای اصناف و 

کسبه گسترده نکرد.

کسب و کارها به میزان هزینه ای که 
پرداخت می کنند، انتظار خدمات 

مناسبی دارند
وی افزود: وقتــی این کارمزدهــا دریافت 
می شــود باید نگاه پذیرندگان و افرادی که 
از دستگاه کارت خوان اســتفاده می کنند 
نیز بررسی شود. طبیعی است که این کسب 
و کارها به میــزان هزینه ای کــه پرداخت 
می کنند، انتظار خدمات مناســبی داشته 

باشند.
رئیس اتاق اصناف مرکز اســتان خراســان 
شــمالی تصریح کرد: امروز دســتگاه های 
کارت خوان در کشور ما صرفاً انتقال دهنده 
پول هستند و تنها چند خدمات جزئی دیگر 
دارند. این در حالی اســت که کشــورهای 
همســایه ما برای هر عملیــات بانکی و هر 
عملیــات و خدمتی کــه ارائــه می دهند، 
کارمزدی دریافت می کننــد ولی در مقابل 
خدمات ویژه و ســریعی را ارائه می دهند. به 
عنوان نمونه به محض اینکه حسابی افتتاح 
می شــود بدون چرخش حســاب، کارت 
اعتباری ارائه می کنند؛ تســهیلات ویژه ای 
را برای کســب و کارها در نظــر می گیرند؛ 
فروش اقساطی را تسهیل می کنند و … اما 
در مجموعه بانک های کشور چنین خدمات 

ویــژه ای را بــرای پذیرنــدگان عملیاتی 
نمی کنند.

وی ادامه داد: از طرفی هدایت جریان خرید 
به سمت فرایند الکترونیکی و دستگاه های 
کارت خوان، نتیجه ســال ها فرهنگ سازی 
ســازمان ها اقتصادی کشــور بوده اســت 
چرا که ثمــره و مزایای بســیاری از جمله 
شــفافیت، نظارت و کنترل بهتر به جریان 
انتقال پــول، کاســتن از هزینه های چاپ 
پول کاغذی، صرفه جویــی در وقت بانک ها 
و افزایش بهــره وری آنهــا، رضایت مردم و 
مزایای دیگری را به همراه داشــته اســت 
و انتظار این اســت که اجرایــی کردن اخذ 
کارمزد از دستگاه های کارت خوان در راستا 
و همپوشانی شــده با سایر سیاستگذاری ها 

باشد.
امیــدوار تصریح کــرد: با ایــن وجود، در 
گرفتن کارمزد از دستگاه های کارت خوان 
حتی به این بعد هم توجهی نشــده اســت 
چرا که اگر مایل به شــفافیت جریان پولی 
اصنــاف هســتیم، باید سیاســتگذاری ها 
را به ســمتی هدایــت کنیم کــه اصناف و 
کسبه تشویق به اســتفاده از دستگاه های 
کارت خوان باشــند. حال اینکــه، گرفتن 
کارمزد از دســتگاه های پوز نه تنها در این 
راستا نیست بلکه اساســاً در جهت عکس 
سیاست قبلی اســت و نتیجه آن می تواند 
به کاهش شــفافیت مالــی و ترویج دوباره 
اســتفاده از پول نقدی و کاغذی در فرایند 

خرید و فروش شود.

مردم، واحد صنفی و شبکه بانکی، 
اضلاع مثلث ذی نفعان استفاده

 از کارت خوان هستند
عضو هیأت رئیســه و خزانه دار اتاق اصناف 
ایران گفــت: افزایش اســتفاده از خدمات 
الکترونیک نیاز به فرهنگ ســازی، اصلاح 
و تقویت زیرســاخت های الکترونیک دارد. 
اگر قرار اســت مردم به عنوان خرید کننده، 
واحد صنفی بــه عنوان پذیرنده دســتگاه 
کارت خوان و شــبکه بانکی بــه عنوان ارائه 
دهنده خدمــات از این ابــزار الکترونیک 
منتفع شــوند، هر ســه ضلع این مثلث باید 
هزینه و کارمزد هر تراکنــش را بپردازند و 
کارمزد تراکنش دســتگاه های کارت خوان 
باید بین ســه ضلع مثلت مــردم، اصناف و 

بانک تقسیم شود.
وی اظهار کرد: هزینه هــر تراکنش در نگاه 
اول، مبلغــی جزئی به نظر می رســد اما در 
مقایس کشــوری قطعــاً مبالغ زیــادی را 
شامل می شــود. با توجه به اینکه پرداخت 
در بستر دستگاه های کارت خوان به صورت 
آنی نیســت و واریز آن با تأخیر زمانی همراه 
است خود این عاملی شــده است تا جریان 
تأمین نقدینگی به جهت تأمین کالاها برای 

اصناف دشوارتر شود. 
از طرفی با توجــه به مزایایــی که پیش تر 
گفتیم اساســاً نــگاه بانک ها بــه موضوع 
کارمزد بــه جهت پایــداری خدمات دهی 
آن گرچه توجیه پذیر اســت اما این نگاه به 
نظر بنده، نگاهی ناقص اســت چراکه این 

هزینه هــا برای سیســتم بانکــی در قبال 
مزایای متعددی که به آن اشــاره کردیم، 
و در راســتای نهادینــه کــردن فرهنگ 
الکترونیکی و شــفافیتی که عرض شــد، 
خود نه تنها بــرای سیســتم بانکی هزینه 
نیســت بلکه در درازمدت به جهت افزایش 
بهــره وری و صرفه جویی زمانی نســبت به 
رواج پــول کاغذی، برای آنهــا پرفایده هم 

هست.
به گفته امیدوار، در دنیای مدرن امروز، ارائه 
دهندگان دستگاه های کارت خوان نگاهی 
درآمدی به آن ندارند. بلکه آن را بســتری 
برای کسب رضایتمندی و آرامش مردم در 
فرایند خرید می دانند. می دانیم که اگر قرار 
است، زیرســاخت های خدمات الکترونیک 
بانک ها در این زمینه تقویت شده و خدمات 
خوبی ارائه شــود، باید برای این منظور یک 
منبع درآمدزا برای بانک هــا در نظر گرفت 
و کســی منکر این موضوع نیســت اما این 
درآمدزایی نباید تنها هــدف بانک مرکزی 

باشد.

دستگاه های کارت خوان صرفاً نباید 
عاملی برای انتقال پول باشند

عضو هیأت رئیســه و خزانه دار اتاق اصناف 
ایــران همچنین تاکیــد کرد: بــا تمام این 
توضیحات اگر سیاستگذاری بانک مرکزی 
برای گرفتن کارمزدها همچنان قرار اســت 
جاری شود، مطالبه اصناف این است که باید 
نگاه و رویکرد بانک های عامل در این زمینه 
اصلاح شود. دستگاه های کارت خوان صرفاً 
نباید عاملی برای انتقال پول باشند، بانک ها 
بایستی با نگاه ســاختارگرایانه آنرا بستری 
برای توســعه فرایند الکترونیکی و فرهنگ 
الکترونیکــی خرید تلقی کــرده و همراه با 
خدمات مشابهی که در سایر کشورها انجام 
می شــود و نمونه های از آن در بالا گفته شد 
برای عملیاتی کردن آن در ســطح اصناف 
برنامه های اجرایی مؤثری داشــته باشــند 
تا اگر قرار هســت اصناف کارمزد تراکنش 
بپردازند در قبال آن خدمات دهی مناسبی 

هم دریافت کنند.
به گفته عضو هیأت رئیســه و خزانه دار اتاق 
اصناف ایران، کسبه نســبت به دریافت این 
کارمزدها اعتراض دارند و اتاق اصناف ایران 
نیز به عنوان بالاتریــن مرجع پیگیری امور 
صنفــی و رابط بین اصناف و دســتگاه های 
ذی ربط، نسبت به این نوع دریافت کارمزد 
معترض است؛ لذا حتماً باید این روش مورد 

بازنگری قرار گیرد.

 پتروشیمی نیازمند راه حل دائمی است

وشیمی همواره در چالش خوراک پتر
کارشناسان پاسخ دادند

 بازار سهـام در سال جاری
ود؟  به کدام سمت می ر
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خانه  هنر   میرا

سخنگوی سازمان امور مالیاتی مطرح کرد
درآمد ۲ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومانی 

سلبریتی ها

العربی الجدید مطرح کرد
مذاکرات تهران و قاهره پس از سفر 

السودانی به مصر

تخصیص ارز اربعین در دستور کار بانک مرکزی 
قرار گرفت

بعد از مدت ها کش و قوس
تئاتر شهر بالاخره نفس کشید!
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طنزی به اسم قرارداد ۱۵ میلیاردی!
سپهر ستاری کدام هوادار باور می کنــد علیرضا بیرانوند با قراردادی نزدیک 
به ۱۵ میلیارد در پرســپولیس مانده؟»ســقف قرارداد« اگــر آدم بود تا امروز 
هزار و یک بار افســردگی می گرفت، بس که »دورش می زدنــد.« برای عوام و 
خواص، برای آنها که حتی این قوانین را تعیین کرده اند، سقف قرارداد شوخی 

خنده داری بیش نیست. 

دیدگاه

وام مسکن با شما چه می کند؟
امیر موسی کاظمی وام خرید مســکن از محل اوراق تسهیلات در هفته قبل 
دو برابر شــد تا در تهران زوج ها بتوانند با تکیه بــر دو وام ۸۰۰ میلیونی و ۱۶۰ 
میلیونی، روی هم رفته با ۹۶۰ میلیون تومان قدم به میدان رقابت بگذارند و با 

توسل به آورده شخصی خود صاحبخانه شوند. 

یادداشت



العربی الجدید مطرح کرد

مذاکرات تهران و قاهره پس از سفر السودانی به مصر

مخبر در دومین همایش ملی جهاد تبیین و اطلاع رسانی هنرمندانه:

وابط عمومی ها درصف اول جهاد تبیین هستند ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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سخنگوی وزارت امور خارجه:
رائفی پور در عربستان بازداشت نشده است

ســخنگوی وزارت امور خارجه با رد برخی مطالب منتشر شده مبنی بر 
بازداشت رائفی پور، گفت: وزارت امور خارجه و نمایندگی های ایران در 
عربستان ســعودی به طور جدی پیگیر حل و فصل مشکل پیش آمده 
هســتند. ناصر کنعانی درباره برخی اخبار منتشــر شــده در خصوص 
وضعیت علی اکبر رائفی پور در عربســتان سعودی و برخی گمانه زنی ها 
در این ارتباط، گفت: وی به عنوان یک شهروند حج گزار ایرانی در پایان 
مناسک حج و به هنگام خروج از فرودگاه جده به دلیلی که هنوز برای ما 

به درستی مشخص نشده است، با مشکل خروج مواجه می شود.
وی ادامه داد: بر این اساس سرکنســولگری جمهوری اسلامی ایران در 
جده و ســفارت ایران در ریاض بلافاصله در تماس و گفت وگو با مقامات 
و بخش های ذی ربط دولت عربســتان، موضــوع را پیگیری و اقدامات 

حمایتی خود را به منظور رفع مشکل انجام دادند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه با رد برخی مطالب منتشر شده مبنی بر 
بازداشت رائفی پور، افزود: وزارت امور خارجه و نمایندگی های ایران در 
عربستان ســعودی به طور جدی پیگیر حل و فصل مشکل پیش آمده و 

بازگشت وی به کشور است.

با رد بیانیه مشترک شورای همکاری خلیج فارس و روسیه
کنعانی: جزایر سه گانه تعلق ابدی به ایران دارد

ســخنگوی وزارت امور خارجه مطالــب مندرج در بیانیه مشــترک 
کشورهای شورای همکاری خلیج فارس و روســیه در خصوص جزایر 

سه گانه ایرانی را مردود دانست.
ناصر کنعانی اظهار داشت: این جزایر تعلق ابدی به ایران داشته و صدور 

اینگونه بیانیه ها با روابط دوستانه ایران و همسایگان مغایرت دارد.

ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: جمهوری اسلامی ایران با تأکید 
بر استمرار سیاست حسن همســایگی و احترام متقابل، توسعه و ثبات 

منطقه را مسئولیت جمعی کشورهای منطقه می داند.
در بیانیه پایانی ششــمین نشســت مشــترک وزرای امــور خارجه 
کشورهای عضو شــورای همکاری خلیج فارس و روسیه از تلاش های 
امارات برای ایجاد راه حل مســالمت آمیز برای مســاله جزایر سه گانه 
تنب کوچک، تنب بزرگ و ابوموســی از طریق گفت وگوهای دوجانبه و 
یا دادگاه عدل بین المللی  بر اساس قوانین بین المللی و منشور سازمان 

ملل حمایت شده است.

عضو هیات رییسه مجلس پاسخ داد
دلیل تاخیر در اجرای وام ۲۰۰ میلیون تومانی 

مستاجران چیست؟
عضو هیات رییســه مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه اخیرا هیات 
عالی نظارت عملا در برخــی از موضوعات قانون گــذاری می کند و به 
موضوع قانون حمایت از مســتاجران هم ورود کرده  است، گفت:  هر دو 
شورای پول و اعتبار و شورای عالی مسکن ظرفیت قانون برای تصویب 

کردن وام ۲۰۰ میلیون تومانی را دارند.
مجتبی یوسفی درباره سرنوشــت وام ۲۰۰ میلیون تومانی مستاجران 
و اینکه آیا مستاجران در تابستان امســال )فصل پیک معاملات اجاره( 
به این تسهیلات بانکی دسترسی خواهند داشت، اظهار داشت: یکی از 
موضوعات مهم در حوزه مســکن که مجلس به دنبــال آن بوده، عرضه 
مســکن و کنترل قیمت ها در برنامه کوتاه و بلند مدت اســت. در بحث 
عرضه و حمایت از ساخت، قانون جهش تولید مسکن در سال ۱۴۰۰ در 
مجلس به تصویب رسید و در آن قانون به طور مفصل، درباره حمایت از 
ساخت تصمیماتی گرفته شد. در ماه گذشته هم طرح دو فوریتی برای 
حمایت مستاجران تصویب شد که با توجه به ضرورت آن، این طرح هر 
چه سریعتر باید عملیاتی شــود به همین دلیل مجلس در کوتاه ترین 
زمان، آن را مصوب کرد و برای طی کردن پروســه تشــریفات و تبدیل 
آن به قانون، به شورای نگهبان ارسال شــد.وی ادامه داد: متاسفانه باید 
بگویم که اخیرا هیات عالی نظارت عمــلا در برخی از موضوعات قانون 
گذاری می کند. یعنی وقتی مجلس و شــورای نگهبان قانونی را تایید 
می کنند، هیات نظارت وارد محتوای موضوع می شــود و نه موضوعات 
شکلی و در واقع وارد قانونی گذاری شده است و متاسفانه قانون حمایت 
از مستاجران که بخشــی از آن افزایش سقف تســهیلات است به این 

سرنوشت دچار شده و هیات نظارت به آن وروده کرده است.
عضو کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه پیگیر اجرای قانون حمایت 
از مستاجران هســتیم، گفت: درباره حمایت از مســتاجران، مباحث 
مفصلی مطرح شــده که یکی از آنها پرداخت تســهیلات ۲۰۰ میلیون 
تومانی به مســتاجران اســت تا در کوتاه مدت کمکی به توان پرداخت 
مستاجران باشد.یوســفی افزود: از دیگر موضوعات وضع مالیات جدید 
برای سوداگران بازار مسکن است و با مطرح شدن این مالیات به صورتا 
جدی،  دیدیم که  در کوتاه مدت هر چند محدود اما این موضوع در بازار 
مسکن اثرگذار بود  و هر چند که این قانون به طور نهایی تصویب نشده 

اما خبر آن در بازار اثر گذار بود و التهاب بازار مسکن را کاهش داد.
عضو هیات رییسه مجلس شورای اســلامی تاکید کرد: به طور قطع اگر 
این قانون چه از ســوی هیات عالی نظارت و چه شورای نگهبان، هر چه 
سریع تر به تصویب نهایی برسد و به قانون تبدیل شود، می توان در مدت 
زمان کوتاه تری به مشــکلات حوزه مسکن رســیدگی کرد تا بخشی از 
دغدغه مردم برطرف شود. البته تا جایی که اطلاع دارم شورای نگهبان 
ایراد و اشکالی به این موضوع وارد نکرده است و می توان هر چه سریع تر 

تشریفات مورد نظر برای تبدیل شدن آن به قانون را طی کرد
وی تاکید کرد: مجلس این طــرح را با دوفوریتی به تصویب رســاند تا 
همین تابســتان وام ۲۰۰ میلیون تومانی به دســت مستاجران برسد 
البته برای قانونی شــدن وام ودیعه ۲۰۰ میلیون تومانــی،  می توان از 
ظرفیت شورای عالی مسکن استفاده کنند و به این شورا اختیاراتی داده 
شده که با استفاده از آن می تواند پرداخت این وام را مصوب کند. هر دو 
شورای پول و اعتبار و شورای عالی مسکن ظرفیت قانون برای تصویب 

کردن وام ۲۰۰میلیون تومانی را دارند.

تریبون

رئیس کمیسیون شوراها در مجلس گفت: ما معتقدیم 
برگزاری انتخابات تناســبی باعث افزایش مشــارکت 
مردم خواهد شــد و رقابــت انتخاباتی را هم بیشــتر 

می کند.
محمدصالح جوکار درباره طرح تناسبی شدن انتخابات 
تهران، اظهار داشــت: در جریان بررســی طرح اصلاح 
موادی از قانون انتخابات مجلــس برخی از نمایندگان 
پیشــنهاد دادند که انتخابات مجلس تهران به صورت 
تناسبی برگزار شود. تناســبی شدن انتخابات مجلس 
باعث می شود که در حوزه انتخابیه تهران همه طیف ها 
در مجلس کرسی داشته باشــند، البته افرادی هم که 
به صورت منفرد کاندیدا شوند، در صورتی که جزو ۳۰ 

نفر اول باشند، به مجلس راه پیدا می کنند.
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه انتخابات تناسبی 
مجلس در کدام یک از حوزه های انتخابیه قابلیت اجرا 
دارد، گفت: انتخابات تناسبی در حوزه های انتخابیه ای 
قابلیت اجرا دارد کــه رقابت در آن بر ســر بیش از دو 
کرسی باشد که در مجلس تصویب شــد که فعلًا فقط 
در حوزه انتخابیه تهران انتخابات به صورت تناســبی 

برگزار شود.

رئیس کمیســیون امــور داخلی کشــور و 
شوراها در مجلس شــورای اسلامی تصریح 
کرد: در حال حاضر نظــام انتخابات مجلس 
شورای اسلامی حداکثری است، به این معنا 
که هر فردی که بیشــترین رأی را بیاورد، به 
مجلس راه می یابد و در ادوار مختلف مشاهده 
کردیم که فقــط نامزدهای یک لیســت به 

مجلس راه می یابنــد و نمایندگان تهــران در مجلس 
در هر دوره ای یا به کل اصولگرا یــا به کل اصلاح طلب 

هستند.
نماینده مردم یزد در مجلس شــورای اسلامی درباره 
روش اجرای طرح انتخابات تناسبی در تهران، توضیح 
داد: با انتخابات تناسبی، نمایندگان تهران در مجلس 
دیگــر از لحاظ حزبی و سیاســی یکدســت نخواهند 
بود و هر لیســت به تناســب آرایی که کسب می کند، 
در مجلس کرســی به دســت می آورد. برای مثال اگر 
لیســتی ۷۰ درصد آرای مأخوذه را به دست آورد، ۷۰ 
درصد کرســی های حوزه انتخابیه مجلــس را به خود 
اختصــاص می دهد و لیســت های بعــدی ۳۰ درصد 

کرسی ها را خواهند داشت.

جوکار تاکیــد کرد: ذکر ایــن نکته هم مهم 
اســت که حقوق افرادی هم کــه به صورت 
منفرد کاندیدا شــوند، حفظ خواهد شــد و 
اگر فردی به صورت منفرد در حوزه انتخابیه 
تهــران کاندیــدا شــود و رأی حداکثری را 
کسب کند، حق نمایندگی برای وی محفوظ 
است. بر این اســاس اگر طرح تناسبی شدن 
انتخابات تهران از ســوی مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام تأیید شــود، ترکیبــی از الگوی نظــام انتخابات 

حداکثری و تناسبی در تهران اجرا خواهد شد.
وی در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه چرا مجلس علی 
رغم ایرادات هیئــت عالی نظارت مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام چند بار بر مصوبه خــود برای برگزاری 
انتخابات تناســبی در تهران اصرار کــرد، گفت: دلیل 
اصرار مجلس بر این مصوبه آن اســت که ما معتقدیم 
برگزاری انتخابات تناســبی باعث افزایش مشــارکت 
مردم خواهد شــد و از ســوی دیگر چون جریان های 
مختلــف می دانند به تناســب رأی خــود در مجلس 
کرسی خواهند داشــت، رقابت انتخاباتی هم افزایش 

می یابد.

رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراها در 
مجلس گفت: ما معتقدیم زیرســاخت های برگزاری 
انتخابات تناســبی در تهران فراهم اســت، اما هیئت 
عالی مجمع تشــخیص مصلحت نظــام می گوید این 
مصوبه باعث ایجــاد تبعیض می شــود و بایــد نظام 
انتخاباتی در کل کشور یکسان باشــد، نه اینکه تهران 
تناسبی و سایر حوزه های انتخابیه حداکثری باشد. در 
حالی که حرف ما آن اســت که ترکیبی از الگوی نظام 
انتخابات حداکثری و تناســبی در تهران اجرا خواهد 
شد و کاندیدای منفرد اگر رأی حداکثری بیاورد، راهی 

مجلس می شود.
نماینده مردم یزد در مجلس شــورای اسلامی تأکید 
کرد: نه تنها برگزاری انتخابات تناسبی در تهران باعث 
تبعیض نمی شــود، بلکه برای برقراری و تحقق عدالت 
باید انتخابات در حوزه هایی مانند تهران که نمایندگان 
زیادی دارد، به صورت تناســبی برگزار شــود. روش 
اجرای این طرح هم دشوار نیست و به این صورت است 
که در تهران ۳۰ کرســی نمایندگی مجلس وجود دارد 
که بین فهرست ها و لیست های مختلف به نسبت آرای 

مأخوذه توزیع می شود.

یک عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای 
اسلامی تاکید کرد: باید بر اساس آمار و اطلاعات دقیق 
مبتنی بر شــرایط فعلی و متناســب با توانمندی ها و 
امکانات و از سوی دیگر محدودیت ها و معذوریت ها در 

برنامه هفتم توسعه هدف گذاری کرده و گام برداریم.
حجت الله فیروزی با اشاره به محورهای کلیدی که در 
تدوین لایحه برنامه هفتم توسعه باید مورد توجه قرار 

گیرد، بیان کرد: برنامه هفتم توسعه زیربنای ۵ بودجه 
سالانه است. لذا باید برنامه هفتم به نحوی تدوین شود 
تا پروژه هایی که قرار اســت در بازه زمانی  پنج ســاله 

دنبال شود، به هدف مشخصی بینجامد. 
همین الان نیــز در برنامه های قبلی نیــز بر روی مدار 
حرکت نکرده و با هــدف گذاری های انجام شــده در 

برنامه های پنج ساله فاصله داریم. 

در چشم انداز ۲۰ ساله نیز عقب ماندگی زیادی داریم. 
بخشــی از آن نیز ناشــی از تحریم ها و مشکلات این 

چنینی بود.
وی در ادامه اظهار کرد: بخشی از این عقب ماندگی نیز 
به کارکرد مجموعه ها و دســتگاه های اجرایی باز می 
گردد. باید با تجربه شش برنامه گذشته، برنامه توسعه 
هفتم با نگاه واقع بینانه و مبتنی بر ظرفیت ها و امکانات 

و محدودیت ها موجود به تصویب برسد. نباید چیزی را 
در برنامه هفتم توسعه به تصویر بکشیم که قابل تحقق 
نبوده و خودش به آسیبی برای کشور تبدیل شود. باید 
بر اساس آمار و اطلاعات دقیق شرایط فعلی و متناسب 
با توانمندی ها و امکانات و از سوی دیگر محدودیت ها 
و معذوریت هــا در برنامه هفتم توســعه هدف گذاری 

کرده و گام برداریم.

انتخابات

مجلس

خریدار  یک رســانه عربی در گزارشــی 
به آخرین تحــولات روابط تهــران و قاهره 

پرداخت.
پایگاه خبــری العربی الجدید نوشــت که 
تلاش ها برای گسترش روابط ایران و مصر 
همانند چیزی که در روابــط مصر و ترکیه 

طی روزهای گذشته رخ داد، ادامه دارد.
یک دیپلمــات مصــری در این بــاره ادعا 
کرد: طی روزهای گذشــته گفت وگوهایی 
میان تهــران و قاهره انجام شــد و دو طرف 
توافق کردند که دیدارهایــی برای ارزیابی 
پرونده های مورد اهتمام تصمیم گیرندگان 
دو کشور ، برگزار شود و این دیدارها همانند 
نشست هایی اســت که بین مقامات مصر و 

ترکیه برگزار شد.
این دیپلمات مصری که خواستار عدم فاش 
شدن نامش شده اســت، تاکید کرد: اکنون 
کمیته مشترک میان دو طرف تشکیل شده 
است و مسئولیت هماهنگی اقدامات مربوط 
به مسیر بازگشــت روابط و مشخص کردن 

پرونده های مورد اختلاف را برعهده دارد.
وی همچنین گفــت که قاهــره همچنان 

محتاطانه با پرونده ایران تعامل می کند.

یک دیپلمات مصری دیگر در این باره گفت: 
آنچه باعث شــده اســت که روند بازگشت 
روابط تهــران و قاهره کند باشــد، اختلاف 
دیدگاه های مقامات امنیتــی مصر در این 
خصوص اســت زیرا در ســطح دیپلماتیک 
وزارت خارجه به ریاســت جمهوری اعلام 
کرده است که در نزدیک ترین زمان ممکن 
آمادگی آغاز مذاکرات رســمی بــا ایران را 

دارد.
وی تاکید کرد که مسئولان ایرانی و مصری 
به واســطه عراق و عمان مذاکرات متعددی 
برای از بین بردن اختلافات برگزار کرده اند.

این دیپلمات مصری گفت که تهران و قاهره 
در خصوص بسیاری از مسائل منطقه ای از 
جمله اوضاع نوار غــزه، روابط تهران با گروه 
های مقاومــت فلســطینی و پارامترهای 
امنیت ملی مصر رویکردهایشــان نزدیک 

شده است.
ایــن منبع مصــری تاکید کرد کــه تهران 
و قاهره توافق اولیه روشــنی مبنی بر عدم 

دخالت در امور داخلی یکدیگر دارند.
وی گفت کــه بعد از ســفر محمد شــیاع 
الســودانی، نخســت وزیر عراق بــه قاهره 

مســئولان امنیتی ایران و مصر مذاکراتی 
باهم انجام دادند.

این منبع به ماهیت مذاکرات اشــاره نکرد و 
اعلام نکرد که آیا ایــن مذاکرات طی دیدار 
مستقیم انجام شده اســت و یا تنها در حد 
تماس بود.اخیرا شبکه ســعودی العربیه به 
نقل از منابــع خود  از موافقــت اولیه تهران 
و قاهره برای تشــکیل کمیتــه ای ایرانی - 
مصری برای احیــای روابــط و هماهنگی 

امنیتی میان دو کشور خبر داد.
پیش از این یک منبع عراقــی که به همراه 
محمد شیاع السودانی، نخست وزیر عراق به 
قاهره ســفر کرده بود در گفت وگو با العربی 
الجدید تاکید کرد که السودانی و عبدالفتاح 
السیســی، رئیس جمهور عــراق در رایزنی 
های خود به مسائل سیاســی مشخصی از 
جمله وســاطت بغداد میان ایــران و مصر و 

اهمیت تداوم آن پرداختند.
پیش از آن نیز یک منبــع دولتی عراقی در 
گفت وگو بــا العربی الجدید اعــلام کرد که 
محمد شیاع الســودانی در سفرش به مصر 
درخصوص وســاطت بغداد میــان تهران و 

قاهره رایزنی خواهد کرد.

اخیرا عبدالله بن ناصر الرحبی، سفیر عمان 
در مصر در گفت وگو با اسپوتنیک اعلام کرد 
که بعد از میانجیگری های مسقط، ایران بار 
دیگر آمادگی اش برای از سرگیری روابط با 

مصر را اعلام کرد.
وی گفت: طی سفر سلطان هیثم بن طارق، 
پادشــاه عمان به تهران بعد از سفری که به 
قاهره انجام داده بود، ایــران بار دیگر اعلام 

کرد که قصــد دارد اختلافات را کنار بگذارد 
و روابطش با مصر را از سربگیرد و این امر در 

راستای منافع تمام منطقه خواهد بود.
ســفیر عمان در قاهره با اشاره به اشتراکات 
سیاسی کشــورش با مصر خاطرنشان کرد 
که در سفر ســلطان هیثم بن طارق به مصر 
به موضوع از سرگیری روابط تهران و قاهره 

پرداخته شد.

جوکار:زیرساخت برگزاری انتخابات تناسبی فراهم است

برنامه هفتم توسعه باید با نگاه واقع بینانه تنظیم شود

خریدار   معاون اول رئیس جمهور از روابط 
عمومی ها به عنوان رابط اصلی نظام و مردم 
یاد کرد و گفت: در جنگ ترکیبی و رسانه ای 
با دشــمنان، روابط عمومی ها در صف اول 

جهاد تبیین هستند.
»محمــد مخبر« در دومیــن همایش ملی 
جهاد تبیین و اطلاع رســانی هنرمندانه که 
در وزارت کشــور و با حضور مدیران روابط 
عمومی دســتگاه های اجرایی و مشارکت 
مدیران روابط عمومی اســتان ها از طریق 
ویدئو کنفرانس برگزار شــد، اظهار داشت: 
دولت مردمی ســیزدهم کارهای بســیار 
بزرگی انجام داده به نحوی که برخی از این 
اقدامات در دوران پس از انقلاب اســلامی 
کم نظیر بوده اســت اما به دلیل ضعف های 
موجود در تبیین اقدامات و همچنین تلاش 
های فراوان دشــمنان برای ســیاه نمایی، 
نتوانســته ایم این فعالیت های کم نظیر را 
آنطور که بایــد به افکارعمومــی منعکس 

کنیم.
معاون اول رئیس جمهور با تأکید بر اهمیت 
وظایف و مأموریت های قــوه مجریه و تأثیر 
مســتقیم آن بر زندگی مردم و اداره کشور 
خاطرنشان کرد: اقدامات و فعالیت های قوه 
مجریه به دلیل اثرگذاری فراوان در زندگی 
مردم، مبنای کارآمدی نظام قرار می گیرد از 
این رو مأموریت مهــم روابط عمومی ها این 
است که اطلاع رســانی به موقع و دقیقی از 
فعالیت های دولت داشــته باشند تا سرمایه 

اجتماعی نظام و دولت افزایش یابد.
مخبر با اشــاره به برخــی از اقدامات دولت 
مردمی سیزدهم و مشکلات کشور در زمان 

آغاز به کار، تصریــح کرد: با راهبرد صحیح و 
هوشمندانه این دولت در حوزه دیپلماسی 
و تمرکز بر کشورهای همسایه، کشورهای 
مسلمان و کشورهای همســو، امروز شاهد 
اقتدار جمهوری اســلامی ایــران در حوزه 
بین الملل هســتیم و در سفرهای گسترده 
خارجی رئیس جمهور توافقات بســیاری با 
کشورهای دیگر منعقد شــده که البته باید 

تلاش کنیم که این توافقات عملیاتی شود.
وی ادامه داد: دولت ســیزدهم در زمان آغاز 
به کار با مشــکلات متعددی در حوزه های 
مختلف روبرو بود که با تلاش جدی توانست 

ظرف ســه ماه بخش زیادی از این مسائل و 
مشکلات را مرتفع کند.

معــاون اول رئیس جمهــور بــا تأکیــد بر 
اهمیــت و اثرگذاری روابــط عمومی ها در 
آگاهی بخشــی و اطلاع رســانی به جامعه 
افزود: شبکه اطلاع رســانی روابط عمومی 
ها از اهمیت ویــژه ای در اقناع افکار عمومی 
برخوردار اســت چــرا که اگــر بخش های 
مختلف دولت به درســتی عمــل کنند اما 
نتوانیم اطلاع رســانی درســت و بهنگام از 
اقدامات و عملکرد دولت به جامعه داشــته 
باشــیم، در حقیقت در جلب نظر و رضایت 

مردم دستاوردی نداشته ایم.
مخبر با بیــان اینکه امروز موضوع رســانه، 
تبلیغــات و اطلاع رســانی به یــک مبحث 
علمی جدی و مهم در دنیا تبدیل شده است، 
خاطرنشــان کرد: باید بتوانیم به تکنولوژی 
اطلاع رســانی مجهز شــویم چرا که اگر در 
ایــن زمینه از مهــارت و توانمنــدی کافی 
برخوردار نباشــیم، دشــمنان می توانند 
حقایق را وارونه جلوه دهنــد. در این زمینه 
الزاماتی وجود دارد که باید روابط عمومی ها 

پشتیبانی شوند.
وی با یادآوری اینکه دولت سیزدهم طرح ها 

و برنامه های بزرگی در بخش های مختلف 
نظیر انتقال آب از دریــا، پروژه های بزرگ 
نفت و گاز، طرح هــای مرتبط بــا معدن و 
کشــاورزی و اقتصاد دریامحور را در دستور 
کار خود دارد، گفت: ایــن روابط عمومی ها 
هســتند که بایــد اخبــار ایــن اقدامات و 
دســتاوردها را به مردم منتقل کنند چرا که 
روابط عمومــی هر دســتگاه اجرایی آیینه 
تمام عیــار عملکرد دســتگاه مطبوع خود 
اســت و مجموع اقدامات روابط عمومی ها 

گویای عملکرد دولت و نظام خواهد بود.
معاون اول رئیس جمهور با اشــاره به شعار 
سال تحت عنوان »مهار تورم و رشد تولید« 
تصریح کــرد: مقام معظم رهبــری راه حل 
عملیاتی سازی این راهبرد را مردمی کردن 
اقتصاد عنوان کردند و وظیفه خطیر روابط 
عمومی ها این اســت که اعتماد و اطمینان 
مردم و ســرمایه گذاران را جلــب کنند تا 
بتوانیم شعار سال را به نحو مطلوب اجرایی 
و عملیاتــی کنیم.مخبر افزود: مســائل و 
مشــکلات پیش روی اقتصاد کشــور جز از 
طریق به صحنه آمدن مردم حل و فصل نمی 
شود و روابط عمومی ها به عنوان رابط نظام 
و مردم می توانند در به صحنه آوردن مردم 
نقشــی مهم و اثرگذار ایفا کنند.در دومین 
همایش ملی جهاد تبیین و اطلاع رســانی 
هنرمندانه، »احمد وحیدی« وزیر کشــور، 
»سپهر خلجی« رئیس شورای اطلاع رسانی 
دولت و همچنیــن »علی بهادری جهرمی« 
ســخنگوی دولت در ســخنانی به الزامات 
تحــول در ســاختار و عملکــرد ارتباطی و 

رسانه ای دولت پرداختند.
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معاون وزیر جهاد کشاورزی:
 خرید تضمینی گندم از مرز ۶ میلیون تن 

فراتر رفت
معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: خرید تضمینی گندم از ابتدای فصل 

برداشت تاکنون از مرز ۶ میلیون و ۲۲ هزار تن فراتر رفته است.
به گــزارش وزارت جهاد کشــاورزی، »سیدســعید راد« افزود: خرید 
تضمینی گندم تا ۱۹ تیر امسال نسبت به خرید مشابه سال گذشته در 
همین زمان یک میلیون و ۲۹۲ هزار تن یعنی معادل بیش از ۲۷ درصد 

رشد نشان می دهد.
مدیرعامل شــرکت بازرگانی دولتی ایــران به پرداخــت بیش از ۵۷ 
درصد از پول خرید گندم به حســاب کشــاورزان و اهتمام حداکثری 
برای پرداخت کل مطالبــات و جلب رضایت آنان اشــاره کرد و گفت: 
تلاش های  ما برای تامین پول گندم های خریداری شده و به روزرسانی 

پرداخت ها با همه توان ادامه دارد.
راد، با بیان اینکه استان خوزستان با خرید تضمینی یک میلیون و ۷۱۷ 
هزار تن پیشتاز خرید تضمینی گندم در کشور است، خاطرنشان کرد: 
استان های فارس با خرید ۹۰۳ هزار تن و گلســتان با خرید ۵۳۱ هزار 
تن، پس از استان خوزستان رتبه های بعدی خرید تضمینی گندم را در 

اختیار دارند.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی با تاکید بر اینکه از ابتدای امسال تاکنون 
میزان خرید گندم در ۱۴ استان کشور از ۱۰۰ هزار تن فراتر رفته است، 
بیان داشت: با تداوم تحویل این محصول در استان های شمال و غرب و 
برخی مناطق مرکزی کشــور که در حال حاضر در روزهای اوج خرید 

قرار دارند، بیش از پیش به این آمار افزوده خواهد شد.

و افزایش  افزایش تولید لبنیات در گر
 سرمایه  گذاری و سرانه مصرف

دبیر انجمن صنایع لبنی گفت: توســعه صنایع لبنی و رشــد تولیدات 
در گرو افزایش ســرانه مصرف اســت که باید در این خصوص تدبیری 

اندیشیده شود.
 »رضا باکری« در دومین همایش صنعت لبنیات و صنایع وابسته افزود: 
توســعه صنعت لبنی و افزایش تولیدات نیازمند توزیع عادلانه ثروت و 

افزایش توان قدرت خرید خانوارها است.
دبیر انجمن صنایع لبنی اظهار داشــت: در مسیر رشــد توسعه و تولید 
بایستی سرمایه  گذاری شــود و در افزایش توان خرید خانوار و طبقات 

متعدد جامعه باید رشد درآمد مدنظر قرار گیرد.
وی تصریح کرد: سرانه مصرف ریشــه اصلی رشد تولید است. پس بهتر 

است به آن بیاندیشیم تا تولید رشد داشته باشد.

11.2 میلیون تن تولید شیرخام
»احمد مقدســی« رییس انجمن صنفی گاوداران نیز در این مراســم 
گفت: آمار دقیقی درباره تولید شــیر خام در کشــور وجــود ندارد، اما 
برای برنامه ریزی  تولید نیازمند آمار هســتیم به طــوری که مرکز آمار 
ایران میزان تولید شیرخام در کشــور را ۸.۳ میلیون تن و وزارت جهاد 
کشاورزی این رقم را ۱۱.۲ میلیون تن عنوان می کند، که از نظر ما آمار 

جهاد کشاورزی دقیق  است.

وی تصریح کرد: دولت با اعطــای نهاده های دامی با ارز ۲۸۵۰۰ تومانی 
به دنبال آن اســت که محصول نهایی ارزانی به دست مصرف  کنندگان 
برسد. اما این هزینه ها در مســیر دقیق خود قرار نمی گیرد به طوری که 
باعث ایجاد رانت در این بخش شده و علاوه بر کاهش کیفیت محصول، 

رقابت را از بین برده است.
رییس انجمن صنفی گاوداران اظهار داشــت: تنهــا ۲۰ درصد قیمت 
شــیرخام را نهاده های دامی وارداتی تشــکیل می دهند. اما با توجه به 
اختصاص همین ارز برای تامین نهــاده های دامی، دولت اختیار قیمت 
گــذاری را از تولیدکنندگان گرفته و خود نرخ گذاری دســتوری انجام 

می دهد که این موضوع به نفع تولید نیست.
مقدســی اضافه کرد: حال در صورتی که ارز ۲۸۵۰۰ تومانی نهاده های 
دامی حذف شود، قیمت شــیرخام از ۱۵ هزار تومان فعلی به ۲۰ هزار 
تومان افزایش می یابد و بخشــی از مصرف کننــدگان نمی توانند این 
محصول را خریــداری کنند و مزیت صادراتی خود را نیز از دســت می 

دهد.
وی راهکار این مشــکل را حذف ارز نیمایــی واردات نهاده های دامی و 

پرداخت یارانه نقدی به اقشار آسیب پذیر عنوان کرد.

اشتغال در کدام استان ها افزایش یافت؟
 گزارش نتایج طرح آمارگیری نیروی کار بهار ۱۴۰۲، نشان داد که نرخ 

اشتغال در ۲۱ استان افزایشی و در یک استان ثابت ماند.
 طبق گزارش منتشــر شــده از ســوی مرکز آمار مبنی بــر وضعیت 
شــاغلان و بیکاران در فصل بهار حاکی از این اســت که جمعیت ۱۵ 
ساله و بیش تر در بهار امســال به میزان ۴۱,۲ درصد از نظر اقتصادی 
فعــال بوده اند؛ یعنی در گروه شــاغلان یــا بیکاران قــرار گرفته اند.
جمعیت شــاغلین ۱۵ ساله و بیشــتر در این فصل ۲۴ میلیون و ۳۰۶ 
هزار نفر بوده که نســبت به فصل مشــابه ســال قبــل ۷۲۸ هزار نفر 

افزایش داشته است.
بررسی نسبت اشــتغال جمعیت ۱۵ ساله و بیشــتر نشان می دهد که 
۳۷.۸ درصد از جمعیت در سن کار شاغل بوده اند و این شاخص در بین 
مردان بیشــتر از زنان و در نقاط روستایی بیشــتر از نقاط شهری بوده 

است.
استان های آذربایجان شــرقی و غربی، اردبیل، اصفهان، البرز، بوشهر، 
خراسان جنوبی، رضوی و شمالی، خوزســتان، فارس، قم، کردستان، 
کرمانشاه، گلستان، گیلان مازندران، هرمزگان، همدان و یزد جزو ۲۰ 

استان با روند افزایشی اشتغال هستند.
بیشترین افزایش نرخ اشــتغال در اســتان های اردبیل با ۴.۳ درصد و 

استان آذربایجان غربی با ۳.۳ درصد رقم خورده است.
اشتغال در استان ایلام نیز با ۳۰.۶ درصد بدون تغییر، ثابت مانده است.

اســتان زنجان با ۴۸.۴ درصد، اردبیل و گیلان بــه ترتیب با ۴۴.۷ و 
۴۴.۴ درصد بیشــترین سهم از اشتغال کشــور را به خود اختصاص 

داده اند.
بر اســاس گزارش مرکز آمــار همزمان بــا افزایش نرخ اشــتغال در 
۲۱استان، نرخ بیکاری در ۲۵ استان روند کاهشی داشته و بیکاری در ۲ 

استان اصفهان و یزد تک رقمی شده است.
طبق گزارش مرکز آمار ایران، ۵۱,۳ درصد از ســهم اشتغال در بخش 
خدمــات، ۳۳.۱ درصــد در بخش  صنعــت و۱۵.۵ درصــد در بخش 

کشاورزی ثبت شده است.

بازار

 وحید بلالی  یکی از مشــکلات همیشگی 
صنعت پتروشــیمی نرخ خوراک بوده است 
به نظر می رســد باید با یک فرمول منعطف 
که هم به نفع درآمدهای دولت باشــد و هم 

صنعت پتروشیمی، این مشکل را حل کرد.
نرخ خوراک یکی از مشکلات عدیده صنعت 
پتروشیمی است، در دولت های قبل با نرخ 
خــوراک ارزان از پتروشــیمی ها حمایت 
شــده بود اما اتفاقی که در سال های اخیر و 
در ســال های پایانی دولت دوازدهم و سال 
ابتدایی دولت سیزدهم رخ داد واقعی سازی 
نرخ خوراک بــود، البته واقعی ســازی نرخ 
خــوراک و افزایش درآمد دولــت از این راه 
اتفاق بدی نیســت و می تواند به درآمدهای 
دولت بیفزایــد اما نکته اینجاســت که این 
اتفاق باید به صورت کارشناســی رخ دهد تا 
مشــکلی بر مشــکلات صنعت پتروشیمی 

کشور اضافه نکند.

آیا سود پتروشیمی ها بالاست؟
برخــی از سیاســت گــذاران اقتصــادی 
معتقدنــد که ســود پتروشــیمی ها بالای 
۳۵ درصد اســت و در برخی مــوارد به ۵۰ 
درصد نیز می رســد در نتیجه دولت نیازی 
نیســت به صنعت پتروشیمی نگاه حمایتی 
داشــته و باید به این صنعت با نگاه درآمدی 
بنگرد، البته نــگاه درآمدی دولت به صنعت 
پتروشــیمی تــا زمانــی که ایــن صنعت 
ســود معقولی داشته باشد مشــکلی ایجاد 
نمی کند.برآوردهای صــورت مالی صنعت 
پتروشیمی نشان می دهد که آن گونه که از 
سود بالای این صنعت گفته می شود، نیست 
و واقعیت چیز دیگری است خبرنگار مهر در 
زیر چند پتروشــیمی را از نگاه سود و زیان 

بررسی کرده است:

پتروشیمی زاگرس
یکی از بزرگتریــن متانول ســازهای بازار 
ســرمایه ایران پتروشــیمی زاگرس است، 
نرخ خوراک در متانول سازها تأثیر بیشتری 
دارد، درآمدهــای عملیاتی پتروشــیمی 
زاگرس بــا افزایش ۱۱ درصدی نســبت به 
ســال گذشــته به عدد ۲۱,۴۲۱ میلیارد 
تومان رســیده اســت، ســود ناخالص این 
نماد به عدد ۶,۹۱۰ میلیارد تومان رســیده 
که حاشــیه ســود ناخالــص ۳۲ درصدی 
را نشــان می دهد که تا به اینجای کار عدد 
خوبی است، اما این شــرکت همانگونه که با 
افزایش سود نســبت به سال گذشته مواجه 
شــده هزینه های شــرکت نیز به شــدت 
افزایش یافته است و در نهایت سود خالص 
این شــرکت به عدد ۳,۰۳۶ میلیارد تومان 
رســیده، یعنی حاشــیه ســود خالص این 
شــرکت تنها ۱۴ درصد است و افزایش نرخ 
خوراک بــه ۷ هزار تومــان می تواند چالش 
جدی برای این پتروشیمی و رفتن به سوی 

زیاندهی باشد.

پتروشیمی فناوران
یکی دیگــر از متانــول ســازان در بورس، 
پتروشــیمی فناوران است، این پتروشیمی 
در صورت مالی یک ســال با کاهش ســود 
همراه شــده اســت، درآمدهای عملیاتی 
این شرکت نسبت به ســال قبل ۱۲ درصد 
کاهــش یافته و بــه عــدد ۸,۲۸۹ میلیارد 
تومان رســیده اســت، ســود ناخالص این 
شــرکت ۲,۲۲۰ میلیارد تومان اســت و به 
عبارتی حاشیه ســود ناخالص این شرکت 
تنها ۱۰ درصد است، اما این شرکت با تکیه 

بر درآمدهای دیگر توانســته سود خالص را 
بالاتر برده و به عــدد ۳,۱۴۵ میلیارد تومان 
برساند، حاشیه سود خالص این شرکت نیز 
۱۵ درصد اســت و عدد بالایی نیست. یعنی 
این شرکت نسبت به تورم بازده منفی داشته 
و همین الان نیز نسبت به تورم بازدهی برای 

سهامداران نداشته است.

پتروشیمی خارک
پتروشــیمی خارک نیز متانول ساز بعدی 
بازار سرمایه است، این شــرکت با افزایش 
۲۰ درصــدی در درآمدهــای عملیاتــی 
مواجه بــوده و درآمد آن بــه عدد ۱۱,۱۷۹ 
میلیارد تومان رســیده اســت، این شرکت 
وضعیت بهتری نســبت به دو پتروشــیمی 
فوق دارد، ســود ناخالــص آن عدد ۴,۴۸۳ 
میلیارد تومان و سود خالص آن عدد ۳,۸۴۷ 
میلیارد تومان است، به عبارتی حاشیه سود 
ناخالص این شــرکت ۴۰ درصد و حاشــیه 
ســود خالص آن ۳۴ درصد است که بیش از 
دو برابر پتروشیمی فناوران و زاگرس است 
و این عملکرد نشــان می دهد تمام مشکل 
صنعت پتروشــیمی نرخ خــوراک نبوده و 
مدیریت و ایجاد زنجیــره ارزش افزوده نیز 
در این صنعت بسیار مهم است که متأسفانه 

جدی گرفته نشده است.

چه تفاوتی میان محصولات 
پتروشیمی خارک و فناوران و زاگرس 

وجود دارد؟
برای اهمیت ارزش افــزوده و نگاه مدیریتی 
جزئی تر به این بخش آخرین وضعیت تولید 
۳ پتروشــیمی فوق را بررســی می کنیم؛ 
پتروشیمی خارک که ســود بهتری نسبت 
به دیگران کســب کرده اســت در آخرین 
گــزارش فعالیت ماهانه محصــولات زیر را 
تولید کرده اســت؛ پروپان، بوتان، متانول، 
گوگرد، پنتان. اما بیشــتر تولید پتروشیمی 
خارک متانول بوده یعنی بیش از ۶۵ درصد 
تولید این پتروشــیمی به متانول اختصاص 
داشته است.پتروشیمی زاگرس دو محصول 
متانول و بخــار را تولیــد کــرده و در بازار 
داخلی و صادراتی به فروش می رساند، این 
پتروشیمی در بازار داخلی بخار را به فروش 
رســانده و در بازار صادراتی متانــول را به 
فروش می رســاند، فروش صادراتی متانول 
این پتروشــیمی تقریباً ۴ برابر پتروشیمی 
خارک اســت اما در این قیاس به این نکته 
باید دقت کرد که تنها فروش پتروشــیمی 

خارک محصــولات صادراتی بــوده و این 
شــرکت توانســته با تکیــه بر صــادرات 

سودسازی را بیشتر کند.
پتروشــیمی فناوران نیز این محصولات را 
تولید می کند؛ مونواکســید کربن، اســید 
استیک، متانول داخلی، محصولات فرعی، 
متانــول صادراتــی. اما بیشــترین تولید و 
فــروش داخلــی و صادراتی پتروشــیمی 
فناوران متانول اســت و با وجود اینکه نرخ 
فروش متانول در ســه پتروشــیمی تقریباً 
یکسان اســت اما بهره وری در پتروشیمی 

خارک بالاتر است.

مجلس به دنبال فرمولی سودآور
 برای نرخ خوراک

عــزت الله اکبــری تالارپشــتی، رئیــس 
کمیســیون صنایــع و معــادن مجلس در 
گفت وگو با خبرنگار مهــر تصریح می کند: 
انجمن کارفرمایــان پتروشــیمی به ویژه 
پتروشــیمی های تولید کننده متانول - در 
نامه ای که به کمیسیون صنایع ارجاع شده 
اســت - نســبت به افزایش قیمت خوراک 
معترض بودند. در نامــه این انجمن تصریح 
شــده اســت که افزایش قیمــت خوراک 
متانول می تواند عاملی برای افزایش قیمت 
تولید باشد چرا که اکنون قیمت خوراک ۷ 
هزار تومانی با احتســاب عوارض به ۸,۵۰۰ 
تومان و ســوخت نیز از ۳ هــزار تومان به ۵ 

هزار تومان رسیده است.
رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
گفت: صاحبان این صنایع می گویند در هر 
تن متانول تولیدی بایــد عملًا ۶۵ الی ۱۰۰ 
دلار، مازاد تولیــد پرداخت کننــد و ادامه 
این افزایش قیمت هــا تولیدکنندگان را با 

مشکل جدی مواجه خواهد کرد.

 قیمت شناور در خوراک 
راه حل مشکل خوراک پتروشیمی ها

اکبری تالار پشتی درباره نرخ خوراک گفت: 
از طرفــی در قانون الحاق مــوادی به قانون 
تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت )۲(، 
روش تعیین قیمت خوراک مشــخص شده 
است؛ انجمن کارفرمایان صنایع پتروشیمی 
خواستار صدور بخشنامه ای بر اساس قانون 
مذکور هستند مبنی بر اینکه قیمت خوراک 
ثابت نباشــد بلکه قیمتی شــناور از طریق 

وزارت نفت تعیین شود.
وی افــزود: کمیســیون صنایــع در حال 
پیگیری این درخواســت از طریق ریاست 

مجلس یعنی آقای قالیباف است تا موضوع 
در جلسه سران قوا پیگیری شود.

رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
خاطرنشــان کرد: کمیســیون صنایع حل 
این مســئله را پیگیری می کند چرا که باید 
جلوی ضرر صنایع گرفته شــود و همچنین 
هیچ واحد صنعتی اعم از پتروشــیمی و غیر 

پتروشیمی نیز نباید تعطیل نشود.

اعتراض جدی کارفرمایان صنعت 
پتروشیمی به نرخ خوراک

احمد مهدوی ابهــری، دبیــر کل انجمن 
کارفرمایی پتروشــیمی در گفــت و گو با 
خبرنگار مهر با اشــاره به نامــه ای که طی 
روزهای گذشــته به وزیر اقتصاد ارســال 
شــده گفت: با توجه به اینکه وزارت اقتصاد 
مســئول رصد کلان اقتصادی کشور است 
و امسال، سال رشــد تولید است مسئولیت 
اینکه اکنــون چه میزان رشــد تولید اتفاق 
افتاده در این وزارتخانه نســبت به ســایر 

وزارتخانه ها بیشتر است.
وی ادامه داد: عدم مشورت با پتروشیمی ها 
در نامه ای که به آقای خاندوزی ارســال شد 
مطرح شــد که پیش از آن ما هشــدارهایی 
مبنی بر اینکه کســری بودجه عاملی برای 
افزایش قیمت خوراک نشــود، داده بودیم، 
زیرا برای تأمین منابع تبصــره ۱۴ راه های 

دیگری هم وجود دارد.
دبیرکل انجمــن کارفرمایی پتروشــیمی 
اضافــه کرد: افزایــش نرخ گاز، ســوخت و 

خوراک راه حل کسری بودجه نیست.
به گفته مهــدوی ابهــری، وزیــر اقتصاد 
گفته اند کارشناســان اقتصادی دولت نظر 
بر اجرای فرمول دارنــد، در حالی که که ما 
می گوئیم فرمول مســاوی با اجرای قانون 
اســت که قانون الحاق ۲ در سال ۹۳ نوشته 
شده اســت.وی ادامه داد: نرخ خوراک را بر 
مبنای جهانی و منطقه حســاب کنند زیرا 
اکنون نرخ خوراک در آمریکا ۸.۵ ســنت و 
در منطقه ۱۰ ســنت اســت در صورتیکه 
که برای مــا با دلار ۲۸ هــزار و۵۰۰ تومانی 
۲۸ سنت می شــود و با دلار ۳۷ هزار و ۵۰۰ 
تومانی نزدیک به ۲۱ و نیم ســنت می شود 
که با چنین قیمت گــذاری امکان رقابت در 

بازار جهانی وجود ندارد.
مهدوی ابهــری اضافه کرد: مــا هیچ گونه 
رانتی نمی خواهیــم قیمتی بر مبنای قطر و 

کشورهایی از این دست تعیین کنید.
به گفته مهدوی ابهــری وزارت نفت مکلف 

اســت قیمت را به گونــه ای تعیین کند که 
منجر به جذب سرمایه شود.

وی ادامه داد: توســعه زنجیــره، ام تی و ام 
تی پی بــه ســرمایه گذاری هــای کلان و 
گواهینامــه نیاز دارد. ضمــن آنکه تکمیل 

زنجیره به پول و زمان نیز نیاز دارد.

مشکل ایجاد ارزش افزوده صنعت 
پتروشیمی از نگاه انجمن پتروشیمی

مهدوی ابهری خاطر نشــان کــرد: دولت 
بگوید مــا ۵۰ درصــد از متانول کشــور را 
زنجیــره کنیم لایســنس و ســرمایه را در 
اختیار متانولی ها قرار دهد، البته مشــروط 
بر توجیه اقتصادی آن. زیــرا در صورتی که 
توجیه اقتصادی نداشته باشد، صادرات نیز 
امکان پذیر نیســت. به همیــن دلیل برای 
چنین اقدامی ابتــدا بایــد زمینه های آن 

ایجاد شود که نیازمند حمایت دولت است.
وی ادامــه داد: البته برخــی از متانولی ها 
به دنبال چنیــن اقدامی بودند بــه عنوان 
مثال زاگــرس پــروژه اتانــول ۳۰۰ هزار 
تنی اســتارت زده اســت.به گفته دبیر کل 
انجمن کارفرمایی پتروشــیمی دولت باید 
بسترهای لازم را فراهم کند تا از این مسأله 
استقبال شود.وی با اشــاره به اینکه ۱۰ پی 
دی اچ مجوز تولید دریافــت کرده اند و تنها 
دو واحد در حــال فعالیت هســتند، اضافه 
کرد: از واحدهای پی دی اچ واحد ســلمان 

فارسی عملکرد خوبی دارد.
وی خاطر نشان کرد: متأســفانه لایسنس 
تبدیل متانول به ام تی پــی نیاوردیم. البته 
شرکت ملی صنایع پتروشــیمی به صورت 
پایلوت ایــن طرح را انجــام می دهد که اگر 
نتیجه بخش باشــد می تواند به عنوان الگو 

مورد استفاده قرار گیرد.
وی در خاتمه اضافه کرد: نمی توان در چنین 
شــرایطی انتظار ســرمایه گذاری از سوی 
ســرمایه گذار را داشــت چرا که مشخص 
نیست پروژه نتیجه بخش باشــد یا خیر به 

همین دلیل منتظر اعلام نتیجه هستیم.

فرمول قیمت گذاری شناور و حمایت 
از سرمایه گذاری خرد و کلان

یکی از مواردی که می تواند سرمایه گذاری 
در این شرکت ها را تسهیل کند بازار سرمایه 
بوده و این شرکت ها می توانند با راهکارهای 
مختلف اعــم از افزایش ســرمایه تولید را 
افزایش دهنــد، ایجاد یک فرمول شــناور 
می تواند امنیت سرمایه گذاری خرد و کلان 

را در این شرکت افزایش دهد.
نوید رجایی کارشناس بازار سرمایه درباره 
آخریــن وضعیت بازار ســرمایه و انتشــار 
نامه های قدیمی از نرخ خوراک پتروشیمی 
و شــایعات این روزها دربــاره وضعیت نرخ 
خوراک به مهر گفت: یکی از ســخت ترین 
راه های ســرمایه گذاری بورس ایران است. 
در صورتی که آقایان مسئول به دنبال جذب 
ســرمایه گذاری خارجی هســتند هر روزه 

شاهد اوج گیری فرار سرمایه هستیم.
رجایی افــزود: اگــر نگاهی بــه بازارهای 
خارجی داشته باشــیم متوجه خواهیم شد 
که هر نوســانی یک دلیل علمی پشت خود 
دارد اما در بازار ســرمایه ایران یک تحلیلگر 
و یک ســرمایه گذار جدا از تحلیل اگر رانت 
اطلاعاتی نداشــته باشــد با شکست و ضرر 
مواجه خواهد بود به عنوان مثال یک سری 
تصمیم ها در ۱۷ اردیبهشت گرفته می شود 
و دقیقاً در همــان روز بــه علت های واهی 

بورس شروع به ریزش می کند.

سخنگوی سازمان امور مالیاتی مطرح کرد

درآمد ۲ هزار و ۳۰۰ میلیارد تومانی سلبریتی ها
محمدحسین مقدم  ســخنگوی سازمان 
امور مالیاتی از تلاش برای مالیات ســتانی 
از ســلبریتی ها و بلاگرها خبر داد و گفت: 
در این بررسی مشخص شــد ۲۱۳ بلاگر و 
ســلبریتی ۲ هزار و ۳۰۰ میلیــارد تومان 

واریزی حساب داشتند.
 موحدی سخنگوی ســازمان امور مالیاتی 
کشــور در یک برنامه تلویزیونی درباره لزوم 
رعایــت عدالت در پرداخــت مالیات گفت: 
در ۳ الی ۴ ماه ابتدایــی ۱۴۰۲ در حال رقم 
خوردن در زمینه دریافت مالیات هســتیم. 
یکی از اتفاقــات مثبتی که ســازمان امور 
مالیاتی به دنبال آن اســت وصول مالیات بر 
اساس داده ها است. در گذشته مالیات علی 
الراس اخذ می شــد و ما در حال تغییر این 

مسیر هستیم.
وی با بیان اینکــه درصددیم جذب مالیات 
بر اســاس داده های متقن باشد خاطرنشان 
کرد: ما هر ســاله در ۳۱ خرداد ما از مودیان 
می خواهیم که مالیات ســال گذشته خود 
را پرداخت کنند و بر اســاس ماده ۱۰۰ به 
مشــاغل خرد که درآمد کمتــر از حدود ۶ 
میلیارد دارند مشاغل خرد هستند و شامل 

تخفیف و معافیت مالیاتی می شوند.

ســخنگوی ســازمان امور مالیاتــی ادامه 
داد: با هماهنگی بــا وزارت امــور اقتصاد 
حســاب های اشــخاص را پالایش کردیم 
که فقط از موارد مربــوط به فعالیت تجاری 

مالیات اخذ کنیم.
موحدی ادامــه داد: ما به ســراغ مالیات 
ابرازی مــردم رفتیم به ایــن صورت که 
مالیات تعداد مودیان به ســامانه مراجعه 
می کننــد و مالیــات خــود را مشــاهده 
می کنند و در صورت اعتــراض می توانند 
خودشان مالیات خودشــان را ابراز کنند. 
۲۰ درصد افزایش پیدا کرد و رقم مالیات 
دریافتی هم افزایش یافت و در این جذب 
مالیــات هیچ کس را مجبــور به پرداخت 

مالیات نکردیم.
وی ادامه داد: کارمندان و کارگران کمترین 
فرار مالیاتی را دارنــد به این دلیل که درآمد 
آنها شــفاف اســت. پزشــکان هنوز به این 
قانون تن نداده اند و بیشــترین فرار مالیاتی 
را دارنــد. پزشــکان موظف به اســتفاده از 
دســتگاه پز هســتند تا همانند سایر مردم 

مالیات عادلانه بپردازند.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی گفت: 
برای حل این مشــکل ســامانه سوت زنی 

را راه اندازی کردیم تا مردم پزشــکانی که 
این قانون را رعایــت نمی کنند به ما رعایت 
کنند. این پزشــکان را به عنوان افراد مارک 
دار شناســایی کردیم و آنها را از اســتفاده 
از تبصــره مــاده ۱۰۰ محــروم کردیم. بر 
اساس بررسی ها پزشــکانی را کشف کردیم 
که با حســاب های خــود کار نمی کنند و از 
حســاب های دیگری اســتفاده می کنند. 
باید روش هایی را برای شناســایی فراریان 
از پرداخت مالیــات ایجاد کنیــم که برای 

پزشکان این روش ها را ایجاد کرده ایم.
موحدی گفت: ســال ۱۴۰۰ مــا میانگین 
دریافت مالیات از اصنــاف ۱ میلیون ۳۰۰ 

هزار میلیــون تومان برای کل ســال بوده 
است و در ۱۴۰۱ حدود ۲ میلیون ۶۰۰ هزار 
تومان بوده است. امســال ۵ میلیون و ۸۰۰ 

هزار تومان بوده است.

میزان مالیات امسال نمایشگاه داران 
خودرو، طلا فروشان و پزشکان

سخنگوی ســازمان امور مالیاتی ادامه داد: 
میانگین مالیــات اصناف معــادل مالیات 
اصناف اســت. امســال حــدود ۵۰ درصد 
اصناف مالیتشان صفر بوده و مابقی زیر ۳۰ 
میلیون باید مالیات می پرداختند. میانگین 
مالیات امسال نمایشگاه داران اتومبیل، ۱۱ 
میلیون، پزشــکان ۳۵ میلیون طلافروشان 

۱۱ میلیون است.
وی خاطر نشــان کرد: از ســلبریتی ها هم 
مالیات گرفته ایم و ۵۱۵ بلاگر و ســلبریتی 
را شناسایی کرده ایم، فقط ۱۲۳ بلاگری کار 
تشــخیص مالیات آنها در حال انجام است و 
این ۱۲۳ نفر ۲ هــزار و ۳۰۰ میلیارد تومان 
واریزی حساب آنها بوده اســت. این بحث 
مطرح شده که این سلبریتی ها در سکوهای 
فیلتر شــده فعالیت می کنند و نباید از آنها 
مالیــات گرفــت در صورتی که ایــن افراد 

درآمد دارند و باید مالیات آن را بدهند.

دریافت 100 هزار میلیارد سود
 از سپرده بانکی

وی گفت: گفته یکی از مدیر عاملان بانک ها 
درباره دریافت ۱۰۰ هزار میلیارد از ســود 
سپرده های بانکی درســت نیست، اگر قرار 
باشد سازمان امر مالیایت این جنین مالیاتی 
را دریافت کند که نیاز به وابستگی به درآمد 
نفت نیستیم. سود حساب اشخاص حقوقی 
درآمد بانک نیست بلکه درآمد شخص است 

و باید مالیت خودش را پرداخت کند.
بانک ها بر اساس قانون جهش تولید مسکن 
باید وام مســکن به مــردم می دادند، اما در 
قانون در نظر گرفته شــده که در صورتی که 
به ایــن تکلیف خود عمل نکنند، مشــمول 
پرداخت مالیات می شــوند به این دلیل که 

این وام را پرداخت نکرده اند.
ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی افزود: 
در سامانه سوت زنی کد پســتی و کد ملی 
پزشــک لازم نیســت فقط بــا وارد کردن 
نام پزشــک و یا شــماره نظام پزشــکی و 
تخصصش، مــردم می تواند فــرار مالیاتی 

پزشکان را گزارش دهند.
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رییس سازمان غذا و دارو اعلام کرد
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دستیار معاون علمی رییس جمهور:
 یک میلیون شغل در حوزه فناوری و نوآوری

 ایجاد شد
دســتیار معاون علمی و فناوری رییس جمهور از ایجــاد یک میلیون 
شغل در حوزه نوآوری با همکاری دســتگاه های مختلف اجرایی کشور 

خبر داد.
به نقل از معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری، محمد صدری مهر با اعلام این خبــر گفت: هم اکنون با یک 
فضای بانشاط در حوزه زیست بوم اشتغال دانش بنیان مواجه هستیم و 
بصورت مستقیم و غیر مستقیم حدود یک میلیون شغل برپایه اشتغال 

دانش بنیان در کشور ایجاد شده است.
به گفته صدری مهر، این فعالیت ها با همکاری دیگر نهادها مانند ستاد 
اجرایی فرمان حضرت امام و بنیاد مستضعفان در حال افزایش است که 
بخشی از این ظرفیت ها در نمایشگاه تخصصی استفاده از ظرفیت های 
فناوری برای توسعه مناطق محروم در قالب نمایشــگاه آبادیران ارائه 

شد.
وی افزود: این نمایشگاه با هدف کمک به توسعه مناطق محروم از طریق 
معرفی ظرفیت های شرکت های دانش بنیان، خلاق و فناور برای ایجاد 
اشتغال پایدار، توســعه بازار و ایجاد شبکه وســیع تر برای خرید کالا و 
خدمات این شــرکت ها در راســتای محرومیت زدایی با حضور بیش از 
۳۰۰ شــرکت دانش بنیان برگزار شد که نشــان از ظرفیت بالای این 
شــرکت ها برای ارائه خدمات متنوع به مناطق کم تر برخوردار کشــور 

است.
دستیار معاون علمی در ســاماندهی و توسعه زیرساخت های فناوری با 
اشاره به اینکه به گمان برخی، رسوخ فناوری در مناطق کم تر برخوردار، 
مناسب نیســت، گفت: امکان نوآوری برای مراکز دور از مرکز و مناطق 
کم تر برخوردار در سراسر کشور بیشتر از هر مکان دیگری وجود دارد و 
معاونت علمی با اســتفاده از ظرفیت صنایع منطقه ای و صنایع دستی، 
تلاش دارد که بتواند علاوه بر رفع موانع کوچکی که بر سر راه این صنایع 
برای بهبود کیفیت محصولات و رقابــت پذیر کردن این محصولات که 

در سطح ملی وجود دارد، اقدام کند.
وی ادامه داد: معاونت ســعی دارد با انتقال فناوری های جدید متناسب 
با آمایش های ســرزمینی و کمک به توســعه این صنایع، ظرفیت های 
جدید شغلی با محور اشتغال آفرینی بر پایه فناوری ایجاد کند. بنابراین 
هدف نیز ۱۳۰ نقطه کشور هدف گذاری شده است که به زودی برای هر 
کدام از این مناطق متناســب با نیازها و ظرفیت ها، برنامه های ارتقایی 
و توسعه ای طراحی و با همکاری دســتگاه های اجرایی کشور و بخش 

خصوصی، اجرایی خواهند شد.

رئیس مرکز سنجش پزشکی خبر داد

وه  اعلام نتایج اولیه آزمون کارشناسی ارشد گر
پزشکی تا پایان هفته

رئیس مرکز ســنجش آموزش پزشــکی از اعلام نتایــج اولیه آزمون 
کارشناسی ارشد رشته های گروه پزشکی ســال ۱۴۰۲ تا پایان هفته 

جاری خبر داد.
دکتر محمدمهدی نوروزشمســی افزود: نتایج اولیه آزمون کارشناسی 
ارشد رشته های گروه پزشکی ســال ۱۴۰۲ احتمالاً تا روز چهارشنبه 
۲۱ تیرماه ۱۴۰۲ به صورت کارنامه در ســایت مرکز سنجش آموزش 

پزشکی اعلام می شود.

وی افزود: پس از اعلام نتایج اولیه، انتخاب رشــته برای داوطلبان مجاز 
از هفته آینده آغاز می شود.

 آزمون کارشناســی ارشد رشــته های گروه پزشکی ســال ۱۴۰۲ در 
روزهای ۴ و ۵ خردادماه ۱۴۰۲ برگزار شــد. تعداد ۶۹ هزار و ۷۶۵ نفر 

داوطلب در این دوره از آزمون ثبت نام کرده اند.
پس از برگــزاری آزمون، کلید اولیه آزمون کارشناســی ارشــد گروه 
پزشــکی ۷ خرداد و کلید نهایی ۳۱ خرداد ماه ۱۴۰۲ در ســایت مرکز 

سنجش آموزش پزشکی اعلام شد.

امضای تفاهم نامه میان شهرداری تهران و فدراسیون وزنه برداری
زاکانی: تهران هویت ورزشی جدی ندارد

شهردار تهران با انتقاد از نادیده گرفتن ظرفیت های انسانی شهر تهران 
در زمینه ورزش، گفت: بی دقتی مســئولان پیشین باعث شده ظرفیت 
بالای ورزشی شهر تهران به فعلیت نرسد و آنگونه که باید شاهد حضور 
ورزشکاران تهرانی بر روی سکوهای قهرمانی جهانی و المپیک  نباشیم.

 علیرضا زاکانی در مراســم امضای تفاهم نامه میان شهرداری تهران و 
فدراســیون وزنه برداری با اشــاره به وجود ظرفیت بالای انسانی شهر 
تهران گفت: ۱۷ درصد جمعیت کشور در پایتخت حضور دارد و شهرما 
میزبان هموطنانی از اقوام مختلف است. این تنوع قومیتی برای تهران 
ظرفیت گســترده ای در تمامی زمینه ها از جملــه ورزش ایجاد کرده  

است.
وی در ادامه افزود: برخی از شهرهای کشــور به واسطه قهرمانانی 
که داشته اند دارای هویت ورزشی ویژه ای هســتند مثلا جویبار را 
به کشتی می شناسند یا اردبیل را به ورزش وزنه برداری، اما تهران 
با وجود ظرفیت های ورزشــی گســترده اش هویت ورزشی جدی 

ندارد. 
شــهردار پایتخت با انتقاد از نادیده گرفتن ظرفیت های انســانی شهر 
تهران در زمینه ورزش ادامه داد: بی دقتی مسئولان پیشین باعث شده 
ظرفیت بالای ورزشی شــهر تهران به فعلیت نرســد و آنگونه که باید 
شاهد حضور ورزشکاران تهرانی بر روی ســکوهای قهرمانی جهانی و 

المپیک  نباشیم.
زاکانی تأکید کرد: امضای تفاهم نامه با فدراســیون های مختلف اتفاق 
مثبتی اســت که می تواند منجر به شناســایی و پرورش استعدادهای 
ورزشی شهر تهران شــود از طرفی تهران به واســطه امکانات بالایش 
و حضــور کمپ های تیم ملی چهار راه کشــور اســت و از تمــام ایران 
ورزشــکاران به تهران مراجعه می کنند، بنابراین مــا با تجهیز امکانات 
ورزشــی پایتخت در اصل زمینه ســاز خدمت رســانی به کل کشور 

می شویم.
بر اســاس گزارش سایت شــهر، تفاهم نامه میان شــهرداری تهران و 
فدراسیون وزنه برداری با حضور علیرضا زاکانی، شهردار تهران، سجاد 
انوشیروانی، رییس فدراســیون وزنه برداری، محمدامین توکلی زاده، 
معاون اجتماعی فرهنگی شــهرداری تهران، حســین اجاقی، رئیس 
سازمان ورزش شــهرداری تهران، حســین رضازاده و بهداد سلیمی 
مدال آوران وزنه بــرداری ایــران در بازیهای المپیک، در ســاختمان 

شهرداری تهران امضاء شد.

دیوار

وزیر علوم آخرین وضعیت ســاماندهی دانشگاه های 
پیام نور، علمی کاربردی و فنی و حرفه ای را اعلام کرد و 
گفت:واحدهای کم متقاضی پیام نور در برخی استانها 

به فنی و حرفه ای واگذار می شود.
محمدعلی زلفی گل درباره اجرای یکــی از ۱۴ بند از 
دســتورات مهم رئیس جمهــور به وزیــر علوم مبنی 
بر ســاماندهی مراکز علمی کاربردی و دانشــگاه پیام 
نور در دانشــگاه فنی و حرفه ای و دولتــی گفت: طرح 
آمایش و ساماندهی آموزش عالی مصوبه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی اســت که ۹ بند دارد طبیعی است که 
وزارت علوم موظف اســت به صورت زمانبندی کارها 

را پیگیری کند.
وی ادامه داد: در حال حاضر این کار آغاز شــده است، 

به عنوان مثال در شهری که دانشجوی پیام 
نور زیاد نداریم و یا خیلی استقبال نمی شود، 
با مسئولان شهر و اســتان هماهنگ شده و 
برنامه ریزی کرده ایم تا ساختمان و امکانات 
دانشــگاه پیام نور را در اختیار دانشگاه فنی 
و حرفه ای قرار دهند تا به آموزشــکده فنی و 

حرفه ای تبدیل شود.
وزیر علوم افزود: یا در برخی اســتان ها دانشــگاه های 
دولتی بــه فضای آموزشــی نیــاز دارند از ایــن رو با 
هماهنگی که با رئیس دانشــگاه پیام نور صورت گرفته 
اســت؛ امکانات، پرســنل و اعضای هیأت علمی این 
دانشگاه به دانشگاه دولتی آن منطقه منتقل می شود و 

تجمیع صورت می گیرد.

وی با اشــاره به ســاماندهی دانشگاه جامع 
علمــی کاربردی گفــت: بر اســاس مصوبه 
شــورای عالی اداری دانشــگاه های علمی 
کاربــردی که مربــوط به نهادهــای دولتی 
بودند، باید تعطیل می شــدند کــه به مرور 
در حال ســاماندهی آن هســتیم بنابراین 
برنامه ها را بر اساس قانون و طبق زمانبندی 

خاصی پیگیری می کنیم.
زلفی گل در مورد اینکه آیا امکان ادغام دانشگاه علمی 
کاربردی با پیام نور وجود دارد یــا خیر گفت: خیر، هر 
کدام از زیرنظام های آموزش عالی وظایف خاص خود 

را دارند.
به عنوان مثال دانشگاه فنی حرفه ای، تربیت تکنسین 

مهارتی و دانشــگاه علمی کاربردی دوره های آموزشی 
کوتاه مدت و بلند مدت برای صنایع و جامعه را پیگیری 

می کند. 
دانشــگاه پیام نور آموزش غیرحضوری را در دســتور 
کار دارد که موجب افزایش دانایی جامعه می شود. هر 
کدام از این دانشــگاه ها با اهداف خاصی تأسیس شده 

اند.
وی افزود: شــاید به بازآرایی مأموریت این دانشگاه ها 
نیاز باشــد ولی تعطیل کردن آنها درست نباشد ما باید 
از تاریخ درس بگیریم و نباید برای یک اشــتباه چند بار 
هزینه کنیم، شاید هم لازم باشــد برخی اوقات آنها را 
تجمیع کنیم که آن هم نیاز به بررسی جوانب مختلف 

موضوع و مطالعه دارد.

رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش 
و پرورش، با بیان اینکــه نمرات پاییــن و افت نمرات 
امتحان نهایی خردادماه امســال در بین دانش آموزان 
رشته انسانی بیشتر از سایر رشــته ها بود، گفت: فعلا 
نمی توان درصدی بــرای تجدیدی هــا و قبولی های 
امتحان نهایی امســال اعلام کرد چراکه ممکن است 
نمرات پایین امتحان نهایی دانش آموز با نمره مستمر 

جمع و دانش آموز در دروس خود قبول شود.
محســن زارعی  درباره افت نمــرات در امتحان نهایی 
خرداد امســال اظهار کرد: می توان گفت نمرات دانش 
آموزان رشته علوم انسانی بیشتر از سایر رشته ها پایین 

بود و افت داشت.
وی در پاسخ به این که بنابراین تجدیدی های امتحان 
نهایی خرداد امســال در رشته انســانی بیشتر از سایر 
رشته ها بوده اســت؟، تاکید کرد: فعلا نمی توان درباره 
قبولی ها یــا تجدیدی ها صحبت کــرد و نتیجه قطعی 
داد چراکه دانش آمــوزان می توانند از فرصت تک ماده 
اســتفاده کنند و یا همین نمرات پایین امتحان نهایی 

آنها با نمرات مســتمر جمع شــود و نهایتا 
دانش آموز قبول خرداد شود.

رئیس مرکــز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظام آموزش و پــرورش با یــادآوری اینکه 
تصحیح ســوالات امتحان نهایی از ســوی 
نیروی انســانی اما از طریق سامانه  و سیستم 
انجام گرفت، درباره فرآیند تصحیح برگه ها 

افزود: پاسخبرگ ها اسکن می شد و مصحح تصحیح را 
از طریق سامانه  انجام می داد. ســوالات به چند بخش 
تقسیم شــده بود و در راهنمای تصحیح یا همان کلید 
سوالات ســهم هر بخش ســوال از نمره درج شده بود. 
مصحح طبق آن به هر بخش پاســخ دانــش آموز نمره 
همان بخش از سوال را می داد و نهایتا جمع نمره کل آن 
سوال و جمع نمره کل برگه را سامانه محاسبه می کرد.

زارعی درباره دقت نظر در کلید ســوالات هم توضیح 
داد: راهنمــای تصحیح یا همان کلید ســوالات طبق 
آن چیزی بود که طراحان ســوال تهیه کــرده بودند. 
راهنمای ســوالات را در اختیار دبیرخانه راهبری قرار 

می دادیم. با این حال اگر پاسخ دیگری برای 
آن ســوالات مترتب بود، دبیرخانه راهبری 
اصلاحیه آن را به ما مــی داد. نهایتا ما این را 
برای مصححین اول ارســال می کردیم. آنها 
هم اگر معتقد بودند پاســخ دیگــری برای 
ســوالات مترتب اســت و دانش آموز با آن 
پاسخ منظور خود را رســانده است، بازخورد 

و اصلاحیه خود را به ما ارسال می کردند.
وی ادامه داد: ایــن بازخوردها به دبیرخانه ارســال و 
تجمیع و اصلاح می شــد و راهنمای تصحیح نهایی را 
ایجاد می کرد. مصحح دوم هــم بر مبنای این راهنمای 
تصحیح نهایــی، برگه ها را تصحیح می کرد. بخشــی 
از مغایرت نمــره بین مصحــح اول و دوم نیز به همین 
علت بود که ما طی این فرایند به یک راهنمای تصحیح 
اســتاندارد و فراگیر بــرای ایجاد وحــدت رویه بین 
مصححین رســیدیم. اگر بین مصحح اولــی و دومی 
مغایرت نمره بیــش از یک نمره بــود ، برگه به مصحح 
سوم ارجاع داده می شد. سعی کردیم سومین مصحح 

از همکاران آموزشــی خبره آن حوزه باشد. در واقع در 
راهنمای تصحیح توضیح داده شــده بود که اگر دانش 
آموز در پاسخ خود مفهوم ســوال را به گونه ای رسانده 

بود، نمره داده می شد.
 رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش 
و پــرورش در پاســخ به این ســوال که حــق الزحمه 
مصححین چقدر بود؟، گفت: در فضای مجازی اتهامی 
به همــکاران می زدند کــه باید از نظــر حقوقی این را 
پیگیری کنیم. می گفتند میزان مشــارکت مصححین 
پایین اســت و در تصحیح برگه ها دقــت کافی ندارند 
چراکه حق الزحمه ها را دیر می دهند. همیشــه وقتی 
به حوزه های تصحیح ســر می زنیم همــکاران درباره 
حق الزحمه ها گله می کنند اما این به آن معنی نیست 
که دقت کافی در تصحیح ندارند چراکه کارشــان را به 
درستی و مسئولانه انجام می دهند. این اتهامی بود که 
به همکاران ما زدند. حق الزحمه برگه ها پیشتر ۳۵۰۰ 
تومان الــی ۴۵۰۰ تومان بود که امســال این رقم را به 

دستور آقای وزیر ۲۵ درصد افزایش می دهیم.

وزیر

آموزش

خریدار  رییس سازمان غذا و دارو با اشاره 
به کارکرد ابرســامانه تیتــک در رهگیری 
و ردیابی داروها و تجهیزات پزشــکی گران 
قیمت و پرمصرف که ریسک قاچاق و خروج 
از زنجیره را دارنــد، گفت: اکنون برای بیش 
از ۱۳۰۰ قلم داروی گران قیمت و پرمصرف 
اســتعلام در داروخانه و به نــام بیمار انجام 
می شــود و بالغ بــر ۶۰۰ قلــم تجهیزات 
پزشــکی نیز در مراکز درمانی ثبت شده و 

استعلام می شوند.
دکتر ســیدحیدر محمدی  در رابطه با ابر 
ســامانه تیتک و ثبت فرایندهــای دارو و 
تجهیزات در این ســامانه، گفت: بسیاری 
از فرایندها را از طریق این ســامانه در حال 
رهگیری هســتیم و ردیابــی می کنیم. در 
همین راستا کلیه فرایندهای صدور مجوز 
در سامانه تیتک انجام می شــود. در قالب 
این سامانه این قابلیت وجود دارد که بدانیم 
تولید کننده هایی که در سامانه تیتک ثبت 
شــدند چه تعداد از فراورده های ســلامت 
محــور )دارو و تجهیــزات( را تولید کرده 
و تحویل پخــش دادند و شــرکت پخش 
چه تعدادی را از چه کســی تحویل گرفته 
است، چه تعداد در کدام شرکت پخش و در 
کجای کشور است و تحویل کدام داروخانه 
یا مرکز درمانی شده اســت و در نهایت هم 

می توانیم بگوییم بخش بزرگی از این موارد 
که از نظــر ریالی حدود ۵۰ درصــد بازار را 
تشکیل می دهند، تحویل کدام بیمار شده 

است.
 اینکه تحویل کدام بیمار شده است مربوط 
به این اســت که رهگیــری کنیــم دارو یا 

تجهیزات مربوطه از زنجیره خارج نشوند.
وی گفت: طبیعتا این رهگیری برای اقلامی 
انجام می شود که از نظر اقتصادی به صرفه تر 
باشــد؛ چراکه یک ســری از اقلام به دلیل 
پایین بودن قیمت شــان توجیــه ندارد که 

همه این مسیر را برایشان انجام دهیم.

رییس ســازمان غذا و دارو گفــت: ابتدای 
این طرح در ســال ۱۳۹۲ تنهــا مربوط به 
کالاهایی بود که قیمت شان بالا بود و قاچاق 
می شدند و الان تقریبا برای بیش از ۱۳۰۰ 
قلم داروی گران قیمت و پرمصرف استعلام 
در داروخانه و به نام بیمار انجام می شــود و 

تعداد زیادی از تجهیزات پزشــکی که بالغ 
بر حدود ۶۰۰ قلم در مراکز درمانی اســت، 
استعلام صورت می گیرد و این روند در حال 

توسعه به سایر اقلام است. 
در مجموع اکنون بخش عمــده ای از اقلام 
دارویی و تجهیزات پزشــکی که ریســک 
قاچاق معکوس و خــروج از زنجیره دارند، 

استعلام گرفته می شوند.
محمدی ادامه داد: در داشبوردهایی که در 
ابرسامانه تیتک ارایه کردیم، کل این موارد 
مشــخص اســت؛ تعداد مصرف این اقلام و 
همچنین اقلامی که مشمول کمبود هستند 

نیز مشخص است.
بنابراین داشــبوردهایی که در ابرســامانه 
تیتک اســت کمک می کنــد تــا بتوانیم 
برنامه ریــزی دقیقی بــرای تامیــن دارو، 
تجهیــزات و ارز انجام دهیــم و همچنین 
بدانیم که اکنون به لحاظ مواد اولیه، قطعات 
ساخت، محصول نهایی و ... در نقاط مختلف 
کشــور در چــه وضعیتی هســتیم و پیش 
بینی های لازم را برای سال آینده نیز داشته 

باشیم.
 ایــن موضوع کمــک می کند کــه بتوانیم 
زنجیــره تامین دارو و تجهیــزات را ردیابی 
و رهگیــری کنیم و اطلاع رســانی خوب و 

دقیقی نیز داشته باشیم.

خریدار  قائــم مقام بنیاد ملــی نخبگان 
جزئیــات حمایــت از مســتعدان علمی و 

نخبگان غیرایرانی را تشریح کرد.
ناصر باقری مقدم در تشــریح جزئیات طرح 
شناســایی و حمایت از مســتعدان برتر و 
نخبگان غیرایرانی اظهار کــرد: بنیاد ملّی 
هر ســاله با همکاری نهادها و مراکز آموزش 
عالــی، پژوهشــی، فنــاوری، فرهنگی و 
اجتماعی داخل و خارج از کشور و همچنین 
برگزارکنندگان جشــنواره های معتبر در 
ســطح ملیّ و بین المللی، از میــان فعالان 
حوزه هــای مختلف مشــتمل بــر علمی، 
فناورانه، نوآورانه، ادبــی، فرهنگی، هنری، 
اجتماعــی و مدیریتــی، تعــدادی از افراد 
غیرایرانــی را در دو ردۀ »مســتعد برتر« و 
»نخبه« بر اســاس معیارهایی شناسایی و 

معرفی می کند.
قائم مقام بنیــاد ملی نخبــگان معیارهای 
شناسایی نخبگان غیرایرانی را فعالیت های 
آموزشــی، پژوهشــی، فناورانه، نوآوری و 
صنعتی و مدیریتــی و فرهنگــی و هنری 
عنوان کرد و گفت: فعالیت های آموزشــی 
شــامل پیشــینۀ تحصیلی، دریافت بورس 
تحصیلی از دانشــگاه های معتبر، کســب 

موفقیت هــای آموزشــی و فعالیت هــای 
پژوهشــی مشــتمل بر همکاری در اجرای 
طرح هــای پژوهشــی در ســطح ملـّـی و 
بین المللی، فعالیت پژوهشی در مؤسسه ها 
و شرکت های معتبر، نگارش، ترجمۀ کتاب 
علمی، انتشار مقاله در نشــریه های معتبر 

است.
وی افزود: همچنین ثبت اختراع در مراجع 
معتبر، تجاری ســازی اختراع و یا طرح های 
فناورانه، همــکاری در اجــرای طرح های 
فناورانه، نوآورانه در سطح ملیّ و بین المللی 
مربوط بــه فعالیت های فناورانــه و نوآوری 
بــوده و فعالیت های مدیریتــی، فرهنگی 
و هنری شــامل آفرینــش آثــار اصیل یا 
فعالیت های تخصصی برجســته در هر یک 
از حوزه های »گفتمان قرآنی«، »ادبیات«، 
»هنر« و همکاری با تشکل ها و انجمن های 

علمی، تخصصی و فرهنگی هستند.
قائــم مقــام بنیاد ملــی نخبــگان اجرای 
طرح های فناورانه، تجاری سازی طرح های 
فنّاورانه، کارآفرینی و اشتغال زایی، انتقال و 
بومی سازی فنّاوری ، ثبت اختراع و اکتشاف 
را از شــاخص های مهم حوزه فناوری برای 
نخبــگان غیرایرانی برشــمرد و گفت: اگر 

فرد طرح های پژوهشــی بنیادی، کاربردی 
و توسعه ای داشته که توســط کارفرمایان 
در ســطوح مختلف کوچک تا کلان تعریف 
شــده و اجرای موفــق و تحویــل آن مورد 
تأیید کارفرمــای ذی ربط قرار گیــرد و یا 
دستاوردهای پژوهشی در زمینه تخصصی 
پژوهشــگر به صورت مقاله و کتاب اهمیت 
دارد و امتیازاتی برای این موارد لحاظ شده 

است.
باقری مقــدم درباره تســهیلات اعطایی به 
مستعدان برتر غیرایرانی توضیح داد و گفت: 
تســهیلات اخذ پذیرش از دانشــگاه های 
داخل کشور، کمک هزینه ارتقای توانمندی 

تکلم و نــگارش زبان فارســی و آشــنایی 
با میــراث ادبیــات فارســی، کمک هزینۀ 
توانمندی آموزشــی، توانمنــدی مهارتی 
و کارآفرینی، ارتباطــات و امکانات علمی، 
اجرای پایان نامه / رساله، شرکت در مجامع 

علمی داخلی به شمار می رود.
وی اعطای فرصت مطالعاتی داخلی، اعطای 
راتبه و ادامه تحصیل در دانشگاه ها و مراکز 
پژوهشــی کشــور، اســتفاده از تسهیلات 
شبکه آزمایشــگاهی اســتفاده از امکانات 
ادبــی، فرهنگی و هنری در سطح کشــور و 
بیمه تکمیلی درمان فرد مشــمول و همسر 
و فرزندان وی را از دیگر تســهلات اعطایی 

عنوان کرد.
قائم مقــام بنیاد ملــی نخبــگان درباره 
اهداف شناســایی و حمایــت از نخبگان 
غیرایرانی نیــز توضیــح داد و بیان کرد: 
بهره مندی از دانش و تخصص مســتعدان 
برتــر و نخبــگان غیرایرانی در راســتای 
آرمان هــای جمهوری اســلامی و تأمین 
منافع ملیّ، گســترش زمینۀ اثرگذاری و 
تعاملات ســرآمدان و نخبگان غیرایرانی 
در دســتیابی بــه مرجعیــت علمــی و 
همچنیــن تســهیل همــکاری آنــان و 

مراکز علمــی و تحقیقاتــی در جهت رفع 
نیازها در حوزه های مختلف مشــتمل بر 
علمی، فناورانه، نوآورانــه، ادبی، هنری، 
فرهنگــی، اجتماعــی و مدیریتــی برای 
نیل بــه تمدن نویــن اســلامی و معرفی 
دستاوردها در حوزه های مختلف مشتمل 
بر علمی، فناورانه، نوآورانه، ادبی، هنری، 
فرهنگــی، اجتماعی و مدیریتــی قرآنیِ 
جهــان اســلام به منظــور الگوســازی و 
الهام بخشــی از اهداف این طرح محسوب 

می شوند.
باقری مقدم همچنین به تسهیلات اعطایی 
به نخبگان غیرایرانی اشــاره کــرد و گفت: 
با هــدف تکریــم و الگوســازی و به منظور 
گســترش ارتباطات علمی، شبکه سازی از 
نخبگان غیرایرانی به خصوص جهان اسلام، 
سالیانه به آنان کرســی افتخاری با عناوین 
»کرســی آموزش«، »کرســی پژوهش«، 
»کرســی فناوری، نــوآوری و کارآفرینی« 
و »کرســی فرهنگ، ادب، هنر و مدیریت« 
داده می شــود. فرصت مطالعاتــی داخل 
و جذب در مراکز تحقیقاتی و آموزشــی از 
دیگــر تســهیلات اعطایی بنیاد به شــمار 

می رود.

واحدهای پیام نور در برخی شهرها به فنی و حرفه ای واگذار می شود

افت نمرات امتحان نهایی در رشته انسانی



بعد از مدت ها کش و قوس

تئاتر شهر بالاخره نفس کشید!

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهارشنبه     ۲1  تیر 140۲    شماره 1363

سفر ناپلئون به سینما با واکین فینیکس 
نخستین تریلر از فیلم سینمایی »ناپلئون« ساخته »ریدلی اسکات« با 

بازی »واکین فینیکس« در نقش اصلی منتشر شد.
 این درام تاریخــی از تاریخ ۲۲ نوامبــر )اول آذر( در ســینماها اکران 
می شود و پس از آن در ســامانه نمایش آنلاین »Apple TV+« عرضه 

می شود.
فیلم ســینمایی »ناپلئون« به کارگردانی »ریدلی اســکات« بر اساس 
فیلمنامه ای از »دیوید اسکارپا« با بازی »واکین فینیکس« بازیگر برنده 
اسکار در نقش امپراتور و رهبر نظامی فرانســه ناپلئون بناپارت همراه 

است.
تریلر منتشرشــده از این فیلم نشــان دهنده صحنه های نبرد جذاب و 
چشــمگیری اســت و پروژه بزرگ »ریدلــی اســکات« را می توان از 
هم اکنون از شانس های اســکار ۲۰۲۴ دانست. ویژگی قابل توجه دیگر 
این فیلم این است که کمپانی اپل که ســازنده این فیلم است قصد دارد 
با »ناپلئون« وارد اکران سینمایی شــود که برای صاحبان سینما خبر 

خوشایندی است.
گفته می شود که این فیلم نگاهی اصیل و شخصی به ریشه های ناپلئون 
و صعود ســریع و بی رحمانه اش به امپراتوری دارد کــه از منظر رابطه 
اعتیادآور و اغلب ناپایدار او با همســرش و عشق واقعی ژوزفین، با بازی 
»ونسا کربی«، نگریسته می شــود. »طاهر رحیم«، »بن مایلز«، »متیو 

نیدهام« و »لودین سانیه« دیگر بازیگران این فیلم هستند.
»واکین فینیکس« پس از بازی درخشــان در فیلم »جوکر« و کســب 
جایزه های متعدد از جمله جایزه اســکار، گلدن گلــوب، بفتا و انجمن 
بازیگران آمریکا برای بهترین بازیگر نقش اصلی مرد و همچنین کسب 
جایزه بهترین بازیگر مرد جشــنواره کن، در نقش »ناپلئون بناپارت« 

فرمانده انقلابی و امپراتور فرانسه مقابل دوربین رفته است.
»فینیکس« پیش تر در فیلم »گلادیاتور« با »ریدلی اسکات« همکاری 

کرده بود و این دومین تجربه همکاری این دو چهره سینمایی است.

با هدف معرفی هنرمندان مستعد
ویداد تئاتر هم آغاز منتشر شد فراخوان ر

فراخوان شرکت هنرمندان برای حضور در رویداد نمایشی »هم آغاز« 
مجموعه تئاتر شهر منتشر شد.

 به نقــل از روابــط عمومــی مجموعه تئاترشــهر، فراخوان شــرکت 
هنرمندان برای حضور در رویداد نمایشــی »هم آغاز« تالار قشــقایی 

مجموعه تئاتر شهر منتشر شد.
در متن فراخوان آمده است:

»مجموعه تئاتر شهر در راستای شناسایی، حمایت و معرفی هنرمندان 
»مستعد« تئاتر کشــور برای حضور موثر در فرآیند تولید و عرضه آثار 
نمایشــیِ »نوگرا«، »خلاق« و همچنین ایجاد فرصت مناســب برای 
کارگردانی، اجرا و مدیریت پروژه های حرفــه ای تولید تئاتر، با تمرکز 
بر اجرای عمومی نمایش ها در تالار قشــقایی ایــن مجموعه، رویداد 

نمایشی »هم آغاز« را برگزار می کند.

تمامی شــرکت کنندگان این رویداد پس از ارائه متن، طرح و ایده های 
اجرایی خود علاوه بر بهــره مندی از امکانات اجــرای عمومی نمایش 
مورد نظر خود )پس از تایید شورای انتخاب آثار(، از مسیر اجرا در تئاتر 
شــهر وارد جریان حرفه ای تولید تئاتر خواهند شــد.هدف این رویداد 
شناسایی ظرفیت های بالقوه هنرمندان مستعد تهران و سایر شهرهای 
کشور، ایجاد بســتری برای ارائه و اجرای رویدادهای کمتر تجربه شده 
در تئاتر ایران و کشف اســتعدادهای جوان از سراسر کشور خواهد بود.
برهمین اساس آن دسته از هنرمندانی که پیش از این نیز آثار نمایشی 
دیگری را تولید و اجرا کرده اند، به شــرط دارا بــودن اولویت ها ومولفه 
های حضور در ایــن پروژه، می تواننــد در جریان تولیــد و اجرای آثار 

نمایشی جدید خود قرار بگیرند.
براســاس برنامه ریزی های صورت گرفته از بین آثار ارسالی به شورای 
کارشناسی و انتخاب رویداد نمایشــی »هم آغاز« ۱۵ تا ۲۰ اثر نمایشی 
پس از بررســی موارد کیفی و ارزیابی هایی که در این زمینه صورت می 
گیرد، برای اجرای عمومی در تالار قشقایی مجموعه تئاتر شهر، به اداره 

کل هنرهای نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی معرفی می شوند.

شرایط حضور
- تمامی هنرمندان گروه ســنی ۲۵ تا ۴۰ ســال می توانند آثار خود را 

برای حضور در این رویداد معرفی کنند.
- اولویت انتخاب با طرح ها، ایده ها و متون ایرانی است.

- ارائه ایده ها و متون انتخاب شــده مســتلزم ارائه ای روشن از »طرح 
پیشنهادی )پروپوزال(«، پیشینه کامل سرپرست گروه، اعضای گروه، 
موارد مورد نیاز اجرایی، ارائه ایده های اجرایــی نو، مدت زمان اجرای 
نمایش، ارائه طرح هــای اقتصادی مرتبط با تامیــن هزینه های پروژه 
در حوزه هایی نظیر اسپانسرینگ )به شــرط عقد قراردادهای حقوقی 
و قانونی در این زمینه( و توضیحات مبتنی بر اهداف رویداد »هم آغاز« 

مجموعه تئاتر شهر است.

نحوه اعلام نتایج و اجرای عمومی آثار نمایشی
- بعد از انتشار عمومی فراخوان رویداد و ارائه طرح نمایشی، نمایشنامه 
و پروپوزال اجرایی توســط هنرمندان متقاضی، ۶۰ طــرح یا متن در 

مرحله اول پذیرفته می شوند.
- آثار پذیرفته شــده در این بخش در مرحله بازبینی اولیه حضور پیدا 

کرده و پس از آن ۳۰ اثر به مرحله بعدی رویداد راه پیدا خواهند کرد.
بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته هر یک از این ۳۰ اثر می بایست 
با هماهنگی تئاتر شهر از حضور یک مشاور هنری )مورد تایید مجموعه 

تئاتر شهر( برای ارتقای سطح کیفی آثار خود بهره مند شوند.
- پس از پایان رویداد از میان آثار شــرکت کننــده، ۱۵ تا ۲۰ نمایش 
منتخب برای اجرای عمومی پروژه های نمایشــی خود طی تقویم یک 

ساله برای تالار قشقایی معرفی می شوند.

زمان بندی و نحوه تحویل آثار
- هنرمنــدان و گروه هــای متقاضی مــی توانند از تاریخ انتشــار این 
فراخوان تا روز ۲۹ مرداد ۱۴۰۲ آثار مورد نظر خود را بر اســاس شرایط 
و اهدافی که در بخش »شــرایط حضور« به آن اشاره شد، در قالب فایل 
 city.theater.present@gmail.com به آدرس الکترونیکــی pdf

ارسال کنند.
بدیهی اســت پس از اتمام مهلت ارســال آثار، اثری از سوی هنرمندان 
متقاضی از ســوی دبیرخانه مجموعه تئاتر شهر پذیرفته نخواهد شد.- 
اسامی نهایی گروه ها و آثار راه یافته به رویداد نمایشی »هم آغاز« پس 
از بررسی شــورای انتخاب آثار از ســوی روابط عمومی مجموعه تئاتر 

شهر اطلاع رسانی خواهد شد.«

قاب

 وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی در پیامی به نخستین 
جشــنواره بین المللی فیلم حوا تاکیدکرد: ســینمای 
امروز باید ستایش گر ساحت سلیم خانواده و روایت گر 

صدیق چهره واقعی زن باشد.
به گزارش روابط عمومی نخستین جشنواره بین المللی 
فیلم حوا، محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی همزمان با نخستین جشــنواره بین المللی 
فیلم حــوا در پیامی بــه این رویــداد نوشــت: هنر و 
رسانه رسای ســینما می کوشــد با اتکا بر آداب و آیین 
ایرانی اسلامی مسوولانه دغدغه عدالت، عزت و هویت 
اجتماعی خود را به تصویر کشیده و هنرمندانه الگوی 
عالیه وفاداری، فداکاری و خانواده محــوری را از زنان 

ایرانی به تصویر بکشد.
وی افزود: ســینمای امروز باید ستایش گر 
ســاحت ســلیم خانواده و روایت گر صدیق 
چهــره واقعی زن باشــد و بــه توجیه نقش 
متمایــز خانواده در کارکردهــای اجتماعی 
بپــردازد، تغییر هوشــمندانه کلیشــه ای 
مســتعمل از زن و خانــواده، منحصــرا بــا 

برساختن الگوهای باورپذیر انســانی و اعتمادآفرینی 
ممکن می شود. تاکید دولت مردمی بر عدالت محوری 
نه صرفا بــه مثابه یــک گفتمان سیاســی بلکه گزاره 
گویایی در توسعه ســرمایه، تعمیم حمایت ها و تبلیغ 
متوازن تولیدات ســینمایی بوده اســت که این تمایز 

آشکارا خود را در فلسفه وجودی رویدادهای 
سینمایی نشان داده است.

اســماعیلی گفت: جشــنواره حوا مقارن با 
روز خانواده در ایران رویداد بهنگامی اســت 
که توجه ســینمای امروز را به جایگاه زن در 
جامعه ایرانی اســلامی به نمایش می گذارد. 
تاکید بر موقعیت ممتاز فردی و جمعی زن، 
تصدیق کنش گری بر اساس آموزه های ایرانی اسلامی 
و بازتعریف خانواده از مهم ترین مولفه های این رویداد 

بین المللی محسوب می شوند.
در وجــه بین المللی ایــن رویداد، سیاســت گذاری 
آگاهانه ای در تبادل درک موقعیت زن و خانواده شکل 

گرفته است که مانع از معرفی وارونه و نادرست از چهره 
واقعی زن عفیف و شــریف ایران زمیــن در اقصا نقاط 
دنیا خواهد بود؛ زنانی که چه در جایگاه علمی و چه در 
جایگاه هنری، فرهنگی، اجتماعی، مدیریت سیاســی 
و یا در عرصه اقتصاد، تولیــد و کارآفرینی همواره نقش 
مشعشــع از خود بروز داده اند. امید آن اســت که این 
رویداد فرهنگی، هنری و رســانه ای با اســتمرار خود، 
ضمن تاکید بر عدالــت اجتماعی و ترویج ســینمای 
خانــواده محور، به جریان ســینمایی موثــر داخلی و 
خارجی بیانجامد. آرزو می کنم شعار شورانگیز طلیعه 
این رویداد، »ما پای خانواده ایســتاده ایم« در ماهیت 

آثار سینمایی و رویکرد سینماگران تبلور یابد.

وزیر

خریدار  مدیر مجموعه تئاتر شــهر با ابراز 
خرسندی از شروع طرح پاکسازی در فضای 
بیرونی ایــن مجموعه، خبــر داد که طرح 
حریم تئاتر شهر هم از سوی میراث فرهنگی 

مصوب شده و به زودی اجرا می شود.
محمدجــواد طاهری تازه تریــن اتفاقات را 
درباره ســاماندهی وضعیت پیرامونی تئاتر 
شهر تشــریح کرد و نکاتی را درباره اجرای 
عمومی نمایش های عروســکی و برگزاری 
اولین جشنواره تئاتر شهر در تالار قشقایی 

توضیح داد. 
او در آغاز با ابراز خشــنودی از شروع طرح 
پاکسازی از سوی شــهرداری تهران گفت: 
این طرح از روز، دوشنبه ۱۹ تیر به جد آغاز 
شد و کنار دوستان شهرداری، نمایندگانی 
از قوه قضاییــه و ضابطین قضایی هم حضور 

دارند.
طاهری با قدردانی از مســئولان شهرداری، 
خبر داد که طــرح حریم تئاتر شــهر نیز از 
سوی وزارت میراث فرهنگی تصویب شده 
و ابراز امیدواری کرد ایــن طرح با همراهی 
شهرداری و معاونت عمرانی وزارت ارشاد به 

سرعت عملیاتی شود .
مدیر تئاتر شــهر یادآوری کرد: بحث حریم 
تئاتر شهر مدت ها مطرح بود. با توافق میان 
وزیر ارشاد با شــهردار تهران و وزیر میراث 
فرهنگی، مقرر شــد طرح حائــل یا حریم 
تئاتر شهر به ســرعت اجرایی  شود. آخرین 
توافق شان این بود که وزارت ارشاد با هزینه 
خود این طــرح را به پیمانــکار خصوصی 
بســپارد و آن را عملیاتــی کنــد. بر همین 
اســاس، تا دیروز منتظر تایید طرح از سوی 
میراث فرهنگــی بودیم که خوشــبختانه 

انجام شد.
او دربــاره تامیــن امنیت مجموعــه تئاتر 
شــهر که پیش از این بخشــی از کاشی ها 
و مجســمه هایش دزدیده شــده، توضیح 
داد: نوع طراحی که برای حائل تئاتر شــهر 
شده، برگرفته از نشــانه ها و المان های خود 
مجموعه اســت. قرار اســت در عین حال 
که فضــای بیرونی مجموعــه دارای حریم 
می شــود ولی شــکل حائل، تردد را برای 
عموم مــردم دچار محدویت نکنــد. به این 
معنا که تردد بــرای عموم آزاد اســت ولی 

به صورت کنترل شــده اتفــاق می افتد که 
بر اســاس آن اجازه ورود و خــروج به اراذل 
و اوباش داده نمی شــود و اگــر در محدوده 
حریم، ناهنجــاری دیده شــود، همکاران 
مجموعه می توانند آن فــرد یا افراد را خارج 
کنند. بــرای تامین امنیت بنا در شــب ها، 
ورودی ها و خروجی های مجموعه بســته 
می شــود و اجازه ورود و خروج به هر کسی 

داده نمی شود.
طاهری در پاسخ به این پرسش که در بحث 
حریم، چگونه نگرانی جامعه تئاتری درباره 
محدودیت تردد به ایــن مجموعه برطرف 
خواهد شــد، گفــت: این نگرانــی برطرف 
می شــود. رفت و آمد به تئاتر شــهر شبیه 
وضعیت پارک شهر خواهد بود که در فضای 
آن هم نگهبانی دیده می شود و در عین حال 
برای تردد افراد منعی وجود نــدارد. با این 
حال اگر کســانی امنیت مخاطبان و افراد را 
به مخاطره بیندازند، آن نگهبان می تواند از 

ورود آنان جلوگیری کند.
او از وضعیــت نامطلوب اطراف تئاتر شــهر 
ابراز تاســف کرد و افــزود: متاســفانه در 
شــرایط فعلــی، یکســری ناهنجاری ها و 
رفتارهای ضداجتماعــی را در اطراف تئاتر 

شهر شاهدیم که از دید هیچ کس پسندیده 
نیســت و جای تاســف اســت کــه وقتی 
تماشاگران و مخاطبان این مجموعه بعد از 
تماشای تئاتر، از ســالن بیرون می آیند، در 
محوطه بیرونی و جلــو در مجموعه با افراد 
و اتفاقاتی مواجه می شــوند که حس امنیت 

آنان را مخدوش می کنند.
طاهری خاطرنشــان کرد: درست است که 
این ناهنجاری ها از سوی کسانی رخ می دهد 
که بیمار تلقی می شوند ولی بهتر است این 
افراد در جای درســتی ســاماندهی شوند. 
دیدن چنین صحنه هایی نه تنها در اطراف 
یک مجموعه فرهنگی، بلکــه در هر فضای 
عمومی دیگری هم ممکن اســت بخشی از 

جامعه ما را دلزده کند.
او درباره مکان اســتقرار دســتفروش ها و 
نگرانی هایــی کــه جامعه تئاتــری از بابت 
امــرار معاش آنــان دارد، نیــز توضیح داد: 
اطلاع دقیقــی در این زمینه نــدارم ولی از 
همکاران شــهرداری منطقه ۱۱ شنیده ام 
درصدد هســتند محلی بــرای امرار معاش 
این دوســتان، البته افرادی که واقعا در پی 
کســب درآمد هســتند، در نظر بگیرند تا 
مانعی برایشــان ایجاد نشود اما این استقرار 

به شکل ساماندهی شده ای رخ بدهد.
طاهــری که امیدوار اســت با اجــرای این 
برنامه هــا در بخشــی از چهــارراه ولیعصر 
محیطــی امــن و فرهنگــی ایجاد شــود، 
یادآوری کرد: تئاتر شــهر همــان گونه که 
پتانســیل مرکز تولید تئاتر حرفه ای کشور 
را دارد، می توانــد با بهره منــدی از نمادها 
و نشــانه های مرتبط با تئاتــر، از زاویه ای 
دیگر هم بــرای مخاطبان و شــهروندان و 
رهگذران ایجاد جاذبه کند. به عنوان نمونه 
می توان بخشــی از فضای بیرونی مجموعه 
را برای اجرای نمایش هــای معرکه گیری 
و خیمه شــب بازی و .. در نظر گرفت و این 
اتفاق کمک می کند که حال و هوای بیرون 

مجموعه هم تئاتری تر شود.
مدیر تئاتر شهر که پیش از این برای اجرای 
عمومی آثار شــرکت کننده در نوزدهمین 
جشــنواره نمایش عروسکی تهران مبارک، 
اعلام آمادگــی کــرده بــود، در ادامه این 
گفت وگو دربــاره اجرایی شــدن این وعده 
توضیح داد: تاکنون برای اجرای دو نمایش 
در سال جاری به توافق رسیده ایم. هرچند 
آقای هادی حجازی فر، دبیر جشــنواره به 
اجرای چهار نمایــش اشــاره کرده اند. در 

ماه های آینده، میزبان دو نمایش »مثلث« 
کار بچه های مشهد و »دوست و هشتادمین 
شــب ســال« کار مرجان پورغلامحسین 
خواهیم بود و قطعا اگــر دیگر نمایش های 
عروســکی هم دارای کیفیت لازم باشند، از 
آنها هم میزبانی می کنیم اما نمی توانم قول 
بدهم امسال حتما این اتفاق می افتد زیرا از 
قبل برای اجرای گروه های نمایشی دیگری 

برنامه ریزی کرده ایم.
 با این حال اگر گروهی انصراف بدهد، روال 
ماست که بهترین کارهایی را که حتی خارج 
از تئاتر شهر اجرا شده باشند، دعوت به اجرا 
کنیم. در این شرایط قطعا آثار عروسکی که 
تولیدات تازه ای هستند، جذابیت بیشتری 

هم دارند.
او در عین حال یادآوری کرد: یکی از مسائلی 
که در اجرای نمایش های عروســکی با آن 
مواجهیم، مدت زمان کوتاه تر این نمایش ها 
در قیاس با اجراهای روتین تئاتر شهر است 

که باید برایش فکری کنیم.
طاهری با تاکید بر اینکه نمایش عروســکی 
نیازمند سالنی تخصصی ویژه خودش است، 
درباره اختصاص تالار قشقایی به اجراهای 
عروســکی که پیش از این بحث آن مطرح 
شــده، گفت: این تالار نمی توانــد فقط به 
نمایــش عروســکی اختصاص پیــدا کند 
زیرا از قبل بــرای آن برنامه ریزی کرده ایم 
و قرار اســت اولین جشــنواره تئاتر شهر را 
ویژه جوانان ۲۵ تا ۳۷ ســال برگزار کنیم. 
جوانانی که شــرایط اقتصادی به آنان اجازه 
نمی دهد در سالن های خصوصی کار کنند و 
ما در تلاش هستیم با برگزاری این جشنواره 
بتوانیم به برگزیدگان، نوبت اجرای عمومی 
بدهیم و بدین ترتیب، اجراهای زمســتان 
امسال و سال آتی تالار قشــقایی را از میان 
این برگزیدگان انتخــاب می کنیم. البته به 
شــکلی که تقریبا خودگردان بشوند. تالار 
قشقایی به دلیل در مستقلی که دارد، شاید 
بتواند میزبان چند نمایش در روز باشــد. در 
این بین اگر بتوانیم سانسی هم برای اجرای 
عروســکی در نظر بگیریم، حتما استقبال 
می کنیم ولــی در حال حاضــر اختصاص 
این تالار صرفا به اجرای نمایش عروســکی 

توجیه منطقی ندارد.

وایت گر صدیق چهره واقعی زن باشد وز باید ر اسماعیلی: سینمای امر

خانزادی:کانی مانگا مهم بود چون قدرت ایران مقابل عراق را نشان می داد
خریدار  صدابردار فیلم سینمایی »چریکه 
تارا« گفت: فیلم سینمایی »کانی مانگا« در 
تاریخ ســینمای جنگ ما مهم اســت چون 

قدرت ایران در مقابل عراق را نشان می داد.
اســحاق خانــزادی کــه صدابــرداری یا 
صداگذاری بیش از ۱۳۰۰ فیلم ســینمایی 
بلند، کوتاه، مســتند، گزارشــی و خبری 
را در کارنامه دارد در پاســخ به این پرسش 
که کدامیک از این آثار را بیش از ســایرین 
دوســت دارد، بیان کرد: همــه فیلم هایم 
را دوســت دارم از عقــاب هــا )ســاموئل 
خاچیکیان ۱۳۶۳( و کانی ماگا )ســیف الله 

داد ۱۳۶۶( گرفته تا سایر آثارم.
وی در پاسخ به این پرسش که چرا کانی مانگا 
در زمان خود و پس از آن تا بــه این اندازه اثر 

درخشــانی بود، گفت: کانی مانــگا مهم بود 
چرا که قدرت ایران در مقابل عراق را نشــان 
مــی داد.صدابــردار فیلم ســینمایی خائن 
کشــی )مســعود کیمیایی ۱۴۰۰( اظهار 
داشــت: دوســال در جبهه ها بودم و از پل 
زهاب گرفتــه تا تمام نقاطــی از ایران که در 
آن جنگ بود را رفتم و کار کردم و بزرگترین 
آرشــیو صدای جنگ را ما بــرای وزارتخانه 
خودمان )امور ســینمایی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی( درســت کردیم که موجود 
هســت.خانزادی در پاســخ به این پرسش 
که در میان فیلمســازان متعددی که سابقه 
کار با آنها را دارد، کدام یــک را و به چه دلیل 
برجســته می داند، گفت: چریکه تارا )بهرام 
بیضایی ۱۳۵۷ و ۱۳۵۸( را بســیار دوســت 

دارم. بیضایــی آدمی بود که بســیار خوب 
یاد می داد. ســاعت ها با بازیگرانش راجع به 
نقششــان صحبت می کرد و کاری می کرد 
تا بازیگــر در قالبی که قرار اســت قرار گیرد 
یک خروجی شاخص داشته باشد.صدابردار 

فیلم ســینمایی گیجگاه )عــادل تبریزی 
۱۳۹۹( در مورد مســعود کیمیایی هم بیان 
کرد: کیمیایی یک استثنا و مردی قوی است. 
مدرســه دارد و درس می دهــد و بازیگران 
خوبی را به ســینما معرفی کــرد و هنوز که 
هنوز است وقتی با ایشــان حرف می زنید از 
گفت وگو با ایشان لذت می برید. دیگر به این 
ســادگی نمی توانید چنین آدم هایی را پیدا 
کنید چرا که امروز همه دنبال این هســتند 
که بزنند و بروند.خانــزادی ادامه داد: ناصر 
ملک مطیعی هم یکی دیگــر از هنرمندانی 
بود که بسیار با ایشان فیلم کار کردم؛ مردی 
معلم بود. به لحاظ اخلاقی همه شــان عالی 
بودند و نمی توانم بگویم که کســی از ایشان 
بد بود. بعد از انقلاب هم همین بود و آدم های 

شاخص و بزرگی در کارنامه کاری من بودند.
اسحاق خانزادی با نام هنریِ احمد خانزادی 
در سال ۱۳۲۹ در شهر کیلان در شهرستان 
دماوند در اســتان تهــران به دنیــا آمد. او 
فعالیت های هنری اش را در سنین نوجوانی 
و از سال ۱۳۴۳ به عنوان یکی از کارکنان فنی 
استودیو »عصر طلایی« )به مدیرت عزیزالله 
کردوانی( آغاز نمود. خانزادی که صداگذاری 
را از ســال ۱۳۴۵ در کنار روبیک منصوری 
آغاز کرده بود، این کار را از سال ۱۳۴۷ به طور 
مستقل ادامه داد و نخستین باری که نامش 
در عنوان بندی فیلم ها به عنــوانِ صداگذار 
ثبت شــد، فیلم های هفت دختر برای هفت 
پسر )محمد متوســلانی، ۱۳۴۷( و سپس 

بهرام شیردل )امین امینی، ۱۳۴۷( بود.

آگهی تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای
دهیاری سنا قصد اجرای پروژه لایه زیر اساس و اساس معابر روستای 

سنا از طریق مناقصه عمومی به شرح زیر را دارد. 
1-مناقصه گزار: دهیاری روستای سنا به آدرس شهرستان دشتی ، بخش 

شنبه وطسوج روستای سنا تلفن : 07735317414 و 09179730034 
2 - عنوان پروژه : اجرای لایه زیراساس واساس معابر روستا 

3 - تضمین شرکت در مناقصه : 380/000/000 ریال ضمانت نامه 
بانکی 

الف:ضمانت نامه بانکی بااعتبارسه ماهه و سه ماه قابل تمدید 
4 - اگهی روزنامه در دو نوبت به تاریخ 1402/04/21 و24 /1402/04

5- مهلت دریافت اسناد مناقصه : تا تاریخ 1402/04/26
6- مهلت تحویل اسناد مناقصه : تا تاریخ 1402/05/11 

7-تاریخ بازگشایی اسناد مناقصه : ساعت9 صبح روزشنبه مورخ 
1402/05/14

8- محل تحویل و دریافت اسناد مناقصه : سامانه ستاد 
9- مبلغ برآورد اولیه : 7/112/831/995 ریال طبق فهرست بهای 

راه و باند.
10- برنده اول ، دوم وسوم مناقصه اگر حاضر به انعقاد قراردادنشوند سپرده 

آنها به ترتیب به نفع دهیاری ضبط خواهد شد. 
11- دهیاری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .

12- سایر اطلاعات مورد نیاز در اسناد مناقصه درج شده است . 
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/04/21
تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/4/24

 نوبت اول

دهیاری سنا

دهیاری سنا

بی مادر

فیلم »بی مادر« پس از پایــان عزاداری های دهه اول محــرم در مردادماه 
اکران می شود.

به نقل از روابط عمومی پروژه، فیلم ســینمایی »بی مــادر« به کارگردانی 
مرتضی فاطمی و تهیه کنندگــی محمدرضا مصباح و علــی اوجی از ۱۱ 
مردادماه با شــعار »بی گناهی کم گناهی نیست« در ســینماهای کشور 

اکران خواهد شد.
»بی مادر« توســط پخش بهمن سبز و به ســرگروهی سینما آزادی 
اکران می شــود و بازیگرانی همچون امیر آقایی، پردیس پورعابدینی، 

پژمان جمشیدی و میترا حجار در آن ایفای نقش کرده اند.
در خلاصه داســتان فیلــم آمده اســت: »زندگی آرام یــک زوج با 
پافشــاری یکی از آن ها روی تصمیمش، ناخواســته وارد دوراهی ها 
و مخاطرات اخلاقی می شود.«فیلم ســینمایی »بی مادر« طی یک ســال 
گذشته در چند جشــنواره  خارجی حضور داشته اســت و توانسته چهار 

جایزه در بخش بهترین فیلم و بهترین کارگردانی دریافت کند.

تاریخ اکران فیلم امیر آقایی و میترا حجار
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دیدگاه

میدان

خریــدار  حاشــیه همــه چیــز را نابود 
می کند و زمانی که دامن گیر کســی شود، 
او را در خود حل می کنــد. مرتضی کریمی، 
یکی از اســتعدادهای داوری ایران بود که 
می توانست به موفقیت های بیشتری برسد 
اما حضــور و دخالتش در جایــی که نباید 
باشــد، خیلی زود سبب شــد که در داوری 
کمرنگ و در زندگی شــخصی اش هم دچار 
مشکل شود.داوری ایران سال هاست که با 
حواشی دست و پنجه نرم می کند و حاشیه 
بخش جدانشدنی از آن شده است. کمتر از 
یک دهه قبل، حواشــی مختلفی در داوری 
به وجود آمد که هماننــد آن تاکنون تکرار 
نشده است. از آفســاید گرفتن عجیب گل 
محمد نــوری در داربی پایتخــت که منجر 
به باخت پرسپولیس شــد تا قضیه کارت به 
کارت در دیدار ســپاهان و پرسپولیس که 
محرومیت ســنگینی را برای یکســری از 

داوران به دنبال داشت.
در این بین مرتضــی کریمی، کمک داوری 
بود که در متن این حواشــی حضور داشت 
و حتی در دیدار ســپاهان و پرسپولیس که 
جزو تیم داوری هم نبود، حاشیه او را هم در 
خودش حل کرد. کمک داوری که بسیاری 
معتقد بودند ســطحش از رضا سخندان و 
حسن کامرانی فر - که در جام جهانی پرچم 
زدند - بالاتر بــود اما نتوانســت در جنگ 
با حاشــیه ها پیروز شــود و با مشاوره های 
اشتباه و هم نشــینی با آدم های نامناسب از 

داوری دور شد.
دقایقــی با او بــه گفت وگــو پرداختیم و از 
خاطراتش شــنیدیم؛ مردی که بازی های 
بزرگــی را پرچــم زد و در عرصه هــای 
بین المللی قضــاوت کرد امــا از حضورش 
در داوری پشــیمان اســت و آرزو می کند 
کــه کاش درســش را ادامه می داد.شــرح 

گفت وگو با مرتضی کریمی را می خوانید:

 از دوران کاری تان در داوری راضی 
هستید؟

من از ۱۷ ســالگی وارد داوری شــدم و اگر 
آن زمان می دانســتم که آینده داوری این 
است، هیچ وقت وارد آن نمی شدم. درس را 
به داوری ترجیح می دهم. الآن هم به کسی 

توصیه نمی کنم که وارد داوری شود.

 داوری برای شما مشکلات شخصی 
درست کرده بود، درست است؟

داوری باعــث شــد که مــن چــه از نظر 
خانوادگی و چه از نظر شــغلی دچار مشکل 
شــوم. من به خاطر داوری یکــی از بهترین 
شغل های دنیا را از دســت دادم. من در یک 
جای بسیار خوب کار می کردم اما به خاطر 
این که داوری را انتخاب کردم، نتوانســتم 
خارج از کشــور بروم و مجبور شدم از اداره 
هم بیــرون بیایم. از نظــر زندگی هم چون 
نتوانســتم همراه با همسر ســابقم از ایران 

بروم، مجبور به جدایی شدیم.

 چرا از نظارت خداحافظی کردید؟
من قلبم ضعیف است و دو یا سه بار بستری 
شــدم. همه می دانند که من هر موقع که به 
خاطر قلبم در بیمارســتان بســتری شوم، 
باید به CCU بروم. من بــرای پرواز کردن 
هم مشکل دارم و نمی توانســتم بگویم که 
فقط به من بازی تهران دهید. من انگیزه ای 
هم برای این کار نداشتم. من فصل گذشته 
۵ بازی برای نظارت رفتم که حق الزحمه هر 
کدام یک میلیون و ۳۰۰ هزار تومان بود. ۱۰ 
درصد مالیات کم می شد و برای یک فصل، 
شــش یا ۷ میلیون تومان می شد که برای 
من نمی صرفید. دوســتانی که علاقه دارند، 

نظارت می کنند و من هم دیگر فعالیتی در 
نظارت ندارم.                

 شــما حواشــی زیادی در داوری 
داشتید. درباره قضیه کارت به کارت 
در دیدار پرســپولیس و ســپاهان 

صحبت کنید.
روز جمعه بازی پرســپولیس و ســپاهان 
در اصفهــان بود. بعد از این کــه آن اتفاقات 
جنجالی در آن بازی افتــاد و آقای قهرمانی 
آن اشــتباه را انجام داد، آقای دهقان با من 
تماس گرفت و گفت شــما بازی را دیدید یا 
خیر؟ کــه گفتم ندیدم. گفــت یک نگاهی 
به بازی بینــداز و نظرت را بــه عنوان یک 
کارشــناس بگو. من دیــدم و گفتم که داور 
اشــتباه کرده اســت. صحبت ما قطع شد و 

دیگر حرفی نزدیم.
صبح روز یکشــنبه در زمین پاس، مشغول 
تمرین شــده بودیم و گوشــی من ساعت 
۷:۳۰ شب زنگ خورده بود اما جواب ندادم. 
ساعت ۹ شب دیدم که چند بار آقای دهقان 
به من زنگ زده که با ایشــان تماس گرفتم. 
گفت به دفتر علی دایی بیا و قهرمانی را هم 
پیدایش کن. من بــه قهرمانی زنگ زدم که 
جواب نداد و از طریق یک داور واســطه با او 
صحبت کردم و آقــای قهرمانی با علی دایی 
صحبت کرد و قبول کرد که اشــتباه کرده 
اســت. دایی هم گفت که من هم اشــتباه 
کردم که صحبت کــردم و قرار شــد با هم 

آشتی کنند.
فردایــش در برنامــه نود، همه مســائل به 
من ختم شــد که بنــده رفتــم آن قضیه را 
ماســت مالی کنم. خودشــان و خدایشان 
می دانند که مــن تا ۶ ماه نمی دانســتم که 

اتفاقی بین آقایان رخ داده است.

 اصلا چه کسی برای چه کسی کارت 
به کارت کرده بود و مبلغ انتقال یافته 

چقدر بود؟
مشخص شــده و همه چیز آشــکار شده، 
ظاهرا مبلغ ۲ تا ۳ میلیون به حســاب فردی 
در مشهد ریخته شده و بین یک بدنساز که 
عامل اصلی این اتفاق بــود، این پول جابجا 
شده بود. او بدنساز وقت باشگاه پرسپولیس 
بود که هنوز هم فعالیت می کنــد اما به هر 

حال اشتباهش برای آن سال ها بود.
پیشنهاد رشوه در قدیم بوده و باز هم خواهد 
بود. هر جا که پول باشــد، فساد هم هست و 
فوتبال هم از این قضیه مســتثنی نیســت. 
نمی توانم الان بازگو کنم ولی چنین اتفاقی 
افتاده است. اگر کســی می گوید که چنین 
چیزی نیســت، دروغ می گویــد و خودش 

می داند و خدای خودش. البته کسی متوجه 
این مســائل نمی شــود زیرا ســندی باقی 

نمی گذارند.

 هنوز از علی دایی یــا محمد دایی 
دلخوری دارید؟

من دلخوری ندارم امــا ای کاش آقای دایی 
این را در نظــر می گرفت که مــن در قضیه 
سپاهان و پرسپولیس هیچ نقشی نداشتم. 
بخواهم یک گریز هم بزنم، زمانی که مطرح 
کردند که من در داربی تعمدا اشتباه کردم، 
شک نکنید که این اشــتباه را به سود آقای 
دایی و به سود آقای کاشــانی می کردم زیرا 
با علی دایی رفیق بودم و آقای کاشانی معلم 
من بودند. جای علــی دایی در فوتبال خالی 
اســت و امیدوارم هر چه سریع تر به میادین 

بازگردد.

 قضیه سرمربی شدن امیر قلعه نویی 
در استقلال در دوره اول حضور ایشان 

روی نیمکت آبی ها چه بود؟
در آن نهادی که مــن کار می کردم، رییس 
دفتر یک فرد خاص بودم و قلعه نویی مربی 
اســتقلال اهواز بود. این فرد خــاص که به 
دلیل ارتباط پدرش بــا رییس هیات مدیره 
استقلال داشت، رابطه خوبی با این باشگاه 
داشت و حتی در تیم امیدهای استقلال هم 
بازی می کرد، با قلعه نویی رفاقت داشــت و 
کمک کرد که او توانست سرمربی استقلال 

شود.

 در آن زمان قرار بود حســن روشن 
سرمربی استقلال شود، درست است؟

قرار بود این اتفاق رخ دهد اما اینگونه نشــد 
و قلعه نویی پس از استقلال اهواز، سرمربی 

استقلال تهران شد.

 شما محروم شدید یا خودتان داوری 
را کنار گذاشتید؟

بعــد از این کــه از لیســت بین المللی خط 
خوردم، در بــازی بین فــولاد و ذوب آهن 
در اصفهــان از داوری خداحافظــی کردم 
زیرا برای من که در بســیاری از مســابقات 
بین المللی قضاوت کرده بــودم و بعد از آن 
از لیســت خط خورده بودم، سوت زدن در 
بازی هــای داخلی به درد مــن نمی خورد. 
بایــد داوری که ســن بالا دارد و از لیســت 
بین المللی خط می خورد، باید خداحافظی 
کند زیرا هم برای خودش خوب است و هم 

برای فدراسیون فوتبال.
در بازی ذوب آهن و فولاد، حســین فرکی، 
ســرمربی فولاد از دســت من بــه خاطر 

اشــتباهی که کرده بودم ناراحــت بود و در 
همان فــرودگاه اصفهان با یــک خبرنگار 
تماس گرفتم و خداحافظی ام را اعلام کردم.

 باشــگاه هایی بودند که به شــما یا 
همکارانتان پیشنهاد رشوه دهند؟

در قدیم بوده و باز هم خواهد بود. هر جا که 
پول باشد، فساد هم هســت و فوتبال هم از 
این قضیه مستثنی نیســت. نمی توانم الان 
بازگو کنم ولی چنین اتفاقی افتاده اســت. 
اگر کسی می گوید که چنین چیزی نیست، 
دروغ می گوید و خــودش می داند و خدای 
خودش. البته کســی متوجه این مســائل 
نمی شــود زیرا ســندی باقی نمی گذارند. 
این قضیه نه تنهــا در ایران بلکــه در تمام 
دنیا وجــود دارد. داور آفریقایی فینال جام 
جهانی تخلف کرده بــود و این قضیه پس از 

چندین سال افشا شد.

 می توانید نام باشگاه را بیاورید؟
نمی شــود نام آورد اما در همه مسابقات این 
قضیه وجود داشته است. همچنین به خاطر 
گسترده شــدن سایت های شــرط بندی، 
خیلی مسائل از داوران دور شده و مستقیم با 
بازیکنان ارتباط گرفته اند که همه این ها زیر 
سر سایت های شرط بندی است. من خیلی 
در این مسائل اطلاعاتی ندارم. باز هم با این 
مسائل جامعه داوری ما جامعه سالمی است 
و درصد کمی هستند که این کارها را انجام 

می دهند.

 شما هم دوره و هم سطح کامرانی فر و 
سخندان بودید، چه شد که مسیر شما 
جدا شد و نتوانستید به آن جایگاهی 

که آن ها بودند، برسید؟
در ســال ۲۰۰۳ ما برای امتحان بین المللی 
به مشــهد رفتیم و کلاســی برگزار شد که 
من، ترکی، محسن قهرمانی و افشاریان در 
آن کلاس بودیم. من لیســانس زبان داشتم 
و از همــه زبانم بهتــر بود. از نظــر آمادگی 
جســمانی نفر اول یا دوم ایران بودم. از نظر 
فنی هم چون ما در تهران بودیم، ما را قبول 
داشــتند. در امتحانی که گرفتند، نمره من 
۸۵ و نمره یک فرد دیگر ۸۴ شد. آن شخص 
را در لیست بین المللی گذاشتند و اسم من 
را خط زدنــد. منوچهر نظــری به من گفت 
اعتراض نکن اما بدشانســی من این بود که 
صفایــی فراهانی، رییس وقت فدراســیون 
فوتبال استعفا کرده بود و دادگان سرپرست 

فدراسیون شده بود.
رییــس کمیتــه داوران AFC خیلی من 
را قبول داشت اما متاســفانه بعد از تغییر و 

تحول در کمیتــه داوران و رفتن نظری، من 
از لیســت الیت خط خوردم. ایشان قرار بود 
۴ نفر را برای لیســت الیت معرفی کنند که 
خسروی، نجاتی، صفیری و من بودیم. نادر 
جعفری که از من ارشــدتر بود اعتراض کرد 
که چرا مرتضی کریمی کــه نظری گفت او 
جوان است و امســال بهترین قضاوت ها را 
کرده اما جایش را به غیاثی داد و او هم چون 

از من خوشش نمی آمد، من را خط زد.
در تهران به شــهبازی و خبیــری اعتراض 
کوچکی کردم که نظری گفت شما اعتراض 
نکن؛ من امســال بهترین بازی ها را به شما 
می دهم و سال دیگر اسمت را در لیست وارد 
می کنــم و همین اتفاق هم افتــاد. بهترین 
بازی ها را قضاوت کردم و وارد لیست شدم. 
رییس کمیتــه داوران AFC هم خیلی من 
را قبول داشت اما متاســفانه بعد از تغییر و 
تحول در کمیتــه داوران و رفتن نظری، من 
از لیســت الیت خط خوردم. ایشان قرار بود 
۴ نفر را برای لیســت الیت معرفی کنند که 
خسروی، نجاتی، صفیری و من بودیم. نادر 
جعفری که از من ارشــدتر بود اعتراض کرد 
که چرا مرتضی کریمی کــه نظری گفت او 
جوان است و امســال بهترین قضاوت ها را 
کرده اما جایش را به غیاثی داد و او هم چون 
از من خوشــش نمی آمد، من را از ۴ نفر خط 

زد.

  مشکلتان با آقای غیاثی چه بود؟
آقای غیاثی از نظر مــن آدم باهوش و خوبی 
بود اما متاســفانه در آن سال نادر جعفری از 
من ارشدتر بود. شانس با من همراه نبود اما 
ممکن اســت غیاثی حق را به حق دار داده 
باشــد. من در آن زمان از دســت او ناراحت 
بودم زیرا می توانســتم منفعت بیشــتری 

ببرم.

 به نظر شما بیشترین کمک به داوری 
توسط چه کسی صورت گرفته است؟

منوچهر نظری بیشترین کمک را به داوری 
کرد زیرا زمانی لیست بین المللی ما ۱۰ نفر 
جا داشــت اما او ۷ نفر را معرفــی می کرد و 
می گفت کشور من بیشــتر از این ظرفیت 
ندارد. او از تعداد کمــی داور برای کل لیگ 
استفاده می کرد و داور بین المللی هر هفته 
قضاوت داشــت. داوری که هــر هفته بازی 
قضاوت کند، اشــتباهش کمتر می شــود و 
متمرکز می شــود و از نظر مالی هم برای او 

بهتر است.
دوره آقای غیاثی هم خوب بــود. او هم این 
تعداد داور را توانســت حفــظ کند. عنایت 
هم کمک زیادی به داوری کرد. سالم ترین 
و محبوب تریــن فرد برای کمیتــه داوران، 
عنایت بود. همیشــه گفته ام کــه حاضرم 
کفش های عنایت را هم واکس بزنم. خیلی 
از افرادی که در جامعه داوری هم هســتند، 
این حرف من را قبول دارند. او می توانســت 
نــام کمــک داوری را کــه خیلــی علیه او 
حاشیه ســازی کرد، خط بزند اما این کار را 
نکرد. آن فرد هم می داند که مدیون عنایت 

است. آن کمک داور داود رفعتی بود.

 با تاج سر حواشی موجود به مشکل 
خورده بودید، درست است؟

آن زمان، تاج نایب رییس فدراســیون بود. 
او رییس کمیته داوران هم بــود. برای من 
خوب نبــود که وقتی از لیســت بین المللی 
خط خــوردم، بخواهــم منتظر باشــم که  
هر ۲ یا ۳ هفتــه قضاوت کنم. ایشــان هم 
معذوریت هایی داشتند که کدورتی بین ما 
به وجود آمد. البته بعدا هم این موضوع رفع 

شد و الآن مشکلی با هم نداریم.

وشن:در استقلال از زمین به آسمان می بارد! حسن ر
مهدیه دریابیگی  پیشکســوت استقلال 
معتقد اســت که بدترین اتفاقات فقط برای 

استقلال رخ می دهد.
 اتفاقاتــی که طــی چند وقت اخیــر برای 
استقلال افتاده، باعث تعجب اهالی فوتبال 

شده است.
 در روزهایی که در بوق و کرنا کردند که قرار 
است گلر پرسپولیس را جذب کنیم و پاشنه 
آشیل این تیم را بکشیم و به نوعی قرمزها را 
فلج کنیم، خودشان به خاطر رفتار و تصمیم 
بیرانوند چنان شوکه شدند که شبانه استعفا 
دادنــد و رفتنــد، در این میان هم کســی 
حواسش به هوادار تیم نبود که قرار است در 

این بحبوحه چه بلایی سرش بیاید. 
یک شبه نکونام ماند و تیمی که بازیکنانش 
یکــی پــس از دیگــری رفتند و کســی را 
نتوانســتند جای آنها بیاورند! اما مهم ترین 
قدمی که باید توســط مســئولان برداشته 
می شــد انتخــاب مدیرعامل اســتقلال 
بود تا تیم از آن شــوک قبلی بیــرون بیاید. 
ســرانجام خطیــر مدیرعامل اســتقلال 
شــد و این روزهــا تلاشــش را می کند جو 

حاکم بر تیم اســتقلال را عوض کند. شاید 
جذب یــک بازیکن در حــد عزت اللهی و یا 
بازگرداندن حســین زاده از شــارلروا تمام 
ناکامی های قبلــی را جبران کنــد. اما این 
روزها هوادار فقط عــادت کرده که دلخوش 
به وعده مدیران باشد و کاری نیز از دستش 

برنمی آید. 
در خصــوص مســائل اخیــر و همچنین 
انتخــاب خطیــر بــه عنــوان مدیرعامل 
استقلال با حسن روشــن صحبت کردیم؛ 
پیشکســوتی که مدعــی اســت خطیر را 

نمی شناسد.

ســرانجام آقای خطیر مدیرعامل   
استقلال شــد، نظرتان در خصوص 

بازگشت ایشان چیست؟
من اصلًا خطیر را نمی شناســم امــا برایم 
جالب اســت کــه در اســتقلال از زمین به 

آسمان می بارد.

چطور؟  
همه جــای دنیا اول هیأت مدیــره انتخاب 

می شــود، بعد هیأت مدیــره، مدیرعامل را 
انتخاب می کنــد و در نهایت هم مدیرعامل 
سرمربی را انتخاب می کند. اما در استقلال 
اول مربی انتخاب شد بعد مدیرعامل تعیین 
شد و حالا قرار اســت هیأت مدیره انتخاب 
شود. به نظر شما این اتفاق عجیب نیست؟! 

این بارش از زمین به آسمان نیست؟

آقای خطیــر به محــض اینکه به   
اســتقلال آمد گفت از پیشکسوتان 
اســتقلال رخصت گرفته ، آیا با شما 

تماسی داشته اند؟
من گفتم ایشــان را نمی شناســم اما با این 
لوس بازی ها هم میانه خوبی ندارم. به نظرم 
کسی به پیشکســوتان احترام می گذارد که 
حواسش به آنها باشــد و حداقل بداند خانه 
آن پیشکسوت کجاســت که هنگام فوتش 
بداند کجا برای مراسم تشییع حاضر شود نه 
اینکه از حال و روز پیشکسوت با خبر نباشد 
و مدعی شود که از آنها رخصت گرفته است، 

اما نکونام با من تماس گرفت.

خب ایشــان در این تماس تلفنی به   
شما چه گفتند؟

با من مشــورت کــرد و مــن بــه او گفتم 
اطرافیانت را قــوی انتخاب کــن تا موفق 
شــوی اما با انتخاب سامره فهمیدم که اصلًا 
به حرف من گوش نداده است و اطرافیانش 

را قوی انتخاب نکرد.

اما سرپرســت را که مربی انتخاب   
نمی کند!

در خــارج از کشــور اینطوری اســت که 
سرپرســت را مربی انتخــاب نمی کند، اما 
در داخل کشــور ما این اتفــاق می افتد. به 
هر حال هر کســی ســامره را انتخاب کرده 
اشتباه بزرگی مرتکب شــده است. باید در 
هر تیمی هیأت مدیره رکن اصلی باشد، اما 
مثل اینکه در اســتقلال اینطوری نیست و 
الان هیأت مدیره کارآیی نــدارد و باید بعداً 

انتخاب شود.

به نظر شــما با شــرایط پیش آمده   
اســتقلال در فصل نقل و انتقالات از 

رقبا عقب نمی افتد؟
چرا اســتقلال باید وابســته بــه تیم های 
دیگر باشــد؟ اگر این تیم آکادمی درستی 
داشــت قطعاً می توانســت بازیکنان خود 
را از آکادمــی بیــاورد. فقط ایــن را بگویم 
بیچاره هــوادار. هر ســال دلم بــرای این 
هوادار که مجبور اســت این جــو را تحمل 
کند، می ســوزد. خودم هــم می خواهم در 
فصل جدید دیگــر مصاحبه نکنم و در مورد 

استقلال حرفی نزنم چون خسته شده ام.

طنزی به اسم قرارداد ۱۵ میلیاردی!
سپهر ســتاری کدام هوادار باور می کند علیرضا بیرانوند با قراردادی 

نزدیک به ۱۵ میلیارد در پرسپولیس مانده؟
»سقف قرارداد« اگر آدم بود تا امروز هزار و یک بار افسردگی می گرفت، 
بس که »دورش می زدند.« بــرای عوام و خواص، بــرای آنها که حتی 
این قوانین را تعیین کرده اند، ســقف قرارداد شوخی خنده داری بیش 

نیست. شاید هم گاهی توهین به شعور فوتبال و مردم و هواداران.
کدام هوادار امروز باور می کند علیرضا بیرانونــد با قراردادی نزدیک به 
۱۵ میلیارد در پرســپولیس مانده؟ حتی هوادار پرسپولیس هم این را 
باور ندارد. بیرانوند بازیکن توانمندی است. یکی از تاپ ترین های لیگ 
برتر است. باید به او احترام گذاشــت. بازیکنی در لول بیرانوند در خارج 
از ایران زیر ۶۰۰،۷۰۰ هــزار دلار نمی بندد. در ایران بــا توجه به رقم 
قراردادهای که بسته شده، معلوم است او ۱۵ میلیارد نمی بندد. گیریم 
که قرارداد همین رقم نوشته شده باشد ولی کیست که نداند هزار و یک 

راه برای پرداختی بیشتر وجود دارد.
اولین تجربه ســقف قرارداد که خوب این چیزها را یاد باشــگاهها داد. 
باشــگاهی بود که میلگرد به بازیکــن می داد. حســین کعبی بازیکن 
اســتیل آذین مصاحبه کرد که »آقای هدایتی بالاتر از ســقف قرارداد، 
خانه ای ۷۵۰ میلیون تومانی به من داد.« رویانیان به بازیکنان پورشــه 
می داد. اســتقلال از افراد متمول زیر میزی کمک می گرفت. نمونه اش 
قرارداد دو فصل قبل فرشــید اســماعیلی. همین حالا باشگاهی پیدا 
شــده که در ترکیه باکس دلار به بازیکنان می دهد. طــرف در قرارداد 
می نویســد ۲۰ میلیارد و یــک باکس ۵۰۰ هزار دلاری هــم در ترکیه 
می گیرد! همان ها به بازیکنی گفته اند می تواند در ترکیه همین باکس 

را بگیرد و ۲۵ میلیارد هم در سازمان لیگ ببندد.
چون شــفافیت مالی در فوتبال ایــران وجود ندارد، گاهــا اخباری به 
خورد ملت می دهند که جوکی بیش نیست. می گویند استقلال سقف 
۱۵ میلیاردی دارد. این هــم یکی از همان جوک هاســت. می گویند 
بیرانوند ۱۵ میلیارد بســته؛ این هم شــوخی خنده دار دیگری است. 
درباره ســپاهان و تراکتور هم چیزهایی می گویند که در دسته همین 
جوک ها قرار می گیــرد. خنده دارتر از باشــگاهها و رقم های غیرواقعی 
قراردادشان، آن دسته از آدم هایی هستند که تلاش می کنند این اخبار 

را باورپذیر کنند.
اگر تا آخر عمرتان هم پافشــاری کنید که بیرانوند ۱۵ میلیارد بســته 
هیچکس باور نمی کنــد. درباره رقم قرارداد اســدی و ســپاهان هم 
همینطور. درباره قرارداد شجاع با تراکتور یا مهرداد محمدی با استقلال 
هم همینطور. بنابراین خودتان را خســته نکنید. ماه هم پشت ابر باقی 
نمی ماند. دوران این جوک ها هم تمام می شــود. از قضا تاریخ انقضا هم 
دارند. تا آخریــن همین فصل منتظر بمانید تــا بهفمید چه خبر بوده و 

هست.

 خرید پردردسر؛ ناراحتی مهاجمان سپاهان 
از آمدن آل کثیر

 اضافه شدن عیسی آل کثیر به جمع طلایی پوشان با ناراحتی مهاجمان 
این تیم همراه شــده اســت. عیســی آل کثیر در انتقالی جنجالی و با 
قراردادی دو ساله به سپاهان پیوست. او پیش از این بر سر مسائل مالی 

با پرسپولیس به توافق نرسیده بود و قراردادش را تمدید نکرد.
حالا از اردوی طلایی پوشــان در ترکیه خبر می رسد که مهاجمان این 
تیم از جــذب آل کثیر ناراحت شــده اند.اصفهانی ها پیــش از این رضا 
اسدی، کاوه رضایی و رضا شــکاری را در فاز هجومی به خدمت گرفته 
بودند. شهریار مغانلو نیز دیگر مهاجم این تیم است که در فصل گذشته 

موفق شد آقای گلی لیگ برتر در فصل گذشته را به دست بیاورد.

حالا با ترافیــک مهاجم ها در ایــن تیم به نظر می رســد ژوزه  مورایس 
سرمربی پرتغالی سپاهان چالش بزرگی پیش روی خود در فصل جدید 

داشته باشد.

 قرارداد ۲7 میلیاردی مانع جدید آبی ها
قرارداد نکونام رسمی نیست

هر چند باشگاه اســتقلال در آخرین روز خردادماه در مراسمی از عقد 
قرارداد با جواد نکونام به عنوان ســرمربی این تیم خبــر داد اما منابع 

خبری به ایسنا گفته اند که نکونام قرارداد رسمی با استقلال ندارد.
 اســتقلال تهران تمرینات پیش فصل را در حالی آغاز کرد که نسبت به 
فصل گذشــته تغییرات زیادی را شــاهد بود. به دنبال جدایی ریکاردو 
ساپینتو پرتغالی، جواد نکونام پس از چند هفته به عنوان گزینه ایرانی 

هدایت استقلال را در دست گرفت.

جواد نکونام به عنوان گزینه مورد قبول هواداران با سید حجت کریمی 
به عنوان سرپرســت مدیرعاملی باشــگاه به توافق نهایی دست یافت و 

تمریناتش را آغاز کرد.
هنوز یک هفته از تمرینات اســتقلال نمی گذشت که حجت کریمی از 
سمتش استعفا کرد و علی خطیر به عنوان سرپرست مدیرعاملی جدید 
انتخاب شد. اما خطیر اکنون قبل از هر عمل دیگر یک ماموریت ویژه را 

باید در دستور کار خود قرار بدهد.
بر اساس اطلاعات رســیده به خبرنگار ایســنا، آنچه در مراسم معرفی 
نکونام امضا شــده اســت پیش نویس قرارداد بوده و هنــوز قراردادی 

رسمی بین دو طرف امضا نشده است.
منبع خبری ایسنا تایید می کند که تلاش باشگاه استقلال برای امضای 
قرارداد رســمی با جواد نکونام که مبلغ آن ۲۷ میلیــارد تومان بود به 
دلیل مخالفت فردی خارج از باشــگاه ناکام ماند زیرا وی معتقد بود رقم 

قرارداد بالاست و حداکثر باید ۱۵ میلیارد تومان باشد.
اکنون باید منتظر ماند و دید که فرد خارج از باشــگاه به علی خطیر به 
عنوان سرپرســت جدید باشــگاه اجازه می دهد این چالش را حل کند 
یا باید در روزهای آینده منتظر خبرهای دیگری از باشــگاه استقلال و 

جواد نکونام باشیم.



اتاق  اصفهان-مریم مومنی  رییس 
بازرگانی اصفهان گفت: اتــاق بازرگانی 
اصفهــان آمادگــی برقــراری روابــط 
تجاری و اقتصــادی دو طرفه با اتاق های 

بازرگانی سایر کشورها را دارد.
امیرکشــانی  در نشســت بررسی نقش 
تشــکل های اقتصــادی در دیپلماســی 
تجاری کــه در ادامه برنامه هــای اولین 
کنگــره بین المللــی دیپلماســی ملــل 
در اتــاق بازرگانــی اصفهــان برگــزار 
شــد، اظهارکــرد: توســعه تجــاری و 
ســرمایه گذاری بــه ایجــاد فرصت های 
جدید در ارتبــاط میان کشــورها منجر 

می شود.
وی ادامــه داد: اصفهان با وجــود صنایع 
بــزرگ، مرکــز تولیــد فــولاد ایــران، 
بزرگ تریــن شــرکت های تولیــد آهن، 
پالایشــگاه، هواپیما سازی، مراکز انرژی 
مختلف، داروسازی، نســاجی، سیمان، 
طلا و جواهــر، فرش، شــیر، گوشــت، 
ســیب، کاشــی و ســرامیک، صنایــع 
شــیمیایی و معــادن همــواره رتبه اول 

کشور بوده است.
رییس اتــاق بازرگانی اصفهــان با بیان 
اینکه تنوع اقلیمی، رشــد گردشــگری، 
گردشــگری ســلامت و صنعتی همواره 
مد نظــر مردم این اســتان بوده اســت، 
افزود: اصفهان با ۱۷ شــهر دنیا قرارداد 
خواهرخواندگــی دارد و مــردم اصفهان 
می توانند شــرکای تجــاری خوبی برای 

سایر کشورهای باشند.
وی خاطرنشــان کــرد: اتــاق بازرگانی 
اصفهــان در دوره جدیــد بــه توســعه 
دوســت  کشــورهای  بــا  صــادرات 
علاقه مند اســت و می توانیم با برگزاری 
کنفرانس ها، همراه ســفرای کشورهای 
مختلــف باشــیم و در این راســتا تبادل 
در  مشــارکت  تجــاری،  هیأت هــای 
نمایشــگاه ها و اســتفاده از خدمــات 
متقابل می تواند نقطه عطــف فعالیت ها 

و ارتباطات ما باشد.
کاشــانی ادامه داد: برای توســعه روابط 
تجــاری، بــا معرفــی اتــاق بازرگانــی 
اصفهــان، فعــالان اقتصــادی معرفــی 

شــده را در امر صدور ویــزا و حضور در 
کشــورهای مختلف با همراهی این اتاق 

بازرگانی مدنظر قرار گیرد.
وی افــزود: اتــاق بازرگانــی اصفهــان 
آمادگــی دارد بــا توجــه بــه موضوع 
مهم محیــط زیســت و توجه شــرکای 
بین المللــی، انتقــال تجربه بــا توجه به 
اهمیت توســعه پایــدار توجهــی ویژه 

داشته باشد.
رییــس اتــاق بازرگانی اصفهــان گفت: 
اصفهان بــرای تأســیس کنســولگری 
کشــورهای مختلف، با توجه به پیشــینه 
تاریخی و ظرفیت های تجاری این شــهر، 

آمادگی دارد.
 نشســت بررســی نقــش تشــکل های 
اقتصــادی در دیپلماســی تجــاری که 
در ادامــه برنامه های نخســتین کنگره 
بین المللی دیپلماســی ملــل و با حضور 
معــاون پژوهشــی و قائم مقــام رییس 
فرهنگستان علوم و ســفرای کشورهای 
کرواسی، روســیه، مالزی و تاجیکستان 

در اتاق بازرگانی اصفهان برگزار شد.

نخســتین کنگره بین المللی دیپلماســی 
ملــل بــا حضــور اســاتید دانشــگاهی، 
دیپلمات ها و ســفیران شماری از کشورها 
با شعار »ایران، تمدنی ماندگار«، روزهای 
یکشنبه و دوشــنبه در دانشگاه اصفهان به 

مدت ۲ روز برگزار شد.

ایــن کنگــره بــا همــکاری اتحادیــه 
انجمن هــای علمــی دانشــجویی علوم 
سیاســی ایران، وزارت علــوم، تحقیقات 
و فناوری، وزارت امور خارجه، دانشــگاه 
اصفهان و اتاق بازرگانــی اصفهان برگزار 

می شود.

ساوه –کریمی  نشست بررســی و پیگیری 
وضعیت شــهرک  صنعتــی مامونیه و ســاوه با 
حضور دکتر علی رســولیان رییس هیات مدیره 
و مدیرعامــل ســازمان صنایــع کوچــک و 
شــهرک های صنعتــی ایران، دکتــر دهنوی« 
اعضای محترم هیات رییســه مجلس شــورای 
اســلامی، »مهندس مهری« فرمانــدار زرندیه 
و جناب آقای دکتــر خوشنویســان مدیرعامل 
محترم شــرکت شــهرک های صنعتی اســتان 
مرکزی، و مدیــران شــهرک های صنعتی این 
شهرســتان در شــهرک صنعتی مامونیه برگزار 

شد
هیــات همــراه معاونت محتــرم وزیــر دکتر 
رســولیان ضمن بازدید از خط تولید شــرکت 
کابل ســینا در جریــان مشــکلات واحدهای 
صنعتی مستقر در آن شــهرک قرار گرفته و در 
خصوص راهکارهای موجــود رایزنی کردند. از 
جمله مســائل مطروحه در این جلسه، می توان 
به احداث ایســتگاه راه آهن در مجاورت شهرک 
صنعتــی مامونیــه، اجــرا و پیگیــری تقاطــع 
غیرهمسطح ورودی شــهرک صنعتی مامونیه، 
تامیــن آب آن شــهرک صنعتــی، تصفیه خانه 

فاضلاب شــهرک صنعتی مامونیه اشاره کرد
در خصــوص تامیــن آب شــهرک صنعتــی 
مامونیه، مقرر شــد شرکت شــهرکهای صنعتی 

ظرف مــدت یک ماه نســبت به اجــرای دیوار 
و ســپس حفر چــاه دســتی جهــت تامین آب 
شــهرک اقدام نمــوده و پیگیــری لازم جهت 
اخــذ مجوز حفــر چــاه از آب منطقــه ای را به 
عمــل آورد و همچنین شــرکت آب منطقه ای 
مســاعدت لازم در خصــوص تســریع در کار و 
صدور مجــوز ظرف مــدت یک هفتــه به عمل 

آورد
تقاطــع  اجــرای  خصــوص  در  همچنیــن 
غیرهمســطح ورودی شــهرک صنعتی مامونیه 
مقــرر گردیــد، شــرکت شــهرک های صنعتی 
بررســی مجدد در مورد اجرای روگذر یا زیرگذر 
را بــا هماهنگــی و اخــذ تاییدیــه از اداره راه و 

شهرستان را بعمل آورد.

ایلام-حســن بیگی رئیس ســازمان جهاد 
کشــاورزی ایلام گفت: جمع اعتبارات اســتانی 
و ملی حوزه آب و خاک این ســازمان در اســتان 
در ســال مالی ۱۴۰۱ مبلــغ ۱۸۳ میلیارد تومان 

می باشد.
دکتر آذرنوش عمــوزاده اظهار داشــت: مبلغ 
۱۳۰ میلیــارد تومان از محل اعتبــارات تملک 
دارایی و ســرمایه اســتانی و مبلغ ۵۳ میلیارد 
تومــان از طریــق معاونت محتــرم آب و خاک 
وزرات جهادکشــاورزی )اعتبارات ملی( برای 
انجام پــروژه های آب و خاک اســتان ایلام در 

سال ۱۴۰۱ تخصیص یافته است.
وی افــزود: حــوزه آب و خــاک ســازمان جهاد 
کشــاورزی اســتان در جــذب میــزان عددی 
اعتبارات اســتانی مقام چهارم کشــور و از لحاظ 
اعتبــارات تخصیص یافته نســبت بــه اعتبارات 
مصوب شــده و همچنین متوسط اعتبارات جذب 
شده نســبت به تعداد پروژه ها مقام اول کشور را 

به خود اختصاص داده است.
رئیس سازمان جهاد کشــاورزی ایلام با اشاره 
به نحوه هزینه هــا و چگونگی انجــام پروژه ها 
گفت: اهم پروژه های انجام شــده و در دســت 
اجرا حوزه آب و خاک اســتان، ادامــه عملیات 
اجرایــی ۱۱ مــورد از ایســتگاه های پمپاژ در 
اســتان با تخصیص مبلــغ ۱۰۲ میلیارد تومان 

و تعمیر و مرمــت ۱۵ مورد ایســتگاه پمپاژ در 
ســطح اســتان با اعتبار ۱۴ میلیــارد تومان و 
احــداث مســاحت ۱۰۱۰ هکتار سیســتمهای 
نوین آبیاری تحت فشــار با اعتبــار ۳۳ میلیارد 

تومان بوده است.
عمــوزاده با اشــاره به اینکــه ۵۱ مــورد پروژه 
کانال آبرســانی با تخصیص اعتبــار ۱۰ میلیارد 
تومان اجرایی شــده اســت، گفت: این پروژه ها 
شــامل بهســازی کانال هــای عمومــی و انهار 
ســنتی می باشــد که یکی از مهمترین مطالبات 
کشاورزان عزیز ســطح اســتان بوده که اجرایی 
طرح هــای کانــال آبرســانی تاثیر بســزایی در 
جلوگیری هــدر رفــت آب کشــاورزی خواهد 

داشت.

ساوه  ایلام
با حضور جمعی از مسوولان استان مرکزی انجام شد؛

بازدید دکتر رسولیان از شهرک صنعتی مأمونیه و ساوه
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان

اعتبارات حوزه آب و خاک جهادکشاورزی ایلام ۱۸۳ میلیارد تومان است

رییس اتاق بازرگانی اصفهان:

وابط تجاری و اقتصادی  اصفهان آمادگی برقراری ر
دو طرفه با سایر کشورها را دارد

امیدآفرینی؛ ماموریت    اتاق دهم
*کیوان کاشفی- عضو هیات رئیسه اتاق ایران

اقتصاد ایــران بر لبــه پرتگاه ایســتاده اســت؛ کارد بحران به 
اســتخوان رســیده و اقشــار مختلف با تک تک سلول های شان 
این موضــوع را درک کرده اند؛ چرخ تولید در ســنگلاخ اســت 
و پــای تجارت لنــگ می زند. وضعیــت کنونی اقتصــاد ایران، 
حاصل یــک دهه به بیراهــه رفتن اســت. بحران های درون زا، 
ســیل قوانیــن خلق الســاعه و البتــه دایــره تنــگ و ظالمانه 
تحریم هــا اقتصاد ایــران را به گردابــی چنین حائــل هدایت 

کرده  که برون رفت از آن جز در ســایه عقلانیت ممکن نیست.
در شــرایطی امروز اقتصاد ایــران، دیگر فرصتــی برای آزمون 
و خطــا نداریم، و یــا زمانی نمانــده که طرح های بی پشــتوانه 
به بوتــه امتحــان بگذاریم؛ در ایــن شــرایط کوچکترین خطا 
و لغزشــی، اثراتی بســیار ســهمگین و جبران ناپذیر بر اقتصاد 
می گذارد. به همین روســت که اولویت امروز اقتصاد کشــور با 
برنامه های روشــن، خردمحور و امتحان پس داده است. دولت 
ســیزدهم که قدم های خوبی در شفاف سازی و خروج از اقتصاد 
وابســته و یارانه بگیر برداشــته، اکنون و به پشــتوانه اعتماد و 
همراهی بخــش خصوصــی می تواند، روز های روشــن تری را 

برای اقتصاد ایران رقم بزند.
اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایــران نیز به خوبی 
به ایــن مهم واقف بــوده و در آســتانه فصل تازه خــود، آماده 
همراهی و همگامــی برای تســطیح جاده پرســنگلاخ اقتصاد 
ایران اســت. به همین رو اتاق دهــم مهمتریــن ماموریت های 
خود را بــر محورهایی چون توســعه تجارت خارجــی و بهبود 

فضای کســب وکار و بسترسازی استوار کرده است.
نماینــدگان و منتخبان بخــش خصوصی نیــک می دانند برای 
آنکه کشــتی اقتصــاد به ســاحل امــن و آرامش برســد، باید 
برنامه محور بود، قانون مداری ســرلوحه امور قــرار داد و البته 
در بســتر تعامل، گره ها را یکــی پس از دیگری گشــود. منابع 
معدنی و خدادادی و انرژی، زمین هــای دایر و آباد، مزیت های 
تزانزیتی و لجســتیکی و البته نیروی کار آماده و در دســترس، 
از ایران چنان ظرفیت یگانه ای ســاخته که بــا اندکی تعامل و 
تســاهل با جهان پیرامون، می توان همپــای اقتصادهای بزرگ 

منطقه حرکت کرد.
برای دســتیابی بــه افق مورد اشــاره، اتــاق دهم نخســتین 
ماموریــت خود را بهبود فضای کســب وکار می دانــد. پیرامون 
این مهم، بســیار بحث شــده، آئین نامه تدوین و الــزام قانونی 
ترســیم شــده اســت؛ حدود و صغور آن هم مشــخص بوده و 
دغدغه هــا و نیازهای بخــش خصوصی را هم همــگان به خوبی 
می دانند و می شناســند. در عین حال، بخــش خصوصی با تمام 
چالش هــا و مصائب احتمالــی، مهیای فعالیت ســالم اقتصادی 
اســت و تنها خواســته اش از سیاســتگذار ایجاد فضــای قابل 
پیش بینی و چشــم انداز روشن برای آغاز و توســعه کسب وکار 
اســت. لیک اتاق دهم پیگیری قوانین بهبود فضای کســب وکار 
و تلاش برای ایجاد ضمانــت اجرایی این قوانین را در دســتور 
کار قرار می دهد؛ چراکه ایجاد فضای شــفاف و پیش بینی پذیر 
مهمتر از هر مشــوق دیگری می تواند، بهبود فضای کســب وکار 

را رقم زده و چرخ های تولید و تجارت را به حرکت درآورد.
بدیهی اســت آنچه مســیر یادشــده را کوتاه کرده و آرای ارکان 
مختلف را به هــم نزدیــک می کند، تمرکــز بر تقویت شــورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی اســت. برجســته ترین مزیت 
این شــورای، ایجاد فرصت مباحثه و مفاهمه و در نهایت همســو 
کردن آرا برای به ثمر نشــاندن برنامه هاســت؛ تدوین مقررات و 
آئین نامه هایی که روند کســب وکار را تســهیل می کند، در سایه 
شــورای گفت وگوی دولــت و بخش خصوصی حاصل می شــود و 
طراحی بســته ها و مشــوق های اثربخش در رونق تولید و تسهیل 
تجارت هم دستاورد این شوراســت. به همین رو تقویت این شورا 
و تفاهم هر چه بیشــتر بخــش خصوصی با قوای ســه گانه، دیگر 

راهبرد بنیادی اتاق دهم است.
بدون تردیــد از مهمترین چالش هــای کنونــی اقتصاد که در 
ابتدای این نوشــتار مورد توجه قــرار گرفت، فرار ســرمایه ها 
از اقتصــاد ســالم و هدایت به ســمت دلالی و ســفته بازی و یا 
حتــی خروج از کشــور بــوده و در نتیجــه چنیــن روندی هم 
امروز، زنجیره تولیــد و عرضه با چالش جدی تامیــن نقدینگی 
مواجه شــده اســت. پیش بینی ناپذیــری اقتصاد از یک ســو و 
کمرنگ  شــدن اعتماد بخــش خصوصی به سیاســت گذاران و 
تصمیم گیــران را می توان دو رکن فرار ســرمایه  ها عنوان کرد. 
نظر به آنکه نیاز یــک اقتصاد پویا بــه منابع مالــی فراتر از آن 
اســت که بانک ها عرضــه می کنند، اعتمادســازی، دیگر محور 
برنامه های اتاق دهم اســت تا بتوان ســرمایه های سرگردان را 

به چرخه سالم اقتصاد بازگرداند.
و اما قدم ســوم؛ اگر آنچه تاکنون بیان شــد، بــه مطلوب ترین 
حالت ممکــن پیش  برود، اکنــون زمان عرضه اســت. به بیانی 
دیگر اگر فضای کســب کار بهبــود پیدا کند، ســرمایه  ها جذب 
تولید شــده و اقتصــاد از خمودگی و رکود خارج شــود، زمان 
ارتباط بــا جهان پیرامون اســت. ارتباطی که برخــی نیازهای 
داخلی به نهاده هــای تولید را تامین کرده و بســتر عرضه مازاد 
تولیــد در بازارهــای جهانی و البتــه ارزآوری برای کشــور را 

می کند. فراهم 
در این رابطه، اتاق دهــم ماموریت دارد تا به عنوان مشــاوری 
صاحب کســوت، یاریگر دولت در جهت خروج کشور از انزوای 
اقتصادی و رفع تحریم ها باشــد و همچنین بــرای حضور موثر 
و پایدار در بازارهای ممکــن و احتمالی، برنامه جامع توســعه 

صادرات تدوین کند.  
بدیهی اســت که ماحصل و خروجی ســه گام مورد اشاره یعنی 
تســهیل و بهبود فضای کســب وکار، ایجاد بســتر بــه منظور 
توســعه ســرمایه گذاری از ســوی بخش خصوصی و همراهی 
دولت در جهــت بهبود روابــط تجاری بین الملــل، »مهار تورم 
و رشــد تولید« خواهد بود؛ همــان کلیدواژه هــای بنیادی که 
منشــاء امیدآفرینــی شــده و روح تازگی و نشــاط را در کالبد 
جامعه می دمد. ایــران فردا به فرمــوده مقام معظــم رهبری، 

نیازمند »امید« است.

یادداشت سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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خوزستان
به مناسبت بزرگداشت هفته تامین اجتماعی برگزار شد؛

مسابقات دارت کارکنان اداره کل و شعب تابعه تامین اجتماعی خوزستان 
اهواز –محمد مجدم به مناســبت بزرگداشــت هفته تامین اجتماعی 
مســابقات دارت بین کارکنان اداره کل و شــعب تابعه تامیــن اجتماعی 

خوزستان در دو گروه بانوان و آقایان برگزار شد.
به مناســبت بزرگداشــت هفته تامین اجتماعی، مســابقه دارت با حضور 

کارکنان شــاغل در شعب تابعه و اداره کل اســتان در محل سالن ورزشی 
این اداره کل برگزار شد . مســابقه با ســخنان عبدالرضا روشنی مدیرکل 
تامین اجتماعی اســتان آغاز و ســپس تیم های واحد هــای تابعه در دو 

بخش بانوان و آقایان به رقابت پرداختند .

در پایان در بخش آقایان تیم اداره کل اســتان مقام اول و تیم های شعبه 
شش اهواز و شــعبه چهار اهواز به ترتیب مقام دوم و سوم را کسب کردند، 
در بخش بانوان نیز شعبه چهار اهواز، شــعبه پنج اهواز و اداره کل استان 

به ترتیب مقام های اول تا سوم را به خود اختصاص دادند.

گرگان-مهنازمحمدزمانی سرپرســت تامین اجتماعی گلستان 
گفت: ســال گذشــته ۵۲ میلیارد تومان تســهیلات به بازنشستگان 
و مســتمری بگیران این ســازمان در اســتان پرداخت قربان زنگانه 
در آئیــن قدردانــی از بازنشســتگان و مســتمری بگیــران تأمیــن 

اجتماعی استان گلســتان اظهار داشت: در حال حاضر حدود ۷۰ هزار 
بازنشسته و مســتمری بگیر در این اســتان وجود دارد که سالانه ۱۵ 

درصد به تعداد آن ها افزوده می شود.
وی افــزود: در ســطح اســتان در ۱۶ شــعبه تأمیــن اجتماعــی به 

بازنشستگان و مستمری بگیران، خدمات ارائه می شود.
سرپرســت تأمین اجتماعی گلستان گفت: سال گذشــته ۵۲ میلیارد 
تومان تســهیلات به بازنشستگان و مســتمری بگیران این سازمان در 

استان پرداخت شد.

سرپرست تامین اجتماعی گلستان خبر داد؛
اجتماعی تامین  بگیران  مستمری  به  تسهیلات  تومان  میلیارد   ۵۲ پرداخت 

گلستان

کردستان

سنندج-فاطمه ملایی حجت الاسلام و المســلمین حسینی در دیدار با 
اعضای مجمع مطالبه گران قرارگاه بقیه الله کردستان اظهار داشت :  گفتمان 

مطالبه گری باید همراه با بیان مصداق بوده و از کلی گویی اجتناب شود . 
 حجــت الاســلام حســینی در این دیــدار کــه در محل حوزه ریاســت 
دادگستری کل اســتان برگزار شــد ، مطالبه گری را نوعی نظارت مردمی 
دانســت و تاکید کرد : موضوع نظارت های مردمــی در آموزه های دینی و 
فرامین حکومتی حضرت امیرالمومنین علــی )ع( وجود دارد که بالاترین 

شکل آن را می توان در عهدنامه مالک اشتر ملاحظه کرد . 
رئیس کل دادگســتری استان کردســتان افزود : بر اســاس فرمایشات مقام 
معظم رهبــری )مدظله العالــی ( ملاک عملکــرد برای تمامی ســازمانها و 

دستگاههای کشور باید خروجی و نتیجه باشد. 
وی خطاب به اعضای مجمع مطالبه گران قرارگاه بقیه الله اســتان بیان داشت 
: در جمع آوری اطلاعات حتما وظایف قوای ســه گانه و دستگاهها را تفکیک 
کنید و برای ارجاع یک موضوع و صحت و سقم آن ، ابتدائا آن را توسط اعضای 
خود مورد بررسی و مشورت قرار دهید و سپس به دســتگاه یا ارگان مربوطه 
ارجاع دهید. حجت الاسلام حســینی بر لزوم تفکیک مطالبات ملی و استانی 
تاکید کرد و خاطرنشان ســاخت : در مطالبه گری ملاحظات شرعی و قانونی و 
همچنین مصالح نظام را درنظر گرفته و از کلــی گویی اجتناب ورزیده و لزوما 
مســتند و عالمانه نقد و مطالبه گری نمائید . وی همچنین بر آمادگی معاونت 
منابع انسانی دادگستری استان کردستان برای برگزاری دوره های آموزشی 

برای اعضای این مجمع خبر داد . در این جلســه ، حامد امیریان دبیر مطالبه 
گران استان گزارشی از ساختار تشــکیلاتی مجمع مطالبه گران قرارگاه بقیه 
الله کردستان ارائه داد و گفت : در مدت یک سال از تشکیل این مجمع تاکنون 
، ۵۰۰ جوان انقلابی دغدغه مند در کل استان شناســایی شده و در کار گروه 
های تخصصی شهرســتان ها به کار گیری شــده اند.  وی افزود : طی ســال 

گذشته ۱۴۷ عملیات مطالبه گری در استان انجام شده است .

دیدار رئیس کل دادگستری کردستان
 با اعضای مجمع مطالبه گران قرارگاه بقیه الله استان 



وام مسکن با شما چه می کند؟
امیر موســی کاظمی  وام خرید مســکن از محل اوراق تسهیلات در 
هفته قبل دو برابر شــد تا در تهران زوج ها بتوانند با تکیه بر دو وام ۸۰۰ 
میلیونی و ۱۶۰ میلیونی، روی هم رفته بــا ۹۶۰ میلیون تومان قدم به 
میدان رقابت بگذارند و با توسل به آورده شخصی خود صاحبخانه شوند. 
این در حالی اســت که متوسط قیمت مســکن در تهران طبق آخرین 
آمار های رسمی که به دی ماه ســال قبل برمی گردد، ۵۵ میلیون تومان 
بوده اســت. اگر فرض کنیم قیمت مســکن در تهران روی همان عدد 
متری ۵۵ میلیون تومان مانده باشــد، ارزش ۹۶۰ میلیونی که زوج ها 
باهم به عنوان وام خرید مســکن ۱۴۰۲ دریافــت می کنند، معادل ۱۷ 

مترمربع آپارتمان مسکونی در کل تهران است.
ازســوی دیگر وام مســکن از محل اوراق تســهیلات با یک شرط مهم 
پرداخت می شود؛ مبلغ وام نباید بیشتر از ۸۰ درصد ارزش ملک باشد. 
یعنی اگر زوجــی قصد دریافت کل رقم ۸۰۰ میلیــون تومانی تهران را 
دارند، باید دنبال خانه ای بگردند که قیمتش بالای ۹۶۰ میلیون تومان 

باشد.
قسط وام مسکن ۸۰۰ میلیونی قابل پرداخت به زوج های ساکن تهران، 
به تنهایی و بدون احتساب قســط وام جعاله، ماهی ۱۶ میلیون و ۱۱۰ 
هزار تومان است. زوج های ساکن شهر های بزرگ و مراکز استان ها بعد 
از دریافت وام ۶۴۰ میلیون تومانی بایــد ماهی ۱۲ میلیون و ۸۹۰ هزار 

تومان قسط بدهند.
قسط وام مسکن به شــکل پلکانی نیز قابل پرداخت اســت. با این کار 
شما به عنوان یک زوج ســاکن تهران و دریافت کننده تسهیلات ۸۰۰ 
میلیون تومانی، باید در ســال اول ماهی ۱۴ میلیون و ۶۳۵ هزار تومان 
به بانک بدهید. رقم اقســاط در ســال های بعدی با قدم های سه، پنج و 
۹ درصدی افزایش پیدا می کند. انتخاب روش پلکانی با مدل رشــد ۹ 
درصدی کمک می کند، قسط وام مسکن پرداختی همین زوج از حدود 
۱۲ میلیون شروع شده و پس در ســال آخر به ماهی ۳۰ میلیون و ۷۰۰ 

هزار تومان برسد.
پرداخت پلکانی اقساط وام مسکن، این مزیت را دارد که با توجه به روند 

تورم هر سال فشار پرداخت اقساط بر متقاضیان کاهش پیدا می کند.
قسط وام تعمیرات مســکن، جدا از وام خرید مسکن محاسبه می شود 
و مهلت بازپرداخت آن پنج ســاله است. با احتســاب نرخ سود سالیانه 
هر متقاضی باید ماهی چهار میلیون و ۴۶۴ هــزار تومان بابت دریافت 
وام تعمیرات مســکن به بانک پول بدهد. اگر ســاکن تهران باشید و با 
همسرتان وام خرید مسکن و تسهیلات جعاله را همزمان کنید، تا پنج 
سال ناچار می شوید ماهی ۲۰ میلیون و ۵۷۴ هزار تومان قسط بدهید، 
اما پس از پنج ســال، چهار میلیون و ۴۶۰ هزار تومان از فشــار اقساط 

کاسته می شود.

تخصیص ارز اربعین در دستور کار بانک مرکزی 
قرار گرفت

 سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای کشــور گفت: تامین و تخصیص ارز 
اربعین زائران حسینی در دستور کار بانک مرکزی قرار دارد. 

اصغر بالســینی افزود: با توجه به نزدیک بودن مراسم اربعین حسینی، 
بانک مرکزی در راستای خدمت رســانی به زائران مساله تخصیص ارز 
اربعین را در دســتور کار قرارداد.وی افزود: کارگروه مشــخصی برای 
بررســی و تصمیم گیری در خصوص نحوه تخصیص ارز اربعین تشکیل 
شده است و مقرر شــده در اسرع وقت مســاله تامین ارز در دستور کار 

شبکه بانکی قرار گیرد.
ســخنگوی مرکز مبادله ار زو طــلا بیان کــرد: در اطلاعیه های بعدی 
جزئیات بیشــتری در خصوص نحوه تخصیــص ارز و اقدامات زائران 

اطلاع رسانی می شود.

بانک مرکزی اعلام کرد
 پرداخت حدود ۵۳ همت وام ازدواج 

و فرزند تاکنون
مدیر اداره اعتبــارات بانک مرکزی اعلام کرد: از ابتدای ســال جاری تا 
۲۰ تیرماه به ۳۹۴ هزار متقاضــی وام ازدواج و فرزند قریب به ۵۳ هزار 

میلیارد تومان تسهیلات توسط شبکه بانکی پرداخت شده است.
به گزارش ایســنا، مهدی صحابی در این باره اظهار کرد: در راســتای 
قانون حمایت از جوانی جمعیت از ابتدای ســال جاری، شــبکه بانکی 
کشور به ۲۰۴ هزار نفر از متقاضیان، تسهیلات قرض الحسنه ازدواج به 
مبلغ ۴۱.۲ همت پرداخت کرده اســت که این میزان رشد ۱۷ درصدی 

نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته است.
وی افزود: همچنین در ســال جاری تاکنون ۱۹۰ هزار فقره تسهیلات 
قرض الحســنه فرزند به مبلغ ۱۱.۵ همت به متقاضیان پرداخت شده 
که این میزان رشد ۹۳ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته 
اســت.مدیر اداره اعتبارات تصریح کرد: بر اساس این گزارش، از تیرماه 
سال ۱۴۰۱ تاکنون نیز در قبال تســهیلات ودیعه مسکن ۲۷۷ هزار و 
۵۳۶ پرونده تشکیل شده که از این تعداد ۲۴۳ هزار و ۶۸۵ نفر به میزان 

۱۴.۲ همت تسهیلات دریافت کرده اند.

 ۶۳ درصد سوخت در بخش حمل نقل 
مصرف می شود

معاون اجرایی مدیر عامل شــرکت پالایش و پخش فراورده های نفتی 
گفت: ما ظرفیت خوبی برای مصرف سی ان جی در کشور داریم، اکنون 
۲۳ میلیون متر مکعب در روز سوخت ســی ان جی مصرف می شود که 

مصرف تا ۳۵ میلیون متر مکعب در روز نیز قابل تحقق است.
کرامت ویس کرمی در نشست خبری بررسی راهکارها و اقدامت مدیریت 
مصرف بنزین در کشــور با بیان اینکه مصرف بنزین و نفتگاز در کشــور 
رشد بالایی دارد، اظهار داشــت: در حال حاضر ۶۳ درصد مصرف سوخت 
کشور در حوزه حمل نقل اســت و ۶۱ درصد نفتگاز نیز در بخش حمل و 
نقل به مصرف می رســد.وی با بیان اینکه اگر طرح های احصای عملکرد 
ناوگان و بر مبنای پیمایش ســوخت تخصیص داده شود مصرف کاهش 
می یابد، گفت: مــا ظرفیت خوبی برای مصرف ســی ان جی در کشــور 
داریم، اکنون ۲۳ میلیون متر مکعب در روز ســوخت سی ان جی مصرف 
می شــود که مصرف تا ۳۵ میلیون متر مکعب در روز نیز قابل تحقق است.

معاون اجرایی مدیر عامل شــرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی با 
تاکید بر اینکه باید برای کاهش مصرف بنزین افزایش ظرفیت و توســعه 

جایگاه های سی ان جی را در دستور کار قرار دهیم.

مصرف برق دوباره به ۷۲ هزار و ۵۰۰ مگاوات 
می رسد

 مدیر دفتر بهره برداری و کنترل سیستم شبکه برق کشور گفت: اکنون 
میزان مصرف برق ۶۸ هزار مگاوات است که تا ساعت های آینده به ۷۲ 

هزار و ۵۰۰ مگاوات افزایش خواهد یافت.
»مازیار جمشــیدی« در گفت وگویی افزود: روز گذشته بیشترین عدد 
مصرف برق کشور در ســاعت ۱۴ و ۴۸ دقیقه به میزان ۷۲ هزار و ۴۸۵ 
مگاوات اتفاق افتاد.وی ادامه داد: پیش بینی سازمان هواشناسی نشان 
می دهد امروز نسبت به روز گذشــته دمای هوا افزایش داشته باشیم که 

این امر بر میزان مصرف برق خواهد افزود.
مدیر دفتر بهره برداری و کنترل شــبکه برق کشــور خاطرنشان کرد: 
مصرف برق تا ســاعت ۱۱ امروز به ۶۸ هزار مگاوات رســیده و این در 
حالی است که هنوز وارد ساعت اوج مصرف نشده ایم.جمشیدی گفت: 
پیش بینی می شــود در ســاعت های آینده که اوج مصرف است میزان 

مصرف به ۷۲ هزار و ۵۰۰ مگاوات برسد.
وی ادامه داد: ساعت ۱۱ تا ۱۷ اوج مصرف رقم خواهد خورد و بر همین 
اساس از مردم درخواست داریم نهایت همکاری را با صنعت برق داشته 
باشند تا عدد مصرف بیشتر نشود و بتوان برق پایدار برای سراسر کشور 

تأمین کرد.
مدیر دفتر بهره برداری و کنترل شبکه برق کشور افزود: روزهای آینده 
نیز روزهای گرمی است؛ بنابراین تقاضا داریم مردم نهایت صرفه جویی 

را بکار گیرند تا تأمین برق پایدارتری صورت گیرد.

قبض برق را چطور رایگان کنیم؟
کاهش ۱۰ درصدی مصرف برق با تغییر ساعت 

استفاده از وسایل برقی
با توجه به این کــه مدیریت زمان مصرف برق، نقــش انکارناپذیری در 
کاهش مصرف و ســقوط مبالغ قبــوض برق مشــترکان خانگی دارد، 
مشــترکان می توانند برای کمک به تامیــن برق پایدار کشــور و نیز 
دریافت پاداش صرفه جویی مصارف برقی خود را به ســاعات کم باری یا 

میان باری منتقل کنند.
 با وجود افزایش نیاز به مصرف برق طی روزهای گذشــته و هشدارهای 
پی در پی برای مدیریت مصرف به خصوص در بخش خانگی که ســهم 
قابل ملاحظه ای را در رشــد مصرف برق در فصل تابســتان دارد، شاید 

بهتر باشد با روش های ساده مدیریت مصرف بیشتر آشنا شویم.
مدیریت مصرف به این معنا نیســت که خانواده ها برای کاهش مصرف 
برق قید مصارف روزانه و ضروری خود را بزنند بلکه به این معناست که 
با مدیریت زمان و با همان میزان مصــرف، علاوه بر کمک به تامین برق 
پایدار همه مناطق کشــور، به اقتصاد خانواده کمــک کرده، قبض برق 

خود را رایگان یا مبلغ آن را کاهش دهند.
طی روزهای گذشــته آمار و ارقام متعددی درباره رشــد مصرف برق 
همزمان با افزایش تدریجی دمای هوای کشور منتشر شد به طوری که 
در روزهای اخیر سه مرتبه رکورد نیاز به مصرف برق در کشور زده شد؛ 
بر اساس آخرین گزارش ارسالی ازشرکت مدیریت شبکه برق ایران نیاز 
به مصرف برق کشور در روز گذشته دوشنبه، به بیش از  ۷۲ هزار و ۴۰۰ 

مگاوات رسید.
این روند همچنان در مســیر صعودی قرار دارد و لازم به نظر می رســد 
هموطنان همانند ســال گذشته در بازی دو ســر برد مدیریت مصرف 
شرکت کنند؛ به طوری که با مصرف بهینه برق در زمان مناسب در طول 
شبانه روز، پاداش صرفه جویی دریافت کنند و همچنین در تامین برق 

پایدار سایر مناطق موثر باشند.
خاموش کردن لامپ های اضافی، تغییــر دور تند کولرهای آبی به کند، 
قرار دادن  کولر گازی بر روی دمای آســایش یعنی ۲۴ درجه و بیشتر و 
یا خودداری ازباز نگاه داشــتن در و پنجره واحدهای مسکونی و تجاری 
به منظور پیشگیری از هدررفت هوای خنک از جمله روش های کاهش 
مصرف برق در بخش خانگی به شمار می رود، اما نکته ای که نباید از آن 
غافل ماند، مدیریت زمان مصرف برق اســت که نقش انکارناپذیری در 

کاهش مصرف برق و سقوط مبالغ قبوض برق مشترکان دارد.
بر اســاس این گزارش، اقتصاد خانواده ایجاب می کند که مصارف برق 
در طی روز توزیع شده و در ساعات به کارگیری وسایلی مانند یخچال و 
فریزر و کولر که روشن بودن آنها در زمان پرباری شبکه اجتناب ناپذیر 
اســت، دیگر کارها که مستلزم اســتفاده از ســایر لوازم برقی است به 
ساعات کم باری یا حداکثر میان باری انتقال یابد تا بتوان مبلغ کمتری 

را برای برق مصرفی پرداخت کرد.

هم اکنون کنتورهای سه زمانه براساس برنامه ریزی انجام شده، هزینه 
برق مصرفی را براساس کیلووات ساعت در سه زمان محاسبه می کنند.

به کارگیری این کنتورها در راستای مدیریت مصرف و با هدف کاهش 
خاموشی و افت ولتاژ از سال ۱۳۸۳ در دســتور کار قرار گرفت و از سال 

۱۳۸۵ عملیاتی شد.
کنتورهای سه تعرفه ای با توجه به شرایط کشور و میانگین مصرف کل 
جامعه در زمان های مختلف و براســاس سه تعرفه تنظیم شده است که 
بهای برق مصرفی را در سه زمان کم باری، میان باری و اوج بار محاسبه 

و در قبوض مشترکان ثبت می کند.
در عین حال، با توجه بــه اینکه تعرفه بهای برق در هــر یک از زمان ها 
دارای تفاوتی چشمگیر اســت، لذا برنامه ریزی برای استفاده بیشتر از 
انرژی برق در ساعات کم باری، منافع مشــترکان را تامین کرده و علاوه 

بر این به پایداری شبکه برق کمک خواهد کرد.
براســاس قانون، بهای برق مصرفی در ســاعات میان باری به صورت 
معمولی و بــا ضریب یک و منطبق بر مصوبات اعلام شــده محاســبه 
می شود اما قیمت برق در ســاعات اوج بار، به ازای هر کیلووات ساعت ۲ 
برابر بیش از زمان معمولی است. از سوی دیگر، بهای انرژی برق مصرف 
شده در ساعات کم باری، یک دوم )نصف( قیمت پایه محاسبه شده در 

زمان میان باری است.
نکته هم آنکه در چهار ماه گرم ســال زمان اوج بار مصرف برق از ساعت 
۱۱ صبح تا ۱۷ است و در این ساعات به دلیل تقاضای نیاز در بخش های 

خانگی، اداری و صنعت شاهد رشد فزایند مصرف برق هستیم.
بر اساس نظرات کارشناســان و متخصصان صنعت برق، در صورتی که 
مشــترکان خانگی با برنامه ریزی مصارف خود را در این ساعات کاهش 
دهند، به طوری که هیچ گونه تغییر محسوسی در زندگی افراد نداشته 
باشــد، بر کاهش ۱۰ درصدی مصرف برق در زمان پیک )اوج بار( تاثیر 
مطلوبی خواهند گذاشت؛ ضمن اینکه با پیشبرد این مهم، مبالغ قبوض 
برق خود را کاهش می دهند.اما در همین راســتا نبایــد از اثرات منفی 
اســتفاده از کولرهای آبی قدیمی بر رشــد مصرف آب و برق غافل شد، 
چنانچه هریک از خانوار کولرهای قدیمی خــود را با کولرهای با موتور 
BLDS  تعویض کنند، موفق خواهند شــد در تابستان میزان مصرف 

برق خود را به یک سوم کاهش دهند.
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ود؟ بازار سهام در سال جاری به کدام سمت می ر

خریدار   شــک  و تردید ســهامداران نسبت به 
بازار سهام باعث شــده تا با وجود پیش بینی اکثر 
کارشناســان مبنی بر وجــود آینده ای روشــن 
پیش روی این بازار، ســرمایه گذاران خرد از ورود 
نقدینگی  به ایــن بازار دوری کننــد که همین امر 
به مراتب در چند وقت گذشــته منجر به بی رونقی 
معاملات بــورس وکاهــش ارزش معاملات این 
بازار شــده است.پس از صعود شــاخص بورس در 
نخســتین روزهای ســال، شــاخص ها از اواسط 
اردیبهشت ماه روند دیگری به خود گرفتند و تحت 
تأثیر برخی از اخبار منتشرشده ریزشی شدند که 
همین امر زمینه ســاز ترس دوباره سرمایه گذاران 
خرد از ســرمایه گذاری بیشــتر در بورس و خروج 
ســرمایه آنها از این بازار شــد. با وجــود روزهای 
پر فرار و  نشــیبی که بازار ســهام این مدت تجربه 
کرده اســت اما اکثر کارشناســان بازار سهام را در 
وضعیت فعلی اقتصاد کشــور محلی مناسب برای 
سرمایه گذاران معرفی کرده اند و معتقدند که تحت 
تأثیر وجود ارزندگی در قیمت ســهام شرکت ها، 
سهامداران می توانند به شــرط نگاه بلندمدت به 
این بــازار بازدهی معقول و قابــل توجهی را از این 
بازار در مقایسه با دیگر بازارهای مالی کسب کنند.
اکنون تحت تأثیر فراز و نشیب های حاکم در بورس 
و بلاتکلیفی سهامداران درخصوص وضعیت بازار 
سهام، نظر ۴ کارشناس ارشــد بازار سرمایه را در 
زمینه آینده بازار سرمایه و راه های بهبود وضعیت 

بازار جویا شدیم که در ادامه آن را می خوانید.

»علی جبل عاملی«
با توجه به مسیری که شاخص ها از ابتدای 
ســال طی کرده اند پیش بینی شــما در 
خصوص بازدهی بازار سهام تا پایان 1402 

چگونه است؟
با توجــه به اینکه از پایان ســال گذشــته برخی 
فعالان بازار پیش بینی کرده  بودند، بازار ســهام 
در سال ۱۴۰۲ سالی پر نوســان را تجربه می کند 
بنابرایــن معاملات بورس در ســه ماه نخســت 
ســال روندی پرنوسان را پشت ســر گذاشت؛ لذا 
پیش بینی دقیق اینکه روند آینــده بازار به کدام 
سمت و سو خواهد رفت چندان کار آسانی نیست.

با وجود فاز ریزشــی که بازار از نیمه اردیبهشــت 
ماه داشــت و نیز ارزندگی قیمت سهام شرکت ها 
اکنون می توان نشانه هایی از خوشبینی را نسبت 

به بازار مشاهده کرد.
گرچه همچنان شــاهد اثر تغییر نــرخ خوراک 
و وضعیت نــرخ ارز در بازار هســتیم و هنوز هم 
ابهاماتی در مورد گروهایــی مانند خودرو وجود 

دارد اما می توان به آینده بازار امیدوارتر بود.
از سوی دیگر تاکنون خبر جدید در حوزه سیاست 
خارجی که بتواند روند معامــلات بورس را دچار 
تحول کند و زمینه ســاز ایجاد جو منفی در بازار 
باشــد، وجود ندارد. طی این مــدت باوجود همه 
فراز و نشیب ها، بازار نشــان داد که کف شاخص 
در همین محدوده های فعلی است و نباید منتظر 
عددهای پایین تر بود؛ بنابرایــن به همین دلیل 
است که بعضی ســرمایه گذاران روزهای اخیر را 
فرصت خرید می دانند.تقریبــا می توان گفت که 
اکنون همه بازارهای موازی از جمله مســکن، ارز 
و طلا نیز در حالت کم نوســان یا به اصطلاح رنج 
قرار دارند و فعالان و ســوداگران ایــن بازارها در 

بلاتکلیفی و تردید به سر می برند.
بــا وجــود چنیــن وضعیتــی در بازارهــای 
ســرمایه گذاری اما در مقابل معامــلات در بازار 
سرمایه طی روزهای اخیر با افزایش ارزش و حجم 
مواجه بوده و با توجه بــه عقب ماندگی که به علت 
ریزش اردیبهشت ماه نسبت به سایر بازارها پیدا 
کرده اســت، همچنین اصلاح قیمت ها طی این 
مدت و نیز قرار گرفتن عمده قیمت ســهم ها در 
نقطه ارزندگی، به نظر می رسد شروع مجدد رونق 
بورس دور از انتظار نباشــد مضاف بر اینکه از بعد 
تکنیکالی نیز محدوده ۲ میلیون ۲۰۰ هزار واحد 
هم پس گرفته شده اســت.وجود چنین شرایط 
مثبتی در بازار مشروط بر آن است که بازار با یک 
غافلگیری یا به اصطلاح اتفاق جدید مواجه نشود.

همچنیــن حرفه ای های بازار طــی همین روزها 
توجه ویژه ای به صندق های اهرمی داشته اند که 

این موضوع می تواند خــود عاملی بر اقبال مجدد 
به بازار باشد. با توجه به شرایط فعلی در بازار سهام 
در صورت عدم وجود ریســک های سیستماتیک 
جدید و نیــز محدودیت هایی از جملــه مالیات 
تراکنش و مالیات بر عایدی بر سرمایه در بازارهای 
موازی، بازار ســرمایه را باید مــکان بهتری برای 
سرمایه گذاران دانســت؛ چرا که می توان با توجه 
به وجــود ابزارهای متنوع ســرمایه گذاری مانند 
صندوق های درآمد ثابت با پرداخت سود ماهیانه 
تا معاملات آپشــن ها پاســخگوی همه سلایق و 

ذائقه های مختلف ریسک پذیری در این فضا بود.
ابــزاری مانند صندوق بــا در آمد ثابــت صدور و 
ابطالی از جذابیت بیشتری نسبت به سپرده های 
بانکــی از حیث شــرایط و نرخ برخوردار اســت، 
همچنین ابزارهایی مانند اختیار معامله می تواند 
در صــورت اجــرای اســتراتژی های معاملاتی 

سودهای جذابی را نصیب سرمایه گذاران کند.
برای بهبــود وضعیت در معاملات بــازار علاوه بر 
توسعه آموزش مستمر و فرهنگ سازی باید توجه 
ویژه ای به کارایی اطلاعاتــی و عملیاتی بازار کرد 
تا بتوان بــا رعایت حقوق ســهامداران بخصوص 
ســهامداران حقیقی و خــرد اعتماد را بــه بازار 

برگرداند.

»سید فرهنگ حسینی«
از نظر شــما برای پیش بینی درست بازار 
ســهام باید به کدام آمارها و شــاخص ها 

بیشتر توجه شود؟
پیش بینی رونــد بازار ســهام وابســته به چند 
عامل اساسی اســت که در این زمینه سودآوری 
شــرکت های بورســی به عنــوان نخســتین و 

مهمترین عامل تأثیرگذار تلقی می شود.
با توجه به این عامل مهم اما ســود شرکت ها نیز 
از یک ســو تحت تأثیر قیمت ارز و تورم و از سوی 

دیگر بهای تمام شده قرار دارد.
عامل دیگــر در خصوص روند بازار ســهام، اقبال 
عمومی به این بازار به عنــوان یکی از فرصت های 
سرمایه گذاری است. درخصوص عامل نخست که 
سودآوری شرکت ها اســت باید گفت که به دلیل 
وضعیت ضعیف قیمت های جهانی، ثبات نرخ ارز 
و افزایش عوامل تولیــد در کوتاه مدت نمی توان 
در انتظار چشم انداز رشــد قابل توجه سوددهی 
شــرکت ها بود.روند ســه دهه اخیر بازار سرمایه 
نشان داده اســت که این بازار بازدهی متناسب با 
دلار و قیمت های جهانی را عاید ســرمایه گذاران 
کرده اســت و در شــرایط فعلی که دولت و بانک 
مرکزی به دنبــال اجرای برنامــه تثبیت قیمت 
ارز هســتند، انتظار می رود که بازار ســرمایه نیز 

وضعیت باثباتی را در پیش بگیرد.
قیمت ها در بازارهــای مختلــف از جمله زمین 
و ساختمان، خودرو، ســکه و ارز حکایت از روند 
ثابت و حتــی نزولــی دارد. بازار ســهام هم نیز 
تحت تأثیر همین موضوعات قــرار دارد و اکنون 
وضعیت به نســبت باثباتی را در محدوده ۲.۱ تا 
۲.۲ میلیون واحد دارد. یکی از تفاوت های اساسی 
بازار سرمایه، بازدهی نقدی سهام است که حدود 
۱۰ تا ۱۲ درصد اســت، این موضوع ســبب شده 
تا بازار ســهام بتواند در شــرایط فعلی وضعیت 
بهتری را نسبت به دیگر بازارهای سرمایه گذاری 
تجربه کند. بازده مورد انتظار بورس تا پایان سال 
می تواند بیش از رشد دلار، نرخ سود بین بانکی و 
تورم باشد از این جهت، می تواند بازار مناسبی در 

میان بازارهای مختلف باشد.
بهبود بــازار ســرمایه نیازمند بازبینــی و بهبود 
فرایندهــا در حوزه های مختلف اســت. یکی از 
موضوعاتی که بازار درگیر آن اســت، حجم بالای 
مقررات اســت و ضرورت دارد تا اصــلاح قوانین 
صورت گیرد کــه در این راســتا بازار ســرمایه 
نیازمند مقررات زدایی و تســهیل کســب و کار 
است. از ســوی دیگر، اکنون بیش از ۶ دهه است 
که از تصویب قانون تجــارت می گذرد، این قانون 
مناســب و مســاعد شــرایط زمان خود تصویب 
شده که این موضوع در شــرایط فعلی، سبب کند 
شدن فرایندها و عملیات شــرکت ها به خصوص 

شرکت های سهامی عام می شود.
همچنین هزینه های معاملات با توجه به افزایش 

شدید ارزش معاملات نســبت به سال های قبل و 
تحولات فناوری بایستی کاهش پیدا کند.

علاوه بر این، بازار ســرمایه از عوامــل بیرونی نیز 
تأثیر می پذیرد که به منظــور قابلیت پیش بینی 
ســودآوری شــرکت ها، فعالیت های اقتصادی 
و تقویت تشــکیل ســرمایه در اقتصاد باید تابع 

مقررات و قوانین بلندمدت باشد.

»حسین احمدی«
تاچه میزان روند صعودی بازار تا پایان سال 

را محتمل می دانید؟
بازار از ابتدای سال با وضعیتی بهتر نسبت به مدت 
مشابه سال گذشــته همراه بود اما باتوجه به روند 
اصلاحی بــازار از نیمه دوم اردیبهشــت ماه و نیز 
روند نزولی قیمت سهام شرکت ها در برهه زمانی 
۲ ماه گذشــته، اکنون طبــق پیش بینی فعالان 
بازار و با توجه بــه تحلیل تکنیکالی صورت گرفته 
معاملات بازار آماده یک حرکت صعودی اســت 
و طبــق پیش بینی های صــورت گرفته خطری 

تهدیدکننده معاملات بازار نیست.
بر اســاس تجربیات به دســت آمده، بازار سهام 
همیشــه در بلندمدت بازدهی بیشتری را نسبت 
به ســایر بازارهای موازی نصیب سرمایه گذاران 
کــرده و ســهامداران از طریق کســب مهارت، 
آموزش های لازم و پذیرش ریسک بازار می توانند 
ســود بیشــتری را از این بازار در مقایسه با دیگر 

بازارهای سرمایه گذاری کسب کنند.
ارزیابــی ســود بــه دســت آمــده از بازارهــای 
ســرمایه گذاری در بازه زمانی پنج ســاله منتهی 
به مرداد ۱۴۰۱ نشــان از آن دارد که در این مدت 
بیشترین بازدهی مربوط به شاخص بورس با رشد 
یک هزار و ۶۲۹ درصدی بوده که بعد از آن نیز سکه 
با رشد ۹۵۵ درصدی و در دلار با سود ۴۰۴ درصدی 
بیشترین بازدهی را داشتند و از این طریق بالاترین 

سود را در اختیار سرمایه گذاران قرار دادند.
اکنــون بــورس از موقعیــت مناســبی بــرای 

سرمایه گذاری برخوردار است یا خیر؟
ارزیابی وضعیت فعلی بازار و نیز عوامل تأثیرگذار 
بر بازار نشــان دهنده آن اســت که اکنــون بازار 
ســهام به عنوان یکی از بهتریــن گزینه ها برای 
ســرمایه گذاری تلقی می شود و ســرمایه گذاران 
می توانند در این موقعیت با ورود سرمایه هایشان 
به بورس بازدهی مناسبی را نسبت به دیگر بازارها 
از آن خود کنند.احمدی با اشــاره به راهکارهای 
مهم برای بهبود وضعیت بازار می گوید که که عدم 
اتخاد تصمیمات خلق الســاعه که همیشه بازار را 
دچار شــوک می کند، می تواند زمینه ســاز ایجاد 
آرامش در معاملات بازار ســهام و نیز بازگشــت 

شاخص بورس به مسیر اصلی خود باشد.

»حمیدرضا جیهانی«
با توجه بــه تغییرات شــاخص های کلان 
اقتصادی، روند آتی بازار را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
مؤلفه های اقتصاد کلان و نیز عوامل سیستماتیک 
اثرگذار بر بازار در مجموع تعییــن کننده روند و 
سمت وسوی معاملات بازار ســهام در بلندمدت 
است.اکنون روند اقتصادی و نیز زیرساخت های 
کلان کشــور در حــال حرکت به ســمت ارتقا و 
بهبودی هســتند که این موضوع می تواند به طور 

حتم اثرگذار بر روند معاملات بورس باشد.
با توجه به اینکه بازارهای ســفته بازانه تحت تأثیر 
تغییر ســاختارهای قانونی در حال اصلاح است؛ 
بنابراین به  مرور شــاهد اثرگذاری این مســأله بر 
معاملات بورس و نیز تغییر مســیر این بازار تحت 
تأثیر افزایــش ورود نقدینگی به این بازار خواهیم 
بود.فعالان بازار نباید در انتظار تأثیر شگفت انگیز 
بهبود فضای اقتصادی کشور بر صورت های مالی 
شرکت ها باشند.براساس پیش بینی های صورت 
گرفته شاخص بورس می تواند تا پایان امسال در 
محدوده های ۲ میلیون و هزار واحد تا ۲ میلیون و 

۷۰۰ هزار واحد در نوسان باشد.
همچنیــن صنایعی ماننــد صنعــت بانکداری 
و خــودرو از جملــه صنایعی هســتند که ثبات 
اقتصادی و روابط اقتصــادی بین الملل اثر مثبتی 

را بر این صنایع ایجاد خواهد کرد.
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